
 سیگنال های مثبت مجمع 
FATF درباره

مجمع تشخیص مصلحت نظام در بررسی 
لوایح CFT و پالرمو در آستانه تصمیمی بزرگ 

قرار گرفته است. برداشتن...

بازگشت ترامپ برای شرکای تجارت 
کشاورزی در خارج از آمریکا دارای تاثیرات 

عمیق منفی خواهد بود...

آینده ای که در انتظار صادرات 
محصولات کشاورزی است

صفحه4 صفحه2

 ناترازی انرژی؛ چالش پیچیده با
 چند راه حل

ناترازی انرژی، بویژه در حوزه گاز طبیعی، یکی 
از مسائل مهم و حیاتی است که اخیراً توجه 

ویژه ای را به خود جلب کرده است...
صفحه5

طرح ۴ ماهه جبرانی تولید وزارت صمت برای صنعتگران

چینی ها به دنبال نابودسازی صنعت خودروی ایران هستند
        یک کارشناس صنعت خودرو بیان کرد: چینی ها هنوز در دنیا صادرکننده خودرو نیستند و دنبال بازار می گردند تا باگ محصولاتشان را پیدا کنند. آقایانی که قرارداد بسته اند و ما را به چین فروخته اند، در حال ورشکستگی 

بازار قطعه سازی و خودروسازی ما هستند تا ما مصرف کننده محصولات آشغال چینی شویم. 

اسماعیل شجاعی، کارشناس صنعت خودرو بیان کرد: ۳۲ دستگاه 
نظارتی از جمله وزارت صمت، سازمان حمایت، سازمان توسعه تجارت، 
سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران، شورای رقابت، مجلس، تعزیرات 
و... بر صنعت خودرو اشراف دارند. این وضعیت سبب می شود تا صنعت 
خودرو مضمحل شود و ایرانی ها مصرف کننده محصولات چینی شوند. 
شجاعی توضیح داد: چینی ها هنوز در دنیا صادرکننده خودرو نیستند 
و دنبال بازار می گردند تا باگ محصولاتشــان را پیدا کنند. آقایانی که 
قرارداد بســته اند و ما را به چین فروخته اند، در حال ورشکستگی بازار 
قطعه سازی و خودروسازی ما هســتند تا ما مصرف کننده محصولات 

آشغال چینی شویم. 
وی افزود: صنعتگران و قطعه سازی ما توانشان خیلی بالاتر است و نیاز 
است متغیرهای نظامی، سیاسی و امنیتی را از سر صنعت خودرو برداشته 
شود. وجود یک یا دو بنگاه بزرگ خصوصی خودروسازی ما را نه تنها به 

یک خودروساز تبدیل می کند که امکان صادرات به کشورهای دیگر با 
کیفیت خوب را نیز فراهم می کند. البته این به این معنا نیست که باید 
دروازه های کشور را ببندیم، بلکه باید بخش خصوصی تقویت شود، اجازه 

رقابت بدهیم و به میزان مناسب محصولات خارجی وارد کشور شود.
این کارشناس صنعت خودرو تصریح کرد: صنعت خودرو را گرفتار 
هزاران مشکل کرده ایم و در چنین شرایطی باید بگوییم درود بر شرف 
مدیران و مهندسان لایق که توانسته اند علی رغم این همه فساد، مشکل 

و ناکارآمدی این صنعت را سرپا نگه دارند.
شجاعی گفت: قطعا اگر این موانع برطرف شود ما خودروساز می شویم 
و محصول خوب تولید می کنیم، کما این که در دهه هفتاد با تولید سمند 
داشــتیم به این مرحله می رسیدیم که دخالت های بیجای وزارتخانه و 

تغییر مدیریت ها مانع از آن شد.
وی بیان کرد: وزارت صمت در دولت سیزدهم نه تنها در تولید دخالت 

 پتروشیمی ها به 
میدان آمدند

روی خوش قانون به 
کولبران و مرزنشینان

کارتال نگران، 
ژســـوس آسوده
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بنظر نمی رسد که با توجه به لطماتی که کشورهای عضو 
بریکس در تجارت با غرب خواهند دید در راستای تحقق کنار 
گــذاردن دلار از معاملات فیما بین حد اقل در دهه پیش رو 

، اقدام جدی بعمل آورند.
بریکس با پیشنهاد کشور چین با عضویت  کشورهای برزیل 
،روسیه،هند در سال ۲۰۰۹ با اهداف کاهش وابستگی به دلار 
آمریــکا با اهدافی چون افزایش مبادلات تجاری با یکدیگر ، 
افزایش نفوذ سیاســی در جهان ، همــکاری ارزی و کاهش 
وابســتگی به دلار و غرب تاسیس شــد و سال بعد آفریقای 
جنوبی نیز به آن پیوست . اخیرا” نیز از ۶ کشور ایران ، مصر 
،امارات ، اتیوپی ، آرژانتین و عربستان سعودی برای عضویت 
در پیمان دعوت شــد که چهار کشور ایران ، مصر ، امارات و 

اتیوپی به آن پیوستند  .
کشــورهای عضو بریکس  به استثنای روسیه و جمهوری 
اسلامی که تحت تحریم های غرب هستند  از روابط تجاری 
و تبادلات ارزی با اروپا و آمریکا برخوردارند ،بویژه چین که بر 
اساس گزارشات آی ام اف در ۲۰۲۳ با بالاترین حجم تجارت 
خارجی ۸۴۷ میلیارد دلار با اتحادیه اروپا و ۷۵۹ میلیارد دلار 

با آمریکا در صدر ایستاده است.
قابل توجه آنکه حجم تولید  ناخالص داخلی این کشورها 
شامل اعضاء جدید و قدیم ، با بیش از نیمی از جمعیت جهان 
،بر اساس گزارش چشم انداز ۲۰۲۴ صندوق بین المللی پول 
۲۸.۶ تریلیون دلار برآورد شده که ۲۶ درصد کل جی دی پی 
جهان را در بر می گیرد  ، حال آنکه آمریکا به تنهایی با حجم 
تولید ناخالص داخلــی ۷/۲۸تریلیون دلار  ، وبا ۲/۲۶درصد 
تولید ناخالص جهان بالا تر از بریکس و در صدر کشــورهای 
جهان قرار دارد و، مجموعا” با احتساب حجم تولید ناخالص 
داخلی اتحادیه اروپا ، حدود ۵۰ درصد جی دی پی جهان در 

اختیار کشورهای بلوک  غرب است .
قدرت اقتصــادی آمریکا نه تنها در قد و قواره اقتصاد آن 
بلکه در حجم تراکنش های دلار در سیستم فارکس به میزان 
۴/۸۸ درصد و ۶۰ درصد ذخائر دلاری اسمی کشورهای  جهان 
نیز نهفته است  در حالی که سهم  یوان چین ار ذخائر ارزی 
جهان تنها ۳ درصد است ، قابل توجه آنکه ذخائر دلاری چین 
از ۳ تریلیون دلار فراتر رفته و لذا هر اقدامی در تضعیف دلار 
از جمله کنار گــذاردن آن از معاملات بین المللی ، به زیان 
چین خواهد بود . بر اساس آمار اینستا  در ۲۰۲۲ دلار بیش 

از ۸۸ درصد ، در کل معاملات حهانی استفاده شده است.
لــذا با توجه بقدرت اقتصادی آمریکا و هم پیمانان غربی 
این کشــور  ، بنظر نمی رسد که هزینه فرصت کنار گذاردن 
دلار از معاملات در پیمان هایی نظیر بریکس و شانگهای به 
اعضاء این پیمان ها اجازه دلار زدایی که در اهداف تاسیسی 
آنها ذکر شــده را بدهد . بویژه آنکه با تهدید ترامپ در وضع 
تعرفه ۱۰۰ درصدی بر کالاهای صادراتی آنان در صورت اقدام 
به معاملات غیر دلاری کشــور چین را که از بالاترین حجم 
تجارت خارجی با آمریکا  برخوردار است متضرر خواهد کرد 
. در این راســتا پوتین  هم در واکنش به تهدید ترامپ اعلام 
داشته که فعلا” دلار زدایی در دستور کار این کشور نیست .

در یک جمع بندی بنظر نمی رسد که با توجه به لطماتی 
که کشــورهای عضو بریکس در تجارت با غرب خواهند دید 
در راســتای تحقق کنار گذاردن دلار از معاملات  با یکدیگر، 

حداقل در دهه پیش رو ، اقدام جدی بعمل آورند.

مجتبی مراد حاصلی  
کارشناس

پیام ها و پیامدهای تهدید ترامپ 
علیه »دلارزدایی«

5000 تومان

  مبارزه با قاچاق سوخت به حوزه های سلبی و 
برخوردهای پلیسی محدود نمی شود

رئیس سازمان پیشگیری و مبارزه با قاچاق کالا و ارز گفت: 
ما امروز مبارزه با قاچاق را به حوزه های سلبی و برخوردهای 
پلیسی محدود نمی کنیم، بلکه بنا داریم سرمایه ها را به نحوی 
مدیریت کنیم که به جا و به اندازه و با حفظ کرامت ملت 
به دســت مردم برسد.علیرضا رشیدیان در حاشیه امضای 
تفاهمنامه همکاری در خصوص مدیریت هوشمند زنجیره 
تامین  سوخت کشور در جمع خبرنگاران اظهار داشت: کار 
ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز؛ تنظیم گری سازمان های عضو 
ستاد از جمله وزارتخانه ها، دستگاه های قضایی، نمایندگان 
مجلس، نیروهای مسلح و بخش خصوصی است، تلاش ما این 
بود که در سه حوزه دستگاه های حاکمیتی بخش خصوصی و 
توجیه و همراه سازی افکار عمومی کار هماهنگی را در جهت 

صیانت از سرمایه ملی و دارایی ملت انجام دهیم.
رشــیدیان با بیان اینکه همیشه عده ای سوداگر وجود 
دارند که توجهی به منافع و مصالح ملی ندارند، خاطرنشان 
کــرد:  برای برخورد با آنان دســتورالعمل جدی داریم تا با 
قاطعیت برخورد کنیم و بنا داریم با قرارگاه های مختلف و 
کمیته های مختلفی که ایجاد شده  بتوانیم با کسانی که به 
ملت خیانت می کنند و سرمایه ملت را به نفع بیگانه به تاراج 
می برند، برخورد قاطع داشته باشیم.اگر از قاچاق سوخت به 
صورت درست و قاطع جلوگیری شود، شاید برای هیچ واحد 
تولیدی، مصرف جاده ای و تولید نیروگاهی کمبود سوخت 
نداشــته باشیم.وی تصریح کرد: یکی از اشکالات ما در این 
حوزه، توزیع بر اساس الگوی مصرف است، اگر الگوی مصرف 
واحدهای تولیدی به طور کامل مشخص شود و بر اساس آن 
الگو سوخت تحویل داده شده و تولید مشخص و اندازه گیری 

شود، هدررفت سوخت نخواهیم داشت.
رشیدیان گفت: وقتی نظارت درست در این زمینه وجود 
ندارد، حتی در تولید کشاورزی تعداد زیادی از گلخانه ها به 
جای اینکه تولید محصول داشته باشند، سوخت را به عنوان 
مازاد به فروش می رســانند که این خیانت به کشــاورزان 

زحمتکش است.

 هفته نامه  سراسری  اقتصادی ،  اجتماعي
دوشنبه 15 بهمن     1403
4 شعبان 1446 |3فوریه    2025
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اولین و بارزترین 
اثر افزایش قیمت 

مواد اولیه، رشد 
هزینه های تولید 

در صنایع مختلف 
است؛ موضوعی که 

سودآوری فعالان 
این حوزه را به طور 
قابل توجهی متأثر 

کرده است.

داشت که برای فروش هم سامانه یکپارچه را گذاشت و فروش خودرو را هم 
دولتی و به نفع دلال کرد. 

شجاعی با بیان این که افتخار یک ملت تولید است و باید موانع تولید را 
برداشت، گفت: متاسفانه نظمی اقتصادی را ایجاد کردیم و پیش می بریم که 
فقط تقویت کننده دلالی اســت و نمی گذاریم سود به بنگاه اقتصادی برسد. 
موانع متعددی پیش روی تولید می گذارند و مدیران سیاســی و کم اطلاع 
منصوب می کنند. اگر مدیری هم لایق باشد او را در معرض فشار و تهدید قرار 
می دهند. شجاعی در پایان تاکید کرد: اگر بنگاه های خودروسازی خصوصی 
شــوند، این کارهای ناشایســت را نمی توانند انجام دهند. به این دلیل مانع 
خصوصی سازی ایران خودرو و سایپا هستند که دست غارتگران و ویژه خواران 
قطع می شــود. اگر مهندسان لایق در خودروسازی های داخلی به کار گرفته 
شــود، قطعا ما دیگر تابع و مصرف کننده محصولات آشغال چینی نخواهیم 

بود، خودروسازان چینی به دنبال نابودی تولید ما هستند. 

  آخرین اظهارنظر دولت درباره قیمت بنزین
بحث درباره افزایش قیمت بنزین در ایران مدت هاست که مطرح شده و شایعات مختلفی پیرامون آن شکل گرفته است. با این حال، دولت بارها این مسئله را تکذیب کرده و تأکید داشته که هیچ تصمیمی برای افزایش قیمت در کوتاه مدت اتخاذ نشده است. 

امروز نیز سخنگوی دولت، اعلام کرد که باید در مورد افزایش قیمت حامل های انرژی فکر کنیم، اما منظور این نیست که به زودی بنزین گران خواهد شد.
از ابتدای دولت چهاردهم تاکنون چندین مرتبه شایعات مربوط به افزایش قیمت حامل های انرژی از سوی مسئولان رد شده است. سخنگوی دولت نیز در جدیدترین موضع گیری خود تأکید کرد: قاعدتا باید بتوانیم حامل های انرژی را متناسب با سطح زندگی 
مردم و تورم افزایش دهیم، آن چیزی که در دولت های قبل بود و افزایش آرام قیمت ها را به دنبال داشت و مردم را دچار شوک نمی کرد، باید دنبال می شد.وی افزود: اکنون برای هر افزایش قیمت باید تمهیدات اجتماعی در نظر گرفته شود، بنابراین طبیعی است 
در مورد افزایش قیمت حامل های انرژی فکر کنیم، اما منظور من این نیست که به زودی بنزین گران خواهد شد.دولت در تلاش است تا ناترازی میان مصرف و توزیع سوخت را مدیریت کند. بر اساس گزارش ها، مصرف بنزین در ایران از میزان تولید آن پیشی 

گرفته و این مسئله چالش هایی را برای تأمین پایدار انرژی ایجاد کرده است. به همین دلیل، برخی کارشناسان پیشنهاداتی برای اصلاح نظام یارانه ای انرژی مطرح کرده اند، اما تاکنون هیچ تصمیم اجرایی در این خصوص گرفته نشده است.

 مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران گفت: معماری 
جدید سامانه هوشمند سوخت با همکاری نظام بانکی و بقیه بازیگران این حوزه در 

حال تدوین است و انتظار می رود سال آینده به بهره برداری برسد.
محمدصادق عظیمی فر در حاشیه مراسم امضای تفاهمنامه همکاری در خصوص 
مدیریت هوشمند زنجیره تامین  سوخت کشور در جمع خبرنگاران افزود: با وجود آنکه 
هنوز مصوبه انتقال سوخت به سیستم بانکی به ما ابلاغ نشده اما جلسه های متعددی 

با شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی در حال برگزاری است.
وی گفت: سالانه ۱۰۰ میلیارد لیتر انواع فراورده نفتی با ارزش بالغ بر ۵۵ میلیارد 
دلار در سطح کشور توزیع می کنیم که امانت مردم است ما خود را در قبال تامین و 
توزیع فرروده های نفتی مسئول می دانیم، زیرا متعلق به یکایک مردم است و باید به 

جای درست و به نحو درست به مصرف برسد.
وی افزود: در حوزه تولید در ایام پس از انقلاب دستاوردهای خوبی داشته ایم به 
طوری که تولید بنزین و نفتگاز نسبت به قبل از انقلاب چند برابر شده اما از آنجایی 
که نگاه غالب در تامین انرژی عرضه هرچه بیشــتر فرآورده یارانه ای بوده در بخش 
مصرف نتوانسته ایم آنگونه که باید اقدام های موثری انجام دهیم به همین دلیل است 

که شدت مصرف انرژی کشور ۲.۵ برابر میانگین مصرف جهانی است.
مدیر عامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی افزود: یکی از دلایل 
افزایش مصرف در بخش فراورده های نفتی مایع موضوع قاچاق ســوخت اســت که 

پدیده ای انکار ناپذیر است.
وی خاطرنشان کرد: دولت چهاردهم نسبت به موضوع قاچاق سوخت رویکرد فرار 
از مسئله و کتمان ندارد و نگاه رئیس جمهور و مجموعه وزارت نفت این است که در 

مقابل آن باید کنش گری فعالانه داشته باشیم.
عظیمی فر گفت: گرچه موضوع قاچاق برآمده از اختلاف قابل توجه و چند برابری 
قیمت سوخت در داخل کشور و کشورهای همسایگان است و به صفر رساندن آن 
امری محال است اما دنبال این هستیم که از حداکثر امکانات و ابزارها برای به حداقل 

رساندن آن استفاده کنیم.
وی با اشــاره به اینکه یکــی از ابزارها برای کنترل قاچاق تجهیز تاسیســات و 
زیرساخت ها به سیستم های پایش لحظه ای و هوشمندسازی زنجیره تولید، انتقال 
و توزیع فراروده های نفتی اســت ادامه داد: با استفاده از بروزترین فناوری ها، ارتقای 
سیستم های اندازه گیری و انتقال همه داده های موجود در زیرساخت های سوخت و 
تولید سوخت و جمع کردن دیتاها در مجموعه مانتیورینگ شرکت پخش فراورده این 
امکان را خواهیم داشت.عظیمی فر ادامه داد: با استفاده از مدیربت مبتنی بر داده هم 

گلوگاهها را شناسایی کرده و هم جایی که اتلاف وجود دارد و قاچاق صورت می گیرد 
شناسایی کرده و هم اینکه بهره وری سیستم تامین و توزیع فرآروده را بالا می بریم.

مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی خاطرنشان کرد: برای 
اجرای جلوگیری از قاچاق از ابزارهایی مثل هوش مصنوعی در خلال هوشمندسازی 
زنجیره هم استفاده خواهد شد و در اجرای این طرح سه مجموعه پیشتاز کشور از جمله 
ایرانسل، مپنا و طراحی ساختمان نفت را داریم که با جمع شدن این ظرفیت ها کنار 
هم می توانیم این طرح را به درست ترین شکل و سریع ترین زمان ممکن پیاده سازی 
کنیم و به نوعی بزرگترین پروژه هوشمندسازی در صنعت نفت کشور را اجرا کنیم.

عظیمی فر افزود: یکی از ثمرات این پروژه محدود به حداقل رساندن قاچاق در 
آن بخشی است که مسئول آن پالایش و پخش است.

وی با تاکید براینکه باید دقیقا منشا قاچاق را شناسایی کنیم گفت: منشا قاچاق 
سوخت از نظر ما عمدتا مربوط به مصرف است و در بخش مصرف تخصیص سهمیه هایی 

که توسط دستگاه های مختلف صورت می گیرد، گاهی متناسب با نیاز نیست.
نهاون وزیر نفت اظهار داشت: از سوی دیگر وقتی سهمیه تخصیص داده می شود 
نظارتی در عملکرد مصرف کنندگان وجود ندارد به عبارت دیگر ۹۰ درصد قاچاق در 
بخش مصرف اســت.معاون وزیر نفت خاطرنشان کرد: دستگاه های متولی در حوزه 
مصرف حسب تاکید رئیس جمهور پای کار بیایند و با راهبری و تنظمیم گری ستاد 
قاچاق بقیه پازل های این مجموعه پیشگیری قاچاق سوخت؛ در کنار همکاری موثری 
که در دستگاه های امنیتی، فراجا، قوه قضائیه و ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز تکمیل 
شــود.وی درباره لغو بیمه نامه افرادی که کارت سوخت ندارند، گفت: مصوبه ای داده 

شده که کارت سوخت افرادی که بیمه ندارند، محدود شود.

بهره برداری از زیرساخت جدید توزیع سوخت در سال آینده
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FATF سیگنال های مثبت مجمع درباره
    مجمع تشخیص مصلحت نظام در بررسی لوایح CFT و پالرمو در آستانه تصمیمی بزرگ قرار گرفته است. برداشتن این دو مانع که زمینه خروج ایران از 

لیست سیاه FATF را فراهم می کند و به خودتحریمی پایان می دهد به باور فعالان اقتصادی می تواند به بهبود مبادلات تجاری و بانکی منجر شود.

اقتصاد کلان 

 رســیدگی به موضوع CFT و پالرمو که حل آن می تواند زمینه خروج ایران از لیست 
سیاه FATF را فراهم کند توسط مجمع تشخیص مصلحت نظام در حال انجام است. این 
دو موضوع از روز هفتم بهمن ماه در مجمع آغاز شــده و گفته می شــود در هفته جاری 

تعیین تکلیف خواهد شد.
به باور بســیاری از کارشناسان پیوســتن به FATF که در حال حاضر فقط ایران، کره 
شمالی و میانمار، خارج از این سیستم قرار دارند می تواند مبادلات تجاری ایران با سایر 

کشورها را بهبود ببخشد.
گذشــته از نگاه افراطی و بعضا سنگ اندازی برخی افراد در خصوص بررسی منطقی 
عضویــت ایران در FATF بســیاری از فعالان اقتصــادی، تولیدکننــدگان، بازرگانان و 
صادرکنندگان که مشــکلات و مصائب عدم عضویت در FATF را با گوشت و پوست خود 
لمس کرده اند، معتقدند که حل مناقشه سی اف تی و پالرمو و خروج ایران از لیست سیاه 

FATF می تواند در حوزه های مختلف تحول ایجاد کند.
این که فضای کلی مجمع چه دیدگاهی در این زمینه دارد هنوز کاملا مشخص نیست 
اما ســه واکنش نسبتا مثبت این برداشت را ایجاد کرده که آرای مجمع به نفع تصویب 

این لوایح سنگینی می کند.
به طور مثال وحدت شهبازی ـ عضو اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های نفت، گاز و 
پتروشــیمی - در این خصوص می گوید سیاست ما ایجاد بازارهای جدید صادراتی است 
که ارتباطات خوبی در حوزه بین الملل برقرار شده و قصد داریم از این ارتباطات در حوزه 
روغن موتور استفاده کنیم. اگر مساله اف ای تی اف حل شود به شدت بازار متحول می شود 

و این فقط مربوط به روغن موتور نیست و در تمام حوزه ها این تحول اتفاق می افتد.
در حال حاضر با پیشــنهاد رییس جمهور به رهبر انقلاب و توصیه ایشــان به مجمع 

تشخیص مصلحت نظام، بررسی مجدد FATF در دستور کار مجمع است. این که فضای کلی 
مجمع چه دیدگاهی در این زمینه دارد، هنوز کاملا مشخص نیست اما سه واکنش نسبتا 
مثبت این برداشت را ایجاد کرده که آرای مجمع به نفع تصویب این لوایح سنگینی می کند. 
ابتدا سخنگوی مجمع در حساب کاربری خود از بررسی لوایح سی اف تی و پالرمو خبر داد.
در ادامه، علی لاریجانی بیان کرد که امیدواریم نتیجه بررسی ها به نفع کشور باشد.

عباس گلرو، عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس نیز در روزهای اخیر گفت که مجمع 
در این زمینه سیگنال های مثبتی ارسال کرده است.

از ســوی دیگر قرار است )یکشنبه( نمایندگان مجلس مساله FATF که هم اکنون در 
مجمع تشخیص مصلحت نظام قرار دارد را بررسی کنند؛ نمایندگانی که بین شان مخالفان 
خروج ایران از لیست سیاه اف ای تی اف نیز دیده می شود. البته مجلس دیگر در این زمینه 
نقشی ندارد؛ چرا که به گفته قالیباف، مجلس دهم FATF را تصویب کرد و در رفت و آمد 
بین مجلس و شــورای نگهبان اختلاف نظر بود؛ لذا به مجمع تشخیص مصلحت ارجاع 
شــد. این موضوع در مجمع تشخیص بحث شده و به جمع بندی نرسیدند و طول دوره 

یک ساله اش هم تمام شده است.
اف ای تی اف مجموعه ای از قوانین و مقررات اســت که بســیاری از آن ها در کشور در 
حال اجراست و بحث آن این روزها صرفاً درباره دو لایحه پالرما و سی اف تی است. شورای 
نگهبان در مقاطع قبلی هیچ ایرادی نسبت به پالرمو نداشت و با توجه به ایرادات هیات 
عالی مجمع تشخیص مصلحت نظام موضوع به صحن مجمع تشخیص ارجاع شد. درباره 

CFT هم شورای نگهبان و هیات عالی مجمع ایراد داشتند.
کنوانسیون مبارزه با جرائم سازمان یافته فراملی موسوم به پالرمو از ۱۸۰ کشور متعهد 
می خواهد تا درخصوص جلوگیری از قاچاق انسان و جلوگیری از ساخت و قاچاق سلاح 

گرم و اجزای آن تلاش کنند. کنوانســیون مبارزه با تامین مالی تروریسم 
موسوم به ســی اف تی)CFT( نیز یک کنوانسیون بین المللی است که به 
منظور مقابله با تأمین مالی تروریســم توسط سازمان ملل متحد تصویب 
شده است. تصویب این لایحه از جمله شرایط حذف دائم ایران از لیست 

سیاه FATF یا گروه ویژه اقدام مالی علیه پول شویی است.
ایران در حال حاضر در لیست سیاه FATF قرار داد که به باور موافقان، 
تصویب این لوایح عدم عضویت در این کنوانسیون و قرارگیری در لیست 
سیاه اف ای تی اف به معنی محرومیت سیستم بانکی ایران از سیستم بانکی 
بین المللی اســت که نتیجه ای جز کاهش مبــادلات تجاری بین المللی، 
تحریم های اقتصادی از سوی صندوق  بین المللی پول و بانک جهانی ندارد.

با این که روسیه و چین ارتباط سیاسی خوبی با ایران دارند به دلیل عضو 
نبودن ایران در FATF از مبادلات مالی و تجاری با ایران ســر باز می زنند. 
این در حالی اســت که روسیه تحت تحریم های سنگین بین المللی است. 
روســیه بعد از فوریه سال ۲۰۲۲ با ۱۰ هزار و ۴۴ تحریم مواجه شده در 

حالی که تحریم های ایران ۱۳۳۷ فقره است.
از نگاه مخالفان، خروج ایران از لیســت سیاه FATF تحقق این موضوع 
بــرای ایران که در تحریم قرار دارد و نفت خود را از مجاری غیررســمی 
می فروشــد می تواند باعث ایجاد دردسر شود. اما موافقان چنین نظریه ای 
را رد می کننــد. از جملــه علی قنبری ـ اقتصاددان - که در این زمینه به 
ایسنا گفت: مخالفان FATF کاسبان انزوای ایران هستند. این شائبه نیز که 
برخی افراد مطرح می کنند پیوستن به FATF باعث می شود دیگر نتوانیم 
نفت بفروشیم توجیه نادرستی اســت؛ زیرا همه دنیا می دانند خریداران 
نفت ما چه کســانی هستند. برعکس، نپیوستن به FATF و فروش نفت از 
مجاری غیررسمی باعث می شود حدود ۳۰ درصد پول حاصل از صادرات 

به جیب واسطه ها برود.
هادی خانی ـ دبیر شــورای عالی پیشگیری و مقابله با جرایم پولشویی 
و تأمین مالی تروریسم - نیز در این زمینه تصریح کرده که عدم مدیریت 
فرصت ها و تهدیدهای توصیه های FATF در کشور و مشمول زمان کردن 
تصمیم گیری های کلیدی درخصوص استانداردهای بین المللی، عملًا این 
فضا را در اختیار کشورهای دشمن ما قرار می دهد که رفتارهای خصمانه 
علیه منافع ملی ما را به راحتی توجیه و سایر کشورها را در همراهی با خود 
قانع و شبکه سازی های منطقه ای و بین المللی علیه ایران را تشدید کنند.

همچنین عبدالناصر همتی - وزیر اقتصاد - هم تحریم و FATF را موانع 
رشد سرمایه گذاری دانسته است.او آذرماه امسال گفت که طی دو سال و 
هشت ماه گذشته کل جذب سرمایه خارجی جذب شده در کشور ما فقط 
۲.۱ میلیارد دلار بوده که محدودیت های ناشی از تحریم و FATF در پایین 

بودن این آمار تأثیرگذار بوده است.
عدم پذیرش ایران در FATF به از دســت رفتن بســیاری از بازارهای 
منطقه ای منجر شــده اســت. چند هفته قبل ایرج رهبر ـ رییس انجمن 
انبوه سازان استان تهران - با بیان این که ایران دومین کشور برتر در زمینه 
خدمات مهندسی است اظهار کرد که مشکل FATF باعث شده تا ترکیه جای 
ایران را در صدور خدمات مهندسی بگیرد و سالیانه ۲۵ میلیارد دلار ارز که از 
این ناحیه می توانست وارد کشور شود از دست برود.در شرایط فعلی شمارش 
معکوس برای پایان نتیجه بررسی سی اف تی و پالرمو در مجمع تشخیص 
مصلحت نظام و خروج ایران از لیست سیاه اف ای تی اف آغاز شده است و 
فعالان اقتصادی بیش از هر زمانی به برداشتن یکی از موانع تجارت از سر 
راه خود امیدوار شده اند؛ تا جایی که صمد حسن زاده ـ رییس اتاق بازرگانی 
ایران - هم بر لزوم اتخاذ تصمیمی راهگشا، قاطع و تمام کننده به نفع اقتصاد 
 ایران، از بزرگان عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام درخواست کرده تا

 در راســتای پذیرش کامل FATF برای شکوفایی اقتصادی و تحقق منافع 
ملی تلاش کنند.

به باور بسیاری 
از کارشناسان 

 FATF پیوستن به
که در حال حاضر 

فقط ایران، کره 
شمالی و میانمار، 

خارج از این 
سیستم قرار دارند 

می تواند مبادلات 
تجاری ایران با 

سایر کشورها را 
بهبود ببخشد.

  آمادگی افتتاح ۱۰۳۸ واحد مسکن 
ملی در استان تهران

مدیرکل راه و شهرســازی اســتان تهران از 
آمادگی افتتاح ۱۰۳۸ واحد مسکن ملی در استان 

هم زمان با ایام دهه فجر خبر داد.
 حســین جنتی گفت: در ســه شهرستان 
پاکدشــت، اسلامشــهر و رباط کریم آمادگی 
افتتاح ۱۰۳۸ واحد مســکن ملــی را داریم که 
دو شهرستان پاکدشــت و اسلامشهر امکانات 

زیرساختی هم کامل شده است.
وی با اشاره به تعداد واحدهای قابل افتتاح در 
سه شهرستان پاکدشت، اسلامشهر و رباط کریم 
افزود: در شهرستان پاکدشت دو پیمانکار )اهرام و 
بتن نما( به ترتیب ۱۹۰ و ۲۴۰ واحد را تکمیل و 
آماده افتتاح کرده اند، در اسلامشهر ۲۰۰ واحد از 

پروژه های مآب سازه آماده افتتاح است.
به گفته جنتی، در رباط کریم نیز ۲۴۰ واحد 
از پروژه های پایاســازه پاسارگاد ۱ و ۱۶۸ واحد 
از واحدهــای پروژه های بنا بــرج ظفر آمادگی 

افتتاح را دارند . 

 سازمان بازرسی برای تسهیل واردات 
خودرو دستور اکید صادر کرد

در جریــان برگزاری ششــمین نمایشــگاه 
بین المللی خــودروی تهران در شــهر آفتاب، 
اســدیان، معاون نظارت و بازرسی امور تولیدی 
ســازمان بازرسی کل کشــور، از این نمایشگاه 

بازدید کرد.
معاون تولیدی سازمان بازرسی در بازدید از 
نمایشگاه بین المللی خودروی تهران، به بازرس 
کل صمت دســتور پیگیری روند تخصیص ارز 

خودرو را داد.
در جریــان برگزاری ششــمین نمایشــگاه 
بین المللی خــودروی تهران در شــهر آفتاب، 
اســدیان، معاون نظارت و بازرسی امور تولیدی 
ســازمان بازرسی کل کشــور، از این نمایشگاه 
بازدید کرده و در نشستی مشترک با معاون وزیر 
صنعت، معدن و تجارت )صمت(، مسئولان ارشد 
حوزه خودرو، تولیدکنندگان و واردکنندگان این 
صنعت، به بررسی مشکلات و چالش های موجود 
در خصوص تخصیص ارز، واردات و تولید داخل 

پرداخته شد.
در این نشست که جزئیات آن را خبرگزاری 
ایلنا منتشرکرد، تولیدکنندگان و واردکنندگان 
صنعت خودرو، به بیان مشکلات خود در زمینه 
تأمین ارز و فرآیند واردات پرداختند و خواستار 
همکاری بیشــتر و تســهیل شــرایط از سوی 

نهادهای ذی ربط شدند.
اســدیان در این دیدار بــا تأکید بر اهمیت 
افزایــش ایمنــی و کیفیــت خودروها و حفظ 
سلامت و امنیت جامعه، گفت: "سازمان بازرسی 
کل کشــور تمام تلاش خود را برای حمایت از 
مصرف کنندگان و فعالان صنعت خودرو به کار 

خواهد گرفت."
او افزود که تحقق این هدف نیازمند همکاری 
و هماهنگی تمامی نهادها و سازمان های مرتبط 
است و سازمان بازرسی به طور جدی در پی رفع 

موانع و مشکلات موجود خواهد بود.
این گزارش حاکی از آن اســت که برگزاری 
جلســات با حضور مســئولان وزارت صمت و 
پیگیری تخصیص ارز در حضور فعالان حوزه های 
مختلف تولید خودروهای حمل بار )کشــنده(، 
 CBU خودروهای ســواری داخلی و خودروهای
و واردکنندگان، از مصوبات این نشســت بوده 
است. معاون تولیدی سازمان بازرسی همچنین 
دستور پیگیری تخصیص ارز را از سوی بازرس 

کل صمت صادر کرد.
در پایان، اسدیان دستور پیگیری مشکلات 

واردات خودرو برای جانبازان را نیز صادر کرد.
مشــروح این گزارش را در اکوایران با تیتر 
»دســتور مهم سازمان بازرســی برای تسهیل 

واردات خودرو« بخوانید.

 هدف گذاری ایران و قزاقستان برای 
ترانزیت 5 میلیون تن بار

نشست دو جانبه مدیرعامل راه آهن با سفیر 
تام الاختیار جمهوری قزاقستان در ایران، ترانزیت 
۵ میلیون تن بار از مسیر ایران طی ۵ سال آینده 

هدف گذاری شد.
 »جبارعلــی ذاکری« مدیرعامــل راه آهن 
ایران و »اونتالاپ اونالبایف« ســفیر فوق العاده 
و تام الاختیار جمهوری قزاقســتان در ایران روز 
گذشته )شــنبه، ۱۳ بهمن( با یکدیگر دیدار و 

گفتگو کردند.
مدیرعامــل راه آهن ایــران در این دیدار، با 
اشاره به نتایج نشست های گذشته بین مدیران 
راه آهن های دو کشــور ایران و قزاقستان، تاکید 
کرد: ظرفیت حمل ۵ میلیون تن بار از مســیر 
ریلی ایران احصاء شده و طرفین تلاش خواهند 
کرد طی ۵ سال آینده، به این ظرفیت دست پیدا 
کنند.وی با بیان اینکه هم اکنون با کشــورهای 
عضو CIS از جمله ازبکســتان و ترکمنستان به 
منظور عبور واگن های ایرانی توافق انجام شده 
است، گفت: با این توافق، همچنان که واگن های 
ایرانی امکان سیر در کشور قزاقستان را خواهند 
داشــت، واگن های آن کشور نیز امکان سیر در 

شبکه ریلی ایران را خواهند داشت.
ذاکــری حمل ســالانه ۲۷۵ هــزار تن بار 
قزاقســتان را از طریق شبکه ریلی ایران ناکافی 
دانســت و تصریــح کرد: با برگزاری جلســات 
مشــترک بین راه آهن های دو کشور، می توان 
موانع را متناسب با حجم بار و هدف گذاری های 

انجام شده برطرف کرد.

تحمیل هزینه های 
سنگین احداث بدون 
حضور مشاوران

، هوشنگ بازوند عصر امروز در دیدار با اعضای شورای گروه راه و راه آهن جامعه مهندسان مشاور ایران با تاکید بر نقش کلیدی مشاوران در صنعت راهسازی کشور گفت: مشاوران همواره 
در سیستم و فرآیندهای طراحی و اجرای پروژه های بزرگ، هم چون مغز متفکر، نقشی حیاتی در برنامه ریزی و تصمیم گیری ها دارند و بدون همکاری و همراهی آنان دستیابی به موفقیت در 

مسیر آبادانی کشور میسر نخواهد بود.
معاون وزیر راه و شهرسازی مشاوران را گنجینه ارزشمندی از دانش روز و تخصص های حیاتی در توسعه کشور دانست و اظهار داشت: در صورتی که مهندسان مشاور در پروژه های راهسازی 
حضور نداشته باشند، ضررهای جبران ناپذیری از جمله پایین آمدن عمر راه های کشور و تحمیل هزینه های سنگین احداث و نگهداری متوجه طرح های زیربنایی کشور در زیرساخت های حمل 
و نقل می شود.وی با اشاره به چالش های موجود در صنعت راهسازی کشور به ویژه در زمینه مشکلات مالی یادآور شد: هزینه های توسعه و بحران های جاری در کشور باید میان تمام بدنه توسعه 

کشور پخش شود و مدیران دولتی باید به این نکته واقف شوند که وضعیت فعلی نیازمند توجه بیشتری به بخش خصوصی از جمله پیمانکاران و مشاوران پروژه ها است.

کارشناسان اقتصادی باور دارند با پایان یافتن ماه اول سال ۲۰۲۵، اقتصاد آمریکا در 
»جایگاه واقعاً خوبی« قرار دارد؛ اما عدم اطمینان در دو جبهه بزرگ تأثیرات نامشخصی 

بر اقتصاد این کشور می گذارد.
 براندون توربر استراتژیست ارشد بازار منطقه باور دارد که ممکن است در پایان سال 
غلبه بر تورم دشــوارتر شــود. این استراتژیست ارزیابی کاملًا خوش بینانه ای از سلامت 
اقتصادی آمریکا ارائه کرد، اما گفت که سیاســت های دولت ترامپ در مورد تعرفه ها و 

مهاجرت باعث عدم اطمینان و ایجاد مه آلودگی در پیش بینی سال جاری می شود.
اظهارات توربر یک روز قبل از اینکه کاخ سفید اعلام کرد که مالیات بر کالاهای سه 

شریک تجاری بزرگ آمریکا از شنبه اعمال می شود، بیان شد.
طبق گزارش نیویورک تایمز، کالاهای مکزیک و کانادا مشــمول تعرفه ۲۵ درصدی 

خواهند شد، درحالی که کالاهای چینی مشمول تعرفه ۱۰ درصدی خواهند شد.
این سه کشور یک سوم کالاها و خدمات وارداتی یا خریداری شده از آمریکا را تشکیل 
می دهند. برای آلاباما، این ســه کشور دومین، سومین و چهارمین بازار بزرگ کالاهای 
تولیدشده در این ایالت هستند؛ ۳.۹ میلیارد دلار برای کانادا در سال ۲۰۲۳ حدود ۳.۸ 
میلیارد دلار برای چین و ۳.۲ میلیارد دلار برای مکزیک. دولت هر سه این کشورها متعهد 

شده اند که با تعرفه های خود بر صادرات آمریکا پاسخ دهند.

توربر پیش بینی کرد که تعرفه ها فشار نزولی بر رشد و افزایش فشار بر تورم خواهد 
داشــت. قبل از اعلام تعرفه، توربر گفت که تحلیلگران براساس شرایط فعلی رشد ۲.۲ 
درصدی برای اقتصاد آمریکا در ســال ۲۰۲۵ و ۲ درصدی در سال ۲۰۲۶ را پیش بینی 
می کنند. رشــد اقتصادی این کشور طی دو ســال گذشته به ترتیب ۲.۹ درصد و ۲.۸ 

درصد بوده است.

به گفته این استراتژیســت این یک کاهش بسیار قابل توجه است اما ۲ درصد ازنظر 
تاریخی پایدارتر است. درعین حال، بازار کار با رشد نیروی کار ۱.۵ درصد و بیکاری ثابت 

در ۴ درصد یک محرک کلیدی برای اقتصاد آمریکا بوده است.
اقتصاد آمریکا دوســوم مصرف محور است و با افزایش ۲۵ درصدی قیمت سهام در 
ســال های متوالی و افزایش کلی قیمت دارایی ها، همراه با باز شــدن ۸ میلیون شغل، 

مصرف کنندگان آمریکایی از منظر اطمینان هنوز در نقطه بسیار خوبی هستند.
تورم در ۱۲ تا ۱۸ ماه گذشته به طور قابل توجهی کاهش یافته است، اما توربر گفت 
که باید در چند سال آینده در حدود ۲.۵ درصد نسبتاً چسبنده باقی بماند. او گفت که 
بااین حال، سیاست مهاجرت می تواند تأثیر بیشتری نسبت به تعرفه ها بر اقتصاد داشته باشد.

ترامپ بلافاصله پس از آغاز به کار چندین فرمان اجرایی را امضا کرد که برخی از آن ها 
با جمع آوری مهاجران غیرقانونی و وعده اخراج دسته جمعی سروکار داشتند. این درحالی که 

است که به اعتقاد توربر افزایش نیروی کار محرک اصلی رشد اقتصادی بوده است.
به گفته این کارشناس، اخراج گروهی مهاجران باعث خواهد شد تا شرکت ها مجبور 
شوند به طور مؤثری اقدام به واردکردن نیروی کار کنند و با فرض اینکه می توانند افرادی 
را پیدا کنند که می خواهند آن مشاغل را با دستمزد بالاتر انجام دهند. ازاین رو دست کم 

در کوتاه مدت شکافی در بازار کار ایجاد خواهد شد.

دولت در لایحه بودجه سال آینده، تعرفه واردات خودرو را ۱۰۰ درصد و سقف ارزی آن 
را دو میلیارد یورو تعیین کرده بود، اما این تصمیم با واکنش های گسترده ای مواجه شد.

 مجلــس با تصویب مصوبــه ای در واکنش به افزایش بهــای کارخانه محصولات 
خودروسازان داخلی، تعرفه واردات را به ۶۰ درصد کاهش و سقف ارزی را به ۳.۳ میلیارد 
یورو افزایش داد. این تصمیم امیدهایی را برای کاهش قیمت خودرو و شکستن انحصار 

خودروسازان داخلی و مونتاژکاران به وجود آورد.
 با این حال، این مصوبه از سوی شورای عالی نظارت تأیید نشد و به مجمع تشخیص 
مصلحت نظام ارجاع خورد. در نهایت، مجمع با اصلاحات مجلس موافقت نکرد و تصمیم 
دولت مبنی بر تعرفه ۱۰۰ درصدی و سقف ارزی دو میلیارد یورویی را تأیید کرد، اما 

تاثیر اصلاحات ارزی و تعرفه  واردات خودرو بر بازار خودرو چیست؟ 

  تأثیر افزایش تعرفه و کاهش سقف ارزی بر صنعت خودرو
به رغم هدف گذاری دولت برای دسترســی مــردم به خودروهای ایمن و باکیفیت، 
واقعیت بازار خودروهای وارداتی خلاف این ادعا را نشان می دهد. خودروهای وارداتی، 
به دلیل تعرفه های بالا، بیش اظهاری گمرکی و عرضه محدود، نه تنها در دسترس عموم 
مردم قرار نگرفته اند، بلکه قیمت های آن ها بشــدت افزایش یافته و تنها برای اقشاری 

خاص قابل خرید هستند.
افزایش تعرفه ها این روند را تشدید کرده و دسترسی جامعه به خودروهای باکیفیت 

خارجی را بیش از پیش محدود می کند.
از سوی دیگر، خودروسازان داخلی که سال ها از حمایت های دولتی بهره مند بوده اند، 
بدون ارتقای کیفیت، بازار انحصاری خود را حفظ کرده اند. آن ها با تغییرات جزئی در 
آپشن ها و معرفی مدل های جدید، قیمت خودروهای خود را روزبه روز افزایش می دهند 
و در نتیجــه، کاهش تهدید خودروهای وارداتی، منجر به کاهش رقابت پذیری داخلی 

شده و صنعت خودروسازی کشور را در مسیر افول قرار می دهد.

  چالش های ارزی و سیاست های حمایتی
به گفته سیاست گذاران، دلیل مخالفت با مصوبه مجلس، حفظ منابع ارزی کشور 
بوده است. با این حال، تجربه واردات قطعات منفصله و خودروهای مونتاژی و بودجه های 
اختصاص یافته به آن ها، این توجیه را با شبهاتی مواجه کرده که رئیس مجلس و برخی 

نمایندگان بارها به این مسئله اشاره کرده اند. 
خودروهــای مونتــاژی نه تنهــا منجر به انتقال فناوری نشــده ، بلکــه نارضایتی 
مصرف کنندگان را هم در پی داشــته اند. این خودروها عمدتاً از برندهای چینی بوده 
و تنها مزیت آن ها برای اقتصاد داخلی، ایجاد اشتغال محدود و سودآوری برای برخی 
ذی نفعان بوده است.اگر دولت در کنار افزایش تعرفه که به گفته کارشناسان راهی برای 
جبران کسری بودجه است، سیاست های مؤثری برای افزایش داخلی سازی و کیفیت 
تولید داخلی، همچنین ایجاد رقابت اتخاذ نکند، نتیجه این تصمیمات تنها افزایش قیمت 

خودروها و نارضایتی عمومی را به همراه دارد. 
این روند، رکود تورمی را در بازار خودرو تشدید کرده و زیان های جبران ناپذیری را 
به صنعت خودروســازی کشور وارد می کند؛ صنعتی که در مقایسه با فناوری های روز 

خودروسازان جهان، فاصله  چشمگیری دارد.

  حمایت از صنعت یا تقویت انحصار؟
به گفته کارشناسان، سیاست گذاری های صنعت خودرو کشور غالباً بدون کارشناسی و 
ناکارآمد بوده و با اهدافی چون حمایت از تولیدات داخلی به توسعه رانت دامن زده است. 
یکی از دلایل مخالفت کارشناسان با سیاست های دولت، نوع حمایت هایی است که از 
صنعت خودروسازی انجام می شود. در حالی که دولت این حمایت ها را عاملی برای توسعه 
صنعت و اشتغال زایی معرفی می کند، بسیاری از تحلیلگران معتقدند که این سیاست ها 

بیش از آنکه به نفع مصرف کننده باشد، موجب انحصار و کاهش رقابت شده است.
ایــن حمایت ها شــامل تعرفه های بالا برای واردات، ارائه تســهیلات مالی و ایجاد 
محدودیت های قانونی برای رقابت است. با این حال، نتیجه این اقدامات بهبود کیفیت 
تولیدات داخلی نبوده، بلکه افزایش قیمت ها و کاهش نوآوری و فساد در لایه های زیرین 

را به دنبال داشته است.
خودروهای داخلی همچنان با فناوری های قدیمی تولید می شــوند و در مقایسه با 
نمونه های خارجی، از نظر ایمنی، مصرف سوخت و امکانات رفاهی، در سطح پایین تری 

قرار دارند.

  راهکارهای پیشنهادی برای بهبود صنعت خودرو
تجربه کشورهای موفق در صنعت خودروسازی نشان می دهد که ایجاد فضای رقابتی و 
کاهش حمایت های غیرضروری، تولیدکنندگان را به سمت بهبود کیفیت و کاهش قیمت 
سوق می دهد. این کشورها، به جای ایجاد انحصار، با کاهش تعرفه ها و ارائه مشوق های 

کیفی، خودروسازان را وادار به رقابت کرده اند.
اما این روند در ایران معکوس بوده و سیاست های دستوری منجر به حذف امکانات 
اولیه خودروها مانند رینگ و ســانروف شده است، که همزمانی این مسائل با افزایش 

بهای کارخانه، نشان دهنده ضعف سیاست گذاری ها در این حوزه است.
در نهایت، اگر دولت قصد دارد از صنعت خودروسازی حمایت کند، این حمایت باید 
منجر به افزایش رقابت پذیری، کاهش هزینه های تولید و بهبود کیفیت شود. در غیر این 
صورت، سیاست های فعلی تنها انحصار را تقویت کرده و حقوق مصرف کنندگان را نادیده 
می گیرد.سال هاست که بازار خودرو در انحصار خودروسازان داخلی و مونتاژکاران قرار 
دارد. سیاست های ناکارآمد دولتی، بارها موجب نارضایتی عمومی شده و صنعت خودروی 
کشور را با بحران های متعددی مواجه کرده است. از کمبود انرژی گرفته تا سیاست های 
دستوری، چالش های این صنعت را پیچیده تر کرده اند. در این میان، واردات خودرو که 
می توانست دسترســی مردم به خودروهای باکیفیت را تسهیل کند، خود به معضلی 
بزرگ تبدیل شده است.تصمیمات متناقض و سیاست های ناپایدار، موجب سردرگمی 
مصرف کنندگان و کاهش اعتماد عمومی شده است و این نوسانات و عدم قطعیت، بازار 
خودرو را به رکودی بی سابقه کشانده است. در این شرایط، اصلاح سیاست های حمایتی 
و ایجاد رقابت واقعی در بازار، می تواند کلید حل بحران صنعت خودروسازی کشور باشد.

تاثیر تعرفه های جدید ترامپ بر اقتصاد جهان در سال 2۰25

خودروهای خارجی در راه اند؛ اما به چه قیمتی؟
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پتروشیمی ها به میدان آمدند

 پتروشیمی پارس، نوری، بوعلی سینا و جم شفاف سازی های لازم همچون انتشار اطلاعات تکمیلی و برگزاری جلسه اطلاع رسانی را جهت 
بازگشایی نماد های خود انجام دادند و دیروز پرتقاضا و با صف خرید بازگشایی شدند.  پتروشیمی جم با نماد »جم« یکی از پتروشیمی هایی 

است که در گزارش دهی قوی عمل می کند. بد نیست برای ارزیابی بیشتر مروری بر عملکرد سهم داشته باشیم.

صندوق 
بازنشستگی 

کشوری به همراه 
زیرمجموعه های خود 
حدود نیمی از سهام 

شرکت پتروشیمی 
جم را در اختیار دارد.

 بخشودگی جرائم مالیاتی ابلاغ شد
به مناســبت فرا رســیدن دهه مبارک فجر و 
تکریم مودیان مالیاتی بــا رعایت مقررات جرائم 

مالیاتی بخشیده می شود.
ســازمان امور مالیاتی طی بخشنامه ای اختیار 
بخشــودگی جرایم اشــخاص حقیقی را برای هر 
دوره، تــا مبلغ ۵ میلیارد ریال و برای اشــخاص 
حقوقی تــا مبلغ ۲۰ میلیارد ریال را، به شــرط 
پرداخت اصل مالیات تا ۲۹ اسفند به مدیران کل 

ادارات تفویض کرد.
در این بخشــنامه که دیروز صادر شده، آمده 
اســت: به مناســبت فرا رســیدن دهــه مبارک 
فجر و تکریم مودیــان مالیاتی با رعایت مقررات 
مــاده ۱۹۱ قانون مالیات های مســتقیم، اختیار 
بخشــودگی جرایم قابل بخشش موضوع قوانین 
مالیات های مستقیم و مالیات بر ارزش افزوده هر 
ســال / دوره برای مؤدیانی که نسبت به پرداخت 
بدهی سال یا دوره مربوط تا تاریخ ۱۴۰۳/۱۱/۲۹ 
اقــدام نمایند، در خصوص اشــخاص حقیقی تا 
ســقف پنج میلیارد )۵.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( ریال و 
در مورد اشخاص حقوقی تا سقف بیست میلیارد 
 ۲۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال به مدیران کل امور مالیاتی

 تفویض می گردد.
بخشــودگی جرایم موضوع این بنــد فارغ از 
زمان پرداخت بدهی مالیات و عوارض هر ســال 
دوره می باشــد و پرداخت بدهی قبل از ابلاغ این 
تفویض اختیار مانع اعمال بخشودگی جرایم قابل 

بخشش نخواهد بود. 
اختیــار  تفویــض  از  قســمتی  یــا  تمــام 
 مذکــور در چارچوب تعیین شــده بــه معاونان

 مدیر کل و رؤســای ادارات امــور مالیاتی قابل 
تفویض خواهد بود. 

 حجم کل معاملات بازار ارز تجاری از 2 
میلیارد دلار گذشت

بانک مرکزی در آخرین گزارش خود اعلام کرد: 
حجــم کل معاملات در بازار ارز تجاری از ابتدای 
فعالیت تا امروز )یکشنبه ۱۴ آبان(، به دو میلیارد 

و ۹۸ میلیون دلار رسید.
 به نقــل از بانک مرکزی، حجم کل معاملات 
در بــازار ارز تجــاری از ابتــدای فعالیت تا امروز 
 )یکشــنبه ۱۴ آبان(، به دو میلیارد و ۹۸ میلیون

 دلار رسید.
 بر این اســاس، طی این دوره ۸ هزار و ۳۳۲ 
معامله در نتیجه ۱۲ هزار و ۱۹۹ ثبت سفارش به 
روش معاملاتی جورسازی )مچینگ( انجام گرفت 
کــه به تفکیک نوع ارز شــامل ۳ میلیارد و ۴۰۷ 
میلیــون درهم، ۶۹۸ میلیــون دلار، ۲ میلیارد و 
۷۸۲ میلیون یوآن، ۸۷ میلیون یورو و ۱۹ میلیون 

روبل بوده است.
از آغاز فعالیت فعالیت بازار ارز تجاری تا امروز 
تعــداد ۴ هزار و ۱۴۱ بــازرگان طی دوره مذکور 
معامــلات خود را از طریق کارگزاران یا بانک های 

عامل در این سامانه انجام داده اند.
همچنین طی هفته گذشته )۶ الی ۱۱ بهمن( 
حجم معاملات بازار ارز تجاری معادل ۴۹۰ میلیون 
دلار )معادل ارزش دلاری( رسید که به تفکیک نوع 
ارز شامل ۶۵۵ میلیون درهم، ۱۴۴ میلیون دلار، 
۹۹۳ میلیون یوآن و ۲۸ میلیون یورو بوده است.

گفتنی است، نرخ بازار ارز تجاری در روز شنبه 
۱۳ بهمن مــاه ۱۴۰۳ در تالار حوالــه ارز مبادله 
دلار بــا نرخ ۶۶ هزار و ۹۱۶ تومان، مبادله یورو با 
نرخ ۶۹ هــزار و ۵۸۹ تومان، مبادله درهم با نرخ 
۱۸ هــزار و ۲۲۱ و مبادله یــوآن ۹ هزار و ۲۲۸ 
تومان بود. همچنین در تالار اســکناس ارز، دلار 
با نــرخ ۶۸ هزار و ۷۹۰ تومــان، یورو با نرخ ۷۱ 
هــزار و ۵۳۸ تومان، درهم با نرخ ۱۸ هزار و۷۳۱ 
 تومان و یوآن بــا نرخ ۹ هزار و ۴۸۷ تومان مورد 

مبادله قرار گرفت.

  مزایده لــوازم خانگی بوش به ارزش 
۳4۰۰ میلیارد ریال برگزار می شود

دادســتان تهران با اشاره به دستور رئیس قوه 
قضاییه برای تعیین تکلیف کالاهای وارداتی انبار 
شــده در بنادر، گمرکات و اموال تملیکی، گفت: 
رونــد تعیین تکلیــف کالاهای بارگذاری شــده 
در مزایده سراســری ۲۸۷ ســازمان جمع آوری 
و فــروش اموال تملیکی اســتان های هرمزگان و 
 قم بــرای برگزاری مزایده لــوازم خانگی بوش با 
مبلغ ارزش پایه کارشناسی ۳۴۰۰ میلیارد ریال 

در حال انجام است.
به گزارش از دادستانی عمومی و انقلاب تهران، 
علی صالحی روز یکشنبه افزود: در این مرحله از 
مزایده لــوازم خانگی بوش، در مجموع تعداد ۱۶ 
هزار و ۵۱۸ دستگاه کالا از هفتم تا شانزدهم بهمن 
بازدید می شود و زمان بازگشایی و اعلام برندگان 

نیز در بیست و یکم بهمن است.
وی ادامــه داد: متقاضیــان می تواننــد برای 
بازدیــد از کالاهــای ایــن مزایده بــه اداره کل 
اموال تملیکی اســتان های یادشده مراجعه کنند 
 و پــس از دریافــت نامــه، از کالا یــا کالاهای

 مدنظر خود بازدید کنند.
صالحی خاطرنشــان کرد: شرکت کنندگان در 
مزایده باید توجه داشــته باشــند که ثبت نام در 
مزایـده صرفاً از طریق سامانه تدارکات الکترونیک 
دولت به نشــانی اینترنتــی setadiran.ir انجام 

خواهد شد.
ارائــه  کــرد:  اضافــه  تهــران  دادســتان 
پیشنـــهاد قیمت نیــز از همین طریــق انجام 
 می شــود و همــه شــرکت کنندگان در مزایده 
می تواننــد با مراجعه بــه نشــانی اینترنتی یاد 
شــده و بــا اســتفاده از امضــای الکترونیــک 
نســبت بــه ثبــت پیشــنهاد اقــدام کننــد. 

از توسعه صنایع 
دفاعی پشتیبانی 
می کنیم

رئیس جمهور کشورمان با تاکید بر اینکه از توسعه صنایع دفاعی پشتیبانی می کنیم، گفت: با دستاوردهای دفاعی ایران هیچ کشوری جرات تجاوز به خاک ایران را ندارد.
 مسعود پزشکیان رئیس جمهور کشورمان با حضور در مجموعه هوافضای وزارت دفاع پس از ادای احترام به مقام شامخ شهدا، از دستاوردهای دفاعی و فضایی این وزارت خانه در بخش های 
مختلف بازدید کرد.پزشکیان ضمن تبریک اعیاد شعبانیه و روز پاسدار، گفت: آنچه که اینجا با تلاش و زحمت عزیزان شکل گرفته است باعث افتخار است و حاکی از خلاقیت و نوآوری جوانان 

کشورمان است.
وی افزود: ما روزگاری را داشتیم که دشمن خیلی راحت می توانست ما را بزند. زمان جنگ زمین و هوای ما برای عراق کاملًا آزاد بود و می توانستند هر کاری دلشان بخواهد انجام دهند.

پزشکیان تاکید کرد: این ها افتخاراتی که عزیزان خلق کردند و به این راحتی خاک عزیز مورد تهاجم و تجاوز و یا طمع واقع نخواهد شد.
رئیس قوه اجرایی کشور اظهار کرد: دشمن نمی تواند مردم ما را ]مانند زمان جنگ[ زیر موشک ها و بمباران قرار دهد و آنچه که اینجا ]از دستاوردهای دفاعی و فضایی وزارت دفاع به نمایش 

گذاشته شده[ و اتفاق افتاده است قدرت دفاعی نظام جمهوری اسلامی ایران است. این فناوری ها برای دفاع از نظام است و برای تهاجم به جای دیگری نیست.

عضو هیئت نمایندگان اتاق تهران تأکید کرد: سرمایه گذاری خارجی باید از سوی 
کشورهای بزرگ انجام شود که محدود به پول آوردن به داخل کشور نیست بلکه همراه 

خود تکنولوژی و بازار مصرف هم می آورد.
مسعود دانشمند عضو هیئت نمایندگان اتاق تهران در رابطه با نحوه جذب سرمایه 
خارجی در کشور با توجه به شرایط تحریمی موجود، اظهار کرد: در اینکه تحقق رشد 
اقتصادی نیازمند سرمایه گذاری است تردیدی نیست و این سرمایه گذاری یا داخلی 

است و یا خارجی.
وی افزود: ما داخل کشور خودمان به قدر کافی سرمایه نداریم و اگر هم سرمایه ای 
هست، سرمایه گذاران ما میل به سرمایه گذاری ندارند؛ بنابراین ما باید بیشتر به سمت 

جذب سرمایه خارجی برویم.
عضو هیئت نمایندگان اتاق تهران افزود: کشوری مثل چین ۵۰۰ میلیارد دلار سرمایه 
خارجی جذب می کند. برای جذب سرمایه گذاری خارجی باید فضای اقتصادی و امنیت 

اقتصادی ما به گونه ای باشد که سرمایه گذار تمایل به سرمایه گذاری داشته باشد.
دانشــمند بیان کرد: برای فراهم کردن و برقراری امنیت اقتصادی ابتدا باید رتبه 
فضای کسب و کارمان را که در حال حاضر بالای ۱۳۰ است تبدیل کنیم به زیر ۱۰۰ و 
در گام های بعدی مشکلات مربوط به نقل و انتقال مالی را رفع کنیم تا کسی که قصد 
سرمایه گذاری دارد بتواند از طریق نظام بانکی این کار را انجام دهد نه از طریق قاچاق.

وی اضافه کرد: اگر سرمایه گذاری جدید جذب نکنیم در شرایط فعلی می مانیم و 

تورم ناشی از عدم سرمایه گذاری و بیکاری روز به روز افزایش پیدا می کند و همه اینها 
به هم بستگی دارند. مادامی که سرمایه گذاری خارجی اتفاق نیافتد شرایط فعلی تغییر 
نخواهد کرد.دانشمند تأکید کرد: ما در صنعت نفت و گاز نیازمند جذب عدد قابل توجهی 
برای سرمایه گذاری هستیم و این سرمایه گذاری باید از سوی کشورهای بزرگ نفتی 
انجام شود. سرمایه گذاری خارجی محدود به پول آوردن به داخل کشور نیست بلکه 

همراه خود تکنولوژی و بازار مصرف هم می آورد.
وی ادامه داد: برای مثال اگر در پارس جنوبی ما ســرمایه گذاری کردند و آن را به 
گاز مایع تبدیل کردند خودشان آن را در بازار جهانی می فروشند و مسیر برای ما هم 

باز می شود.

سرمایه گذاری خارجی همراه خود تکنولوژی و بازار مصرف می آورد

رئیس کمیسیون تخصصی طلای اتاق اصناف گفت که کمیته مشترکی در مرکز تتای 
وزارت صمت برگزار شد و در این کمیته، اتاق اصناف ایران، پلیس فتا و پلیس اقتصادی 
توسط یک تیم به مراکزی مراجعه کردند که فروش طلای آنلاین داشتند و طبق رصد 
انجام شــده، در پلتفرم ها حدود ۱.۵ تن طلا در بازه زمانی کمتر از یک ماه، جذب بانک 

کارگشایی شد.
 کیومرث امیریان - رئیس کمیسیون تخصصی طلا، جواهر و نقره اتاق اصناف ایران - در 
یک برنامه تلویزیونی در مورد چالش های فروش برخط طلا گفت: در درگاه ملی مجوزها، 
مجوز با نظارت ما صادر می شــود و بر اســاس ضوابط خاص رسته صنفی شغلی هر فرد 
ثبت نام صورت می گیرد. طبق بررسی های انجام شده از سال ۱۳۹۹، حدود ۲۸۶ پروانه 

کسب در فضای مجازی برای فروش طلای آب شده صادر شده است.  
وی افزود: با توجه به افزایش قیمت طلا و استقبال زیاد مردم از آن، پلتفرم های فروش 
طلا برای جذب مشتری، پیشنهادهایی داشتند که در سامانه قرار دادند و مشتریان طلا 

را با هر مبلغی که توانستند خریداری کردند.  
امیریــان در مــورد عیار طلا اظهار کرد: ما نظارت کامل بر طلا داریم و در حال رصد 
هستیم و این پلتفرم ها باید طلا را حتماً در بانک که مورد تأیید خودشان است سپرده 

کنند و سپرده در عیار طلا درج می شود که ۷۵۰ یا ۲۴ عیار است.  
رئیس کمیسیون تخصصی طلا، جواهر و نقره اتاق اصناف ایران در مورد میزان طلای 
سپرده شده در بانک ها، تصریح کرد: کمیته مشترکی در مرکز تتای وزارت صمت برگزار شد 
و در این کمیته، اتاق اصناف ایران، پلیس فتا و پلیس اقتصادی توسط یک تیم به مراکزی 

مراجعه کردند که فروش طلای آنلاین داشتند و طبق رصد انجام شده، در پلتفرم ها حدود 
۱.۵ تن طلا در بازه زمانی کمتر از یک ماه، جذب بانک کارگشایی شد.

وی افزود: در ماه های گذشته، چنین قانونی وجود نداشت که سکوها طلاها را در بانک 
سپرده کنند. چون برنامه ای برای آنها تدوین نشده بود. این در حالی است که آنها مجوز 
دریافت کرده بودند و اگر چه برای شــروع فعالیت باید پروانه کســب داشته باشند، ولی 
متأسفانه نظارتی که باید از طرف اتحادیه کسب و کارهای فضای مجازی در آن زمان بر 

سکوها صورت می گرفت، انجام نشد.
در ادامه، رضا الفت نسب - عضو هیئت مدیره اتحادیه کسب و کارهای فضای مجازی - نیز 
گفت: در حال حاضر اتحادیه آماری از این که امروز چه تعداد کسب و کار در فضای مجازی 
در حال فعالیت هستند ندارد. چون سه سال است که اتحادیه با سرپرستی مدیریت می شود 
و جلسات هیئت مدیره ای وجود ندارد و کمیسیون بازرسی هم که بازوی اصلی اتحادیه 
برای این موضوعات است و همچنین کمیسیون شکایت در این ۳ سال تعطیل هستند و 
این یک مشکل بزرگ است. بنابراین بنده هم آمار ۵۰۰ سکوی فروش طلا را شنیده ام، 
ولی از این که امســال چه تعداد جواز در این حوزه صادر شده است بی اطلاع هستم. در 

حال حاضر دریافت مجوز از طریق سامانه مجوزها انجام می شود.

فروش ۱.5 تن طلا در فضای مجازی

شــرکت پتروشــیمی جم در دی ماه به فروش ۷۲۰۰ میلیاردی رسیده است این درحالی است که فروش در مدت مشابه سال 
گذشته ۳۵۰۰ میلیارد تومان بود و چیزی در حدود ۶۰ درصد رشد را نشان می دهد. از طرفی فروش شرکت نسبت به میانگین سال 
جاری ۳۵ درصد افزایش داشت. شرکت ۱۰ ماهه امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۶۸ درصد افزایش فروش داشته است. ۲۵ 
درصد فروش شرکت صادراتی است و اهرم نسبت به افزایش نرخ دلار دارد. برآورد تحلیلگران از سود سال جاری تقریبا بین ۱۲۰۰۰ 

تا ۱۳۰۰۰ میلیارد تومان و برآورد سود سال آینده با دلار ۷۵ هزار تومانی تقریبا بین ۱۷۰۰۰ تا ۱۸۰۰۰ میلیارد تومان می باشد.
صندوق بازنشستگی کشوری به همراه زیرمجموعه های خود حدود نیمی از سهام شرکت پتروشیمی جم را در اختیار دارد.

محصولات تولیدی شــرکت پتروشیمی جم شامل اتیلن، پروپیلن، پلی اتیلن سنگین، پلی اتیلن سبک، بوتادین، بوتن-۱، بنزین 
پیرولیز، رافینیت و سایر محصولات نظیر نفت کوره و برش چهارکربنه هستند.محصولات صادراتی جم محصولات پلیمری سبک 

خطی، سنگین و شیمیایی می باشند که فروش آنها عمدتا از طریق برگزاری مزایده انجام می شود.

همچنین فروش داخلی محصولات شامل اتیلن، پروپیلن و محصولات جانبی بین مجتمعی به واسطه 
قرارداد بین شرکت های متقاضی و سایر شرکت های پلیمری در بورس کالا ایران انجام می شود. بررسی ها 
نشان می دهد چشم انداز سودآوری سهم با افزایش نرخ های فروش داخلی و رشد دلار صادراتی بهبود 

چشم گیری خواهد داشت، از طرفی جم با نمودار جذاب خود برای سهامداری قابل بررسی است.
پتروشیمی جم در شفاف سازی خود اعلام کرد: پیرو مکاتبات قبلی؛ همان گونه که مستحضرید؛ پس 
از افزایش ناعادلانه ۲۵۳ درصدی نرخ سرویس های جانبی برای سال ۱۴۰۰ پیرو مصوبه شورای رقابت و 
ادامه روند تصاعدی برای سال های بعد و تحمیل زیان ۷ هزار میلیارد تومانی به شرکت پتروشیمی جم و 
ده هزار میلیارد تومانی به سایر شرکت ها؛ در نهایت دیوان عدالت اداری اقدام به صدور رأی نهایی نمود. 
هیأت عمومی دیوان عدالت اداری به عنوان عالی ترین نهاد قضایی ناظر بر مصوبات سازمان ها و نهاد های 
شبه قضایی، در نهایت به موجب دادنامه شــماره ۱۴۰۳۳۱۳۹۰۰۰۲۱۵۵۱۱۹ مورخ ۰۶/۰۹/۱۴۰۳ 
سه مصوبه مهم شورای رقابت به شماره ۳۸۲، ۴۷۹ و ۶۲۱ را به طور کامل ابطال نمود و این موضوع 
در ســامانه کدال به استحضار آحاد جامعه و کلیه سهام داران رسیده و دو موضوع مطمح نظر قضات 
محترم هیأت عمومی قرار گرفت: اولاً آثار مصوبه ۶۲۱ ابطال شــده از تاریخ تصویب اعمال می شود و 
ثانیاً مستنداً به مواد ۱۹۰، ۲۱۴ و ۳۳۹ قانون مدنی، قرارداد و توافقات بین دو مجموعه مصرف کننده 
و تولیدکننده؛ عقد بیع اســت و لذا موضوع معامله باید مبهم نبوده و لازم اســت طرفین در خصوص 
مبیع و ثمن توافق داشته باشند و اصل رضایت هر دو طرف در قیمت گذاری مورد تأکید این نهاد عالی 
قضایی قرار گرفته و اساساً بر همین مبنا نیز مصوبات شورای رقابت ابطال و بی اعتبار شد. همچنین بنا 
بر صراحت ماده ۹۲ قانون دیوان عدالت اداری؛ چنانچه مصوبه ای در هیأت عمومی ابطال شــود، پس 
از ابطال رأی به طرف شکایت یا انتشار در روزنامه رسمی، رعایت مفاد آن برای مرجع طرف شکایت 
و سایر مراجع و مقامات مسئول دستگاه ها و نهاد های دولتی همانند وزارت نفت، شرکت ملی صنایع 
پتروشــیمی، شــورای رقابت و ... الزامی است و اجرا نکردن آنها استنکاف از اجرای آرای قضایی تلقی 
شده و تبعات حقوقی خاص خود را دارد. حال اینکه، پیرو جلسه برگزار شده در تاریخ ۱۶/۱۰/۱۴۰۳ 
در خصوص نحوه تعیین نرخ ســرویس های جانبی شرکت های فجر و مبین انرژی خلیج فارس برای 
سال ۱۴۰۳ در محل شرکت ملی صنایع پتروشیمی و بدون حضور نمایندگان شرکت پتروشیمی جم، 
به استحضار می رساند شرکت پتروشیمی جم به عنوان یکی از شرکت های مصرف کننده سرویس های 
جانبی و خواهان ابطال مصوبات شورای رقابت در دیوان عدالت اداری انتظار داشت به عنوان یکی از 
ذی نفعان اصلی، جز مدعوین جلسه برگزار شده می بود. در همین راستا رویه ای در انجام مکاتبات از 
ســوی مراجع مختلف جمله نامه شماره ۸۴۶۰ مورخ ۲۶/۱۰/۱۴۰۳ وزیر محترم نفت خطاب به وزیر 
محترم اقتصاد مبنی بر پذیرش نرخ سرویس های جانبی برای بازه زمانی سال های ۱۴۰۰ لغایت ۱۴۰۳ 
از ســوی مصرف کنندگان، مشاهده می شود که لازم اســت قویاً تاکید شود نرخ های سابق برای بازه 
زمانی اشاره شده به هیچ عنوان مورد تأیید شرکت پتروشیمی جم و سهام داران آن نیست. همچنین 
خاطرنشــان می شود در جلسه اخیر مجمع عمومی سالیانه این شرکت؛ مصوبات شورای رقابت مورد 
اعتراض سهامداران قرار گرفته و یکی از تکالیف مجمع برای اعضای هیأت مدیره شرکت پتروشیمی 
جم؛ پیگیری حقوقی این موضوع بوده اســت و لذا انجام هرگونه اقدامی خلاف تکالیف مجمع تبعات 
حقوقی برای هیأت مدیره این شرکت دارد و این شرکت نیز هیچ گونه توافقی در این خصوص نکرده 
است؛ لذا با عنایت به موارد فوق الذکر خواهشمند است در راستای جلوگیری از ادامه روند تضییع حقوق 
شرکت پتروشیمی جم و سهامداران محترم آن، دستور فرمایید، رویه های اشتباه قبلی در خصوص نرخ 
گذاری سرویس های جانبی که طی چند سال اخیر به یکی از معضلات صنعت پتروشیمی بدل شده 
اســت، مجدداً تکرار نشده و هرگونه تعیین تکلیف در این خصوص، با برگزاری جلسات کارشناسی و 
با استماع نظرات شرکت های مصرف کننده و مبنی بر اصول قانونی و تامین منافع عادلانه طرفین و 

اجرای صراحت رأی قطعی هیأت عمومی دیوان عدالت اداری در دستور کار قرار گیرد.

گزارش های رسمی منتشر شده از افزایش فقر مسکن در سال های گذشته حکایت 
دارد؛ موضوعی که اجرای سریعتر پروژه های مسکن می تواند به بهبود این شاخص کمک 
کند اما با توجه به توان پایین آورده نقدی متقاضیان و عملکرد پایین بانک ها در اعطای 
تسهیلات، سقف ۶۵۰ میلیون تومانی تسهیلات مسکن پاسخگوی انتظارات نخواهد بود.

 به تازگی معاونت مســکن و ســاختمان وزارت راه و شهرسازی در پاسخ به گزارش 
یکی از رســانه ها، با رد ادعادی کاهش و تغییر سقف تسهیلات مسکن از ۸۰۰ به ۶۵۰ 
میلیون تومان، تاکید کرد که هیات عالی بانک مرکزی درباره سقف تسهیلات تصمیم 
گیرنده است و در این زمینه با توجه به توان تسهیلات دهی بانک ها و توان بازپرداخت 
متقاضیان تصمیم گیری خواهد کرد.در پاسخ این معاونت آمده است: براساس بند ۲ از 
هجدهمین جلسه شورای عالی مسکن مورخ ششم تیر ۱۴۰۳ که به ریاست سرپرست 
ریاست جمهوری برگزار شد، مقرر شد با توجه به تورم عمومی، بانک مرکزی نسبت به 
افزایش سقف تسهیلات بانکی به ۸۰۰ میلیون تومان اقدام کند که لازمه عملیاتی شدن 
آن تصویب در هیات عالی بانک مرکزی )شورای پول و اعتبار سابق( و ابلاغ توسط بانک 
مرکزی است.لذا هیات عالی بانک مرکزی با توجه به توان تسهیلات دهی بانک ها و توان 
بازپرداخت متقاضیان در این خصوص تصمیم  خواهد گرفت. بر این اساس ادعای تغییر 

سقف تسهیلات از ۸۰۰ به ۶۵۰ میلیون تومان صحیح نیست.

 وام ۶5۰ میلیون تومانی پوشش دهنده کمتر از ۸ متر مربع مسکن
در این زمینه، داود بیگی نژاد ، نائب رئیس اول اتحادیه صنف مشاوران املاک تهران 
گفت: زمانی که در ســال های گذشته تسهیلات مسکن به ۵۵۰ میلیون تومان افزایش 

یافت، رقم قابل توجهی بود و بازار مسکن از آن استقبال کرد.
وی بیان داشت: چنانچه این وام به ۶۵۰ میلیون تومان افزایش یابد، مطابق با قیمت های 
فعلی متوسط ۸۰ تا ۹۰ میلیون تومانی هر متر مربع خانه در تهران، کمتر از هشت متر 

مربع را پوشش می دهد.

 طبق قانون باید 2۰ درصد تسهیلات بانک ها صرف بخش مسکن شود

بیگی نژاد تاکید کرد: همچنین، اینکه این تسهیلات با چه قیمت تمام شده ای به دست 
مردم می رسد نیز بسیار مهم است. باید دید روشی که بانک ها در پیش گرفته اند، ضامن 

ها، قیمت برگه های تسه و ... به چه صورت خواهد بود؟
وی با بیان اینکه باید منابع پرداختی این تسهیلات در دولت مشخص شود، تصریح کرد: 
در حالی که بانک ها باید طبق قانون جهش تولید مسکن ۲۰ درصد از تسهیلات خود را به 
بخش مسکن اختصاص دهند، اما خروجی تسهیلات آنها چنین چیزی را نشان نمی دهد.

 پیشنهاد تعداد وام کمتر با مبالغ بیشتر
همچنین فرشید ایلاتی ، کارشــناس حوزه مسکن معتقد است: پرداخت وام ۶۵۰ 
میلیونی مسکن، با توجه به اینکه اردیبهشت ماه امسال پیشنهاد افزایش این تسهیلات 
به ۸۰۰ میلیون تومان مطرح شــده بود و از سوی بانک مرکزی با پذیرش مواجه نشد، 

یک عقبگرد محسوب می شود.
وی اظهار داشــت: در عمل با شــرایط تورمی کشور، شــاید بتوان گفت مبلغ ۸۰۰ 
میلیون تومانی تســهیلات یاد شده، قدرتی معادل همان وام ۵۵۰ میلیون تومانی سال 
گذشته داشت و بر این اساس نمی توانست در پوشش هزینه های ساخت مسکن خیلی 

موثر بیفتد. حال اگر رقم این تسهیلات به ۶۵۰ میلیون تومان تغییر کند، انتظار زیادی 
در رفع مشکلات نمی توان داشت.

ایلاتی بیان داشت: سقف تعهدات ۲۰ درصدی که به منظور پرداخت تسهیلات مسکن 
برای بانک ها در نظر گرفته شده، تعهدی سنگین است و شاهد همکاری خوبی به ویژه از 

سوی بانک های خصوصی نبوده ایم.
وی ادامه داد: اکنون و مطابق اعلام مسئولان وزارت راه و شهرسازی، حدود ۸۵۰ هزار 
واحد مسکونی در مراحل مختلف ساخت قرار دارد که نزدیک به ۴۵۰ هزار واحد از آنها 

هنوز تسهیلات مسکن دریافت نکرده اند.
این کارشناس مسکن گفت: پیشنهاد می شود برای اینکه تعداد واحدهای تکمیل شده 
بیشتری داشته باشیم، تعداد وام کمتری با مبالغ بیشتر از ۶۵۰ میلیون تومان به متقاضیان 
داده شود.اگر طرح های مسکن مهر و یا نهضت ملی مسکن نبود فقر مستاجران از این 

ارقامی که اعلام می شود بالاتر می شد.
وی تصریح کرد: به  طور قطع اگر همین طرح های مسکن مهر، نهضت ملی مسکن و 
غیره نبود، فقر مستاجران از این ارقامی که اعلام می شود بالاتر می شد. باید این طرح ها 

به سرانجام برسد تا نرخ فقر مسکن کاهش یابد.
ایلاتی ادامه داد: در صورتی که هدفگذاری سالیانه یک میلیون واحد مسکونی محقق 
شود، به طور قطع طی پنج سال آینده به توفیقات خوبی در این حوزه دست خواهیم یافت.

گزارش سیاستی سوم وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با موضوع رفع فقر مسکن در 
کشور، نشان می دهد در حد فاصل سال های ۱۳۹۵ تا ۱۴۰۱، تعداد خانوارهای مستاجر 

درگیر فقر در کشور رشدی ۴۸ درصدی داشته است.
در ایــران، تاکنون سیاســت های متعددی برای تأمین مســکن بــرای خانوارهای 
درگیر فقر اجرا شــده است. این سیاســت ها طیف متنوعی را از پروژه های پرهزینه ای 
چون طرح مســکن مهر یا احداث شــهرهای جدید تا طرح هایی چون تعیین ســقف 
اجاره بهــا و اعطای وام ودیعه مســکن در ســال های اخیــر در برمی گیرند. با این حال 
 نتایج بررســی ها نشــان می دهد که هیچ یک از این طرح ها نتوانســته اند مشکل فقر

 مسکن در کشور را رفع کنند.

افزایش شدید فقر مسکن
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کشاورزی 

آینده ای که در انتظار صادرات محصولات کشاورزی است
 بازگشت ترامپ برای شرکای تجارت کشاورزی در خارج از آمریکا دارای تاثیرات عمیق منفی خواهد بود. تأثیر تعرفه های عمومی بر چین و تعرفه های 

هدفمند،شرکای تجاری این کشور را کاهش می دهد.

ترامپ به الگوی 
حمایت گرایانه خود 

از مقررات زدایی در 
کشاورزی آمریکا 

ادامه می دهد. 
حرکت به سمت 

فرندلی شور، نظارت 
حداقلی، مقررات 
زدایی، هم اثرات 

منفی زیست محیطی 
دارد، هم توانایی 
مزارع کوچک تر 
را برای رقابت با 
تولیدکنندگان 

بزرگ تر کاهش 
می دهد.

 ظرفیت تولید 4۰۰ هزار تن آفتکش در 
کشور وجود دارد

 رئیس انجمن تولیدکنندگان ســموم کشور 
گفت: نیاز مصرف ســموم در کشــاورزی داخل 
کشور سالیانه ۳۵ تا ۴۰ هزار تن است اما ظرفیت 

تولید ۴۰۰ هزار تن وجود دارد.
مسعود گیل آبادی روز شنبه در آیین افتتاح 
یازدهمین نمایشــگاه جامع کشاورزی نهاده ها، 
ماشین آلات کشاورزی سامانه های نوین آبیاری 
که در محل دائمی نمایشگاه بین المللی تهران 
برگزار شــد، با اشاره به نیازمندی بازار داخل در 
مصرف ســموم و آفت کش  ها افزود: نیاز سالانه 
کشــور به ســموم و آفتکش ها بین ۳۵ تا ۴۰ 

هزار تن است.
رئیس انجمن تولیدکنندگان سموم کشاورزی 
با بیان اینکه تولید داخلی امروز با مشکلات عدیده 
ای روبه روســت، اظهار داشــت: برخی اقدامات 
دستگاه های دولتی و نظارتی به عنوان سرعت گیر 
عمــل می  کنند که یکی از آنها واردات کالاهای 

مشابه تولید داخل است.
وی تصریح کرد: سهمیه  بندی و تعرفه بندی از 
دیگر چالش هایی است که صنف تولیدکنندگان 
نهاده  های کشاورزی با آن روبه روست که علاوه 
بر اخــلال در تولید، انگیــزه تولیدکنندگان را 

کاهش می دهد.
این مقام صنفی اضافه کرد: اقدامات سازمان 
حفــظ نباتات در حمایت، حفــظ ما به التفاوت 
قیمت محصولات وارداتی و تولید داخل، زمینه 

سرمایه  گذاری را افزایش خواهد داد.
گیل آبــادی گفت: با توجه به ظرفیت تولید 
در کشــور می توان بازار صادراتی این بخش را 

تسهیل کرد.
رئیس انجمن تولیدکنندگان سموم از دولت و 
تصمیم گیران خواست تا در تصمیم گیری ها از 
مشارکت و همراهی بخش خصوصی بهره بگیرند 
تا بخش خصوصی نیز بتواند مقتدرانه عمل کند.

 یازدهمین نمایشگاه جامع کشاورزی نهاده ها، 
ماشین آلات کشاورزی و سامانه های آبیاری با 
حضور ۲۳۰ شرکت داخلی، ۲۰ شرکت خارجی 
به مساحت ۳۰ هزار مترمربع از امروز ۱۳ بهمن 
ماه در محل دائمی نمایشگاه بین المللی تهران 

آغاز به کار کرد و تا ۱۶ بهمن ادامه دارد. 

 بازار ســیب زمینی تا 2 هفته آینده 
متعادل می شود

 رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان تهران 
گفت: با توجه به ورود ۵۰ هزار تن سیب زمینی 
وارداتی و عرضه سیب زمینی کشت دوم جنوب 
کرمان، بازار ســیب زمینی تــا دو هفته آینده 

متعادل می شود.
 جبرئیل برادری روز یکشنبه در نشست خبری 
به مناسبت فرا رسیدن ایام الله دهه مبارک فجر 
افزود: در حوزه تولید سیب زمینی کشور خودکفا 
است، تا جایی که همه ساله با مازاد تولید روبه رو 

هستیم.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان تهران 
اظهار داشت: طبق آمارها در ۹ ماهه امسال بیش 
از ۳۷۰ هزار تن سیب زمینی به کشورهای هدف 

صادر شده است.
وی تصریح کرد: در انبارهای کشــور بین یک 
میلیــون و ۲۰۰ تا یک میلیون و ۳۰۰ هزار تن 
ســیب زمینی موجود است که به تدریج به بازار 

عرضه می شود.
برادری با بیان اینکه سیب زمینی در انبارهای 
استان های همدان، کردستان، زنجان، کرمانشاه و 
تهران موجود است، افزود: آنچه باعث نوسان در 
بازار سیب زمینی و افزایش قیمت آن شد، تغییر 
نرخ ارز و متوقف نشدن صادرات سبزی و صیفی 

طبق قانون خارج از فصل کاشت بود.
رئیس جهاد کشــاورزی استان تهران گفت: 
اقدامات اخیر از جمله ثبت سفارش ۵۰ هزارتن 
سیب زمینی، توزیع سیب زمینی های انباری و 
عرضه سیب زمینی کشت دوم جنوب کرمان از 
ابتدای اسفندماه منجر به روند نزولی قیمت  این 

محصول خواهد شد. 

 ۱45 همت برای اجرای زیرساخت های 
بخش آب و خاک 

معاون آب و خاک وزارت جهاد کشــاورزی 
گفت: بر اساس برنامه هفتم توسعه سالانه ۱۴۵ 
هــزار میلیارد تومان )۱۴۵ همــت( اعتبار نیاز 
است تا بتوانیم زیرســاخت  های آب و خاک را 

اجرایی کنیم.
صفدر نیازی شــهرکی روز شنبه در مراسم 
افتتاحیه یازدهمین نمایشگاه جامع کشاورزی، 
نهاده ها، ماشین آلات کشاورزی و سامانه های 
آبیاری که در محل دائمی نمایشگاه بین المللی 
تهــران برگزار شــد افزود: تکلیف مــا در حوزه 
کشاورزی، حفظ امنیت غذایی و ارتقای تولید و 

پایداری تولید است.
معاون آب و خاک وزارت جهاد کشــاورزی 
اظهار داشت: بهره وری در بخش کشاورزی سه 
رکــن عملیات آب و خاک، به زراعی و به نژادی 
دارد که باید به درســتی مدیریت شود تا برنامه  

ها در حوزه امنیت غذایی محقق شود.
وی با بیــان اینکه امروز با کاهش منابع آبی 
و شــوری خاک در کشور روبه رو هستیم، گفت: 
همین مشــکلات منجر به کاهش حاصلخیزی 

خاک شده است.
نیازی شــهرکی ادامه داد: در به نژادی بحث 
تولیــد بذر جدید مطرح اســت و در به زراعی، 
مدیریت مزرعه با مصرف کود، سم، مکانیزاسیون 

انجام می شود.

مدیریت ۳ رکن تولید، 
امنیت غذایی را تامین 
می کند

معاون آب و خاک وزارت جهاد کشاورزی گفت: عملیات آب و خاک، به زراعی و به نژادی اگر درست مدیریت شود برنامه ها در حوزه امنیت غذایی محقق می شود.
 یازدهمین نمایشگاه جامع کشاورزی در کنار نهمین نمایشگاه بین المللی ادوات کشاورزی، نهاده ها، سیستم نوین آبیاری در محل نمایشگاه دائمی تهران در حال برگزاری است.

صفدر نیازی شهرکی، معاون آب و خاک وزارت جهاد کشاورزی در مراسم افتتاحیه نمایشگاه گفت: تکلیف ما در حوزه کشاورزی امنیت غذایی و پایداری تولید است. این بخش 
از ۳ رکن عملیات آب و خاک، به زراعی و به نژادی تشکیل شده است.

وی افزود: آنچه مســلم اســت امروز با کاهش منابع آبی کشــور و شوری خاک مواجه هستیم. در به نژادی هم بحث تولید بذر جدید مطرح است. این ۳ رکن باید کمک کنند تا 
مدیریت درست محقق شود.وی ادامه داد: قرار است تا پایان برنامه هفتم میزان تولید محصولات به ۱۶۰ میلیون تن برسد و مصرف آب به ۵۱ میلیارد متر مکعب کاهش یابد. اگر 
۳ رکن درست تعریف نشود به اهداف برنامه هفتم توسعه دست نخواهیم یافت.نیازی شهرکی با بیان اینکه به ۱۹ کشور صادرات محصولات کشاورزی داریم، عنوان کرد: بر اساس 
برنامه هفتم به ۱۴۵ هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز است تا زیرساخت های آب و خاک اجرا شود و باید با همراهی بخش خصوصی به یک مدل مالی برای تحقق این اهداف دست یابیم.

 تجارت محصولات کشــاورزی و غذایی پس از روی کار آمدن دولت 
جدید آمریکا چه وضعیتی خواهد داشت. حسین شیرزاد، تحلیلگر مسائل 
کشــاورزی در این خصوص برای مهر نوشت، با تغییر چشم انداز تجارت 
جهانی تحت تأثیر آگرو ترامپیســم، صادرکنندگان محصولات کشاورزی 
ایالات متحده ممکن اســت نیاز به ارزیابی مجدد پورتفولیوی ریســک و 

تطبیق استراتژی های خود داشته باشند.

 تغییر شکل استراتژی های صادرات کشاورزی
این کار می تواند شامل کاوش در فناوری های نو، لجستیک انعطاف پذیر 
تر، بیمه زنجیره تأمین، بازارهای جدید، تنوع بخشــیدن به محصولات یا 
ســرمایه گذاری در پردازش ارزش افزوده برای رقابت در بازار جهانی در 
حال تغییر، توسعه بازارهای ویژه برای محصولات ویژه، سرمایه گذاری در 
قابلیت های پردازش و بســته بندی برای افزودن ارزش و ایجاد مشارکت 

استراتژیک با واردکنندگان در بازارهای نوظهور باشد.
این تغییر راهبردی، افزایش قیمت تجهیزات، ســوخت، کودها و مواد 
شیمیایی هزینه های تولید را برای کشاورزان افزایش می دهد. انتظار می رود 
 )IGC( حجم تجارت جهانی غلات نیز کاهش یابد. شورای بین المللی غلات
تجارت غلات را برای سال های ۲۰۲۴ و ۲۰۲۵ میلادی حدود ۴۱۹ میلیون 
تــن تخمین می زند که از ۴۵۵ میلیون تن در ســال های ۲۰۲۴-۲۰۲۳ 
کمتر اســت. با توجه به اینکه تغییرات آب و هوایی منبع دیگری از عدم 
اطمینان است، با رویدادهای شدید آب و هوایی که بر مناطق عمده تولید 
تأثیر می گذارد؛ اروپا بارندگی شدیدی را تجربه خواهد کرد، در حالی که 
منطقه دریای سیاه با خشکسالی مواجه می شوند. البته با درک اینکه ال 

نینو وضعیت را بیشتر تشدید کرده است.
شرایط ضعیف لانینا برای ســال ۲۰۲۵ پیش بینی شده است، تأخیر 
بارندگی در برزیل و شــرایط خشک در آرژانتین و مناطق جنوبی ایالات 

متحده تأثیرات بالقوه ای هســتند که انتظار مــی رود بین مارس-آوریل 
بینش روشن تری در مورد اثرات لانینا ارائه شود. شوربختانه نگرش ترامپ 
به تغییرات اقلیمی به خوبی شــناخته شــده است و چیزی نیست که او 
درباره آن ســکوت کرده باشد، اما این چه معنایی برای کشاورزی آمریکا 

و جهان خواهد داشت؟
به نظر می رسد که پاسخ اصلی این باشد و مشکل در اینجاست. هنگامی 
که با تغییر الگوهای آب و هوایی، افزایش ســیل و اثرات گرمایش جهانی 
مواجه می شویم، امنیت غذایی یک مسئله حیاتی در حوزه جهانی است. 
بر اســاس دستورکار بایدن هریس ســرمایه گذاری در آمریکا، مقدار بی 
ســابقه ای پول در NRCS )سرویس حفاظت از منابع طبیعی( برای توسعه 
کشاورزی هوشمند آب و هوایی سرمایه گذاری شد. این برنامه بر افزایش 
دسترســی کشــاورزان به بودجه حفاظتی، بهبــود مدیریت مواد مغذی 
محصولات و ایجاد مشــارکت های جدید بین مالکان مزارع و کارشناسان 

محیط زیست متمرکز بود.
مقرر بود این ســرمایه گذاری امنیت غذایی بیشتری برای آمریکا را در 
آینده ایجاد کند، تلاشی که بعید به نظر می رسد در دولت ترامپ تمرکز 
و حمایت مداوم داشــته باشد. یک مطالعه توســط بانک مرکزی اروپا و 
مؤسســه تحقیقاتی تأثیر آب و هوا پوتســدام نشان می دهد که نرخ تورم 
جهانی مواد غذایی ممکن است در دهه آینده به دلیل دمای بالاتر سالانه 

تا ۳.۲ درصد افزایش یابد.
حــال با تشــدید تغییــرات آب و هوایی، بخش کشــاورزی به طور 
فزاینده ای در برابر آب و هوای شــدید آســیب پذیر می شود که به نوبه 
خــود امنیت غذایی و ثبات اقتصادی جهــان را تضعیف می کند. ترامپ 
دســتور داد تا آمریکا از توافقنامه جهانی آب و هوای پاریس خارج شــود 
و برنامــه جهانی غذا کمک های غذایی طرح جهانی گرســنگی و امنیت 
 غذایی ایالات متحده، با بودجه ســالانه بیــش از یک میلیارد دلار مورد

 بازبینی قرار گیرد. ایالات متحده نه تنها بزرگترین کمک کننده خارجی جهان است - 
سال گذشته ۶۴.۷ میلیارد دلار هزینه کرد - بلکه بیشترین کمک های غذایی را نیز بر 
اساس مقاصد سیاسی ارائه می کند و در حالی که امنیت غذایی و تغذیه جهانی مدت ها 
اســت که از حمایت دو حزبی برخوردار بوده است، جمهوری خواهان اکثریت را هم در 
مجلس نمایندگان و هم در ســنا در کنگره جدید تشکیل داده اند و قطعاً با دستور کار 
ترامپ »نفر اول آمریکا« هماهنگ تر هستند، این هدیه ای به ترامپ است که برای انجام 

هر کاری که می خواهد انجام دهد حمایت آنها را دارد.
ترامــپ به الگوی حمایت گرایانه خود از مقررات زدایی در کشــاورزی آمریکا ادامه 
می دهد. حرکت به ســمت فرندلی شــور، نظارت حداقلی، مقــررات زدایی، هم اثرات 
منفی زیست محیطی دارد، هم توانایی مزارع کوچک تر را برای رقابت با تولیدکنندگان 

بزرگ تر کاهش می دهد.
در حال حاضر انحصارات کشاورزی در آمریکا در حال افزایش است و تنها سه شرکت 
۸۳ درصد از فروش شیر و لبنیات را به خود اختصاص می دهند. سطوح بالای یکپارچگی 
باعث می شود که قیمت مواد غذایی فراتر از نرخی که در غیر این صورت رقابتی در بازار 
بود، افزایش یابد که عوارض اجتناب ناپذیری برای مصرف کنندگان و بازارهای بین المللی 

خواهد داشت. قدرت انحصاری، قیمت ها را در معرض ریسک افزایش قرار می دهد.

 سیاست های مهاجرتی ترامپ چالشی جدید برای کشاورزی
مطابق آنچه در گزارش دانشــگاه کورنل منتشر شده اســت، بیش از ۵۰ درصد از 
کارگران مزرعه در حال حاضر در صنعت کشــاورزی ایالات متحده فاقد مدرک هویتی 
یا فنی هســتند. بنابراین، موضوع اخراج کارگران مهاجر برای صنعت کشاورزی ایالات 

متحده تحت نگرش ترامپ چه معنایی خواهد داشت؟
در این پرســش دو عنصر وجود دارد که باید در نظر گرفته شــود؛ تأثیر بر مزارع 
و کشــاورزان و احتمال ایجاد مشــاغل با دستمزد بالاتر برای کارگران آمریکایی، تأثیر 
سیاست های مهاجرتی ترامپ بر مزارع و صنعت کشاورزی به طور کلی می تواند فاجعه 

بار باشد
اگر آمریکا نیمــی از جمعیت کارگران مزرعه خود را در مدت زمان کوتاهی، بدون 
فرصت بازآموزی و انتقال مهارت از دســت بدهد، بخش کشاورزی دچار مشکل جدی 
خواهد شــد. از سویی حدود یک سوم کارگران کشاورزی ایالات متحده متولد خارجی 
هســتند. محدودیت های مربوط به مهاجرت می تواند کمبود مهارت ها را در بخش های 

دانش بر کشاورزی یا در بخش فناوری و تولید نیمه رساناها تشدید کند.

 آینده ای که باید با دقت رصد شود
خشکسالی در کمربند ذرت، قیمت پایین محصولات زراعی، خیزش سویالند مرکب 
از برزیل، آرژانتین، پاراگوئه و دور شدن چین از وابستگی دیرینه خود به ذرت و سویای 
ایالات متحده، بسیاری از کشاورزان آمریکایی را به زانو درآورده است. بر اساس داده های 
سرشماری وزارت کشاورزی ایالات متحده، تعداد مزارع این کشور بین سال های ۲۰۱۷ 
تا ۲۰۲۲ به میزان ۱۴۱ هزار مزرعه کاهش یافته اســت؛ اما اکثر ایالت های وابســته به 
کشــاورزی آمریکا با میانگین ۷۷.۷ درصد به ترامپ رأی دادند. با این حال، آیا دولت 
ترامپ واقعاً به صنعت کشاورزی کمک می کند یا مانع آن می شود؟ این پرسشی است 
که نه تنها بر اقتصاد ایالات متحده تأثیر می گذارد، بلکه تأثیرات جهانی بر امنیت غذایی 

و روابط تجاری دارد.
در زمینه تعرفه ها، بســیاری از کشــاورزان بر این باورند که ترامپ در نهایت از آنها 
حمایــت خواهــد کرد. اگرچه جنگ تعرفه های قبلی او در ســال های ۲۰۱۸ و ۲۰۱۹ 
حدود ۲۷ میلیارد دلار برای کشــاورزی آمریکا هزینه کرد، اما طبق گزارش ها، ترامپ 
پس از آن به کشــاورزان کمک های بی ســابقه ای به ارزش ۳۲ میلیارد دلار به عنوان 
کمک مستقیم کشاورزی برای مقابله با این اثرات داد. اگر ترامپ در سال آینده جنگ 
تجــاری خود را دوباره آغاز کند، برخی ناظران معتقدند که تلاش های مشــابه ممکن 

است دوباره در راه باشد.
در نهایت اینکه بازگشــت ترامپ برای شرکای تجارت کشاورزی در خارج از ایالات 
متحده، قطعاً دارای تأثیرات عمیق منفی خواهد بود. تأثیر تعرفه های عمومی بر چین 
و تعرفه های هدفمند بر بخش هایی از زنجیره ارزش، شرکا و متحدان تجارت کشاورزی 
آمریکا را کاهش می دهد و منجر به کاهش رقابت پذیری، تولید، ناکارآمدی زنجیره های 
عرضه جهانی و از دست دادن انتقال دانش، نوآوری های لجستیک و صرف هزینه های 
مالی بسیار در زنجیره تأمین خواهد شد. حوادث آینده را باید با دقت بیشتری رصد و 

پایش کرد و از فرصت ها بهره برد.

حسین شــیرزاد، تحلیلگر توسعه کشاورزی پس از ســکان داری دونالد ترامپ 
در دولت آمریکا در خصوص تأثیر این امر در تجارت غذا جهان نوشــت، بر اســاس 
گزارش جدیدی از »رابوبانک« با عنوان پیامدهای بازگشت ترامپ بر غذا و کشاورزی 
جهانی، این واقعیت تحلیل شده که بازگشت ترامپ و تغییر سیاست های ناشی از آن، 
چشم انداز پیچیده ای را برای تجارت جهانی غذا و کشاورزی ایجاد می کند.پیامدهای 
این تغییرات شامل اختلالات بالقوه در روابط تجاری تثبیت شده، تغییر در تقاضای 
صادرات و افزایش هزینه ها برای مصرف کنندگان و کسب وکارها به طور یکسان است 
که با تعادل ظریفی که تورم، رفتار مصرف کننده و پویایی تجارت بین المللی را در 

آینده شکل می دهد، برجسته می شود.
 بازگشــت ترامپ ممکن اســت بازارهای کشــاورزی جهانی را در سال ۲۰۲۵ 
میــلادی متزلزل کند، احتمالاً نظم تجاری جدیدی را بیافریند. در ســال ۲۰۲۴، 
بازار بین المللی کشاورزی شاهد کاهش قابل توجهی در قیمت غلات عمده، دانه های 
روغنی و شــکر بود، در حالی که محصولات گرمسیری مانند کاکائو، قهوه و روغن 

نخل با افزایش قیمت مواجه شــدند. در مقابل این پس زمینه، کشاورزان در سراسر 
جهان در میان خطرات فزاینده تغییرات آب و هوایی و عدم قطعیت های ژئوپلیتیکی 

وارد سال جدید می شوند.
پس از ۳ تا ۴ دهه جهانی شــدن، جهان اکنون در حال گذار به ســمت مرحله 
جهانی زدایی اقتصادی و سیاســی اســت. این تغییر در سال ۲۰۲۴ شتاب گرفت و 
پیش بینی می شود در سال های آینده تشدید شود. برخی کارشناسان حدس می زنند 
کــه پیروزی بالقوه ترامپ در ایالات متحده می تواند نقطه عطف قطعی در مرزهای 

اقتصاد شبکه ای باشد و پایان جهانی شدن را نشان دهد.
 به هر حال بی تردید تأثیر سیاســت های ترامپ بســیار فراتر از مرزهای ایالات 
متحده است و به طور بالقوه چشم انداز کشاورزی جهانی را تغییر می دهد.ترامپ بارها 
گفته است که قصد دارد بر واردات تعرفه وضع کند، سخنان وی، صنعت کشاورزی 
را برای تلافی احتمالی شــرکای تجاری علیه محصولاتش در حالت آماده باش قرار 
داده است. هشدارهای مداوم او در مورد اعمال تعرفه ها بر کشورهای مختلف ممکن 

اســت باعث ایجاد تعرفه های تلافی جویانه از سوی حتی متحدان اروپایی شود. این 
سیاست می تواند حاشیه سود کشاورزان را کاهش دهد زیرا آنها تلاش می کنند در 

بازار بین المللی رقابتی باقی بمانند.
در واقع، ســنگ بنای سیاست های پیشــنهادی ترامپ برای تجارت کشاورزی، 
اجرای تعرفه های جهانی بر واردات اســت که تعرفه ۶۰ درصدی بر کالاهای چینی 
اعمال می کند. این موضع تهاجمی موجی از شوک به جامعه کشاورزی وارد کرده 
اســت. تعرفه جهانی پیشنهادی ترامپ بر واردات کالاهای آمریکایی و تعرفه بالقوه 
۶۰ درصدی واردات کالاهای چینی احتمالاً منجر به اعمال تعرفه های تلافی جویانه 
از ســوی چین و سایر کشورهای آسیب دیده خواهد شد. تجارت کشاورزی ایالات 
متحده و چین بیش از ۲۵ درصد از صادرات جهانی ســویا را تشــکیل می دهد که 
به طور بالقوه توســط سیاست های جدید ترامپ تغییر می کند.این اقدامات، همراه 
با تقویت مورد انتظار دلار آمریکا، تأثیر منفی بر صادرات مواد غذایی و کشــاورزی 

ایالات متحده خواهد داشت. 

پیامدهای آگرو-ترامپیسم در سپهر تجارت غذا و کشاورزی

عضو هیئت امنای انجمن پسته ایران با بیان اینکه ۱۰۰ درصد کانتینرهای پسته ایران 
شامل نمونه گیری و آزمایش هستند، اظهار کرد: نکته بسیار مهم این است که پسته 
ایران در سال های اخیر از نظر بهداشتی بسیار پیشرفت کرده است. در سنوات بسیار 
قدیم، شاید حتی پسته های آلوده ای را صادر می کردیم، اما در حال حاضر در انبارها و 
کارگاه های فراوری پسته، نظارت های بهداشتی سختگیرانه و بیشتری اعمال می شود.

محمودرضا مهدوی اناری-  عضو هیئت امنای انجمن پسته ایران -  درباره بررسی 
پسته های ایران در اتحادیه اروپا و اعمال استانداردهای مدنظر که طی روزهای گذشته 
مجددا جریان ساز شده اند اظهار کرد: در جلساتی که ۱۸ و ۱۹ نوامبر مساوی با اواخر 
آبان ماه در اتحادیه اروپا برگزار شد، اتحادیه اروپا یک بازه زمانی ۶ ماهه را برای ایران 
در نظر گرفت که در خردادماه سال آینده این مهلت تمام می شود تا در پایان این دوره، 
مجددا عملکرد صادرات پسته ایران مورد بررسی و بازبینی قرار گیرد و ما امیدواریم که 

عملکرد صادرکنندگان به گونه ای باشد که از این قضیه سربلند خارج شویم.
وی با تاکید بر اینکه کانتینرهای ریجکتی تنها مختص ایران نیست و در هر صورت 
تعدادی از کانتینرهای ترکیه، امارات، آمریکا و... نیز ریجکت می شوند، افزود: تا زمانی 
که تعداد ریجکتی ها بالا نباشــد، اتحادیه اروپا حساسیتی در این زمینه ندارد و تنها 
با نمونه گیری تصادفی بر بهداشتی بودن پسته وارداتی نظارت می کند، اما زمانی که 
میزان ریجکتی ها از حد معقول بیشــتر می شــوند، محدودیت ها و ممنوعیت هایی را 

اعمال می کند.
مهدوی اناری ادامه داد: در حال حاضر ۱۰۰ درصد کانتینرهای ایران شامل نمونه 
گیری و آزمایش هســتند و این به معنای اعمال سختگیرانه  ترین شرایط برای پسته 

ایران بوده و طبیعتا مرحله سخت تر فقط ممنوعیت کلی واردات است.
وی افزود: متاسفانه برخی از تجار بر این باور هستند که ریجکت شدن پسته صادراتی 
از اروپا ایرادی ندارد چون بار برگشتی به کشور با قیمت بالاتر ناشی از افزایش نرخ ارز 
فروش می رود. همانطور که طی این چندماه، قیمت دلار افزایش یافته و صادرکنندگان 
کانتینرهای ریجکتی به دنبال افزایش قیمت ارز منتفع هم شده اند! بسیار واجب است 

متوجه باشــیم که افزایش تعداد محموله های ریجکتی، پیکره صنعت پسته کشور را 
متضرر می کند و لذا این دیدگاه بسیار خطرناک است.

این فعال صنعت پسته ادامه داد: وزارت جهاد کشاورزی نیز درصدد اعمال مقررات 
سختگیرانه ای برای صادرات پسته به اروپا است. مطمئن نیستیم که چقدر این قوانین 
تاثیر مثبت دارد، اما از جمله این قوانین و مقررات می توان به الزام برای داشتن پروانه 
بهداشتی برای صادرکنندکان اشاره کرد که همزمان  می تواند خوب ولی محدودکننده 

باشد.
وی افزود: از طرفی نیز به دلیل اینکه این مســئله تاکنون در روال عادی صادرات 
نبوده، ممکن است مدتی سرعت صادرات را مختل کند تا کسانی که خواهان صادرات 
هستند برای کسب پروانه اقدام کنند و این به خودی خود اقدام بزرگی محسوب می شود.

عضو هیئت امنای انجمن پسته ایران مطرح کرد:  مورد بعدی نیز بسته بندی های 
خاصی بود که پیشنهاد شد. در حال حاضر میزان تاثیر اعمال این بسته بندی ها مشخص 
نیست چراکه همین مسئله نیز می تواند بر روال صادرات خلل ایجاد کند. به هر حال 

تلاش این است که اخلالی در صادرات ایجاد و صادرات به اروپا ممنوع نشود.
وی درباره اینکه در اخباری مطرح شده که قوانین و محدودیت هایی که بر محصولات 
صادراتی به اروپا اعمال می شود، بر روی سایر بازارها نیز اعمال خواهد شد؛ گفت: بله به 
طور غیررسمی این مورد کاملا صحیح است چراکه وقتی بر پسته صادراتی ما به اروپا 
محدودیت و سختگیری هایی اعمال می شود، نظر سایر کشورها نیز به این محدودیت ها 
جذب می شود که شاید خواهان تبعیت از سختگیری و قوانین اروپا باشند که این به ضرر 
ایران است؛ بنابراین بهتر است که حساسیت های بهداشتی و صادراتی را بیشتر کنیم.

فعال صنعت پســته افزود: نکته بسیار مهم این است که پسته ایران در سال های 
اخیر از نظر بهداشتی بسیار پیشرفت کرده است. در سنوات بسیار قدیم، شاید حتی 
پسته های آلوده ای را صادر می کردیم اما در حال حاضر در انبارها و کارگاه های فراوری 
پسته، نظارت های بهداشتی سختگیرانه و بیشتری اعمال می شود. کشاورزان نیز علیرغم 
فقدان مشوق های مالی موثر در تلاش روزمره برای تولید پسته فاقد افلاتوکسین و فاقد 
باقیمانده سموم هستند. به طور کلی تلاش همه جانبه ای صورت می گیرد تا محصولات 

بهتر و سالم تری را تولید کنیم.
وی افزود: نکته مهم این است که تنها بحث آفلاتوکسین مطرح نیست. سموم مصرفی 
نیز در محصولات ما تاثیرگذارند. در بحث ترویج، بسیاری از کشاورزان به طور دائمی 
در حال آموزش هستند که چگونه پسته سالمی را با حداقل میزان مصرف سموم و یا 
حتی بدون سموم تولید و برداشت کرده و از محصولات ارگانیک و نهاده های ارگانیک 

برای کنترل آفات استفاده کنند.
مهدوی اناری در پایان با تاکید بر اینکه شــرایط نســبت به گذشــته بسیار بهتر 
شــده اســت، تصریح کرد: شــاید بتوان گفت که انتظارات بازار اروپا هم بیش از حد 
ســختگیرانه است. درحدی که بعضا پسته های صادراتی آمریکا نیز ریجکت می شود. 
البته از طرفی نیز اگر این ســختگیری ها نبود ما به این اندازه در تولید پســته سالم 
 حساســیت نداشتیم و این ســخت گیری ها موجب شــده که ما در این زمینه رشد

 و پیشرفت داشته باشیم.

پیشرفت صنعت پسته ایران در بهداشت و بسته بندی



بورس و بانک 

5
www.petrochemicalind.ir

دوشنبـــه 15بهمن  ماه 1403  شمــاره 127 

ناترازی انرژی؛ چالش پیچیده با چند راه حل
   ناترازی انرژی، بویژه در حوزه گاز طبیعی، یکی از مسائل مهم و حیاتی است که اخیراً توجه ویژه ای را به خود جلب کرده است. این 

چالش نه تنها در تأمین سوخت نیروگاه ها و صنایع اختلال ایجاد کرده، بلکه اثرات زیست محیطی و اقتصادی گسترده ای را نیز به دنبال 
داشته است.

  افزایش مصرف 
داخلی گاز: در 

دهه های اخیر، گاز 
طبیعی به منبع 

اصلی تأمین انرژی 
در بخش های 

خانگی، صنعتی و 
نیروگاهی تبدیل 

شده است. این 
وابستگی بیش از 

حد، فشار مضاعفی 
بر تولید وارد کرده 

است.

انرژی 

  ساخت ابرخازن های پلاستیکی با دوام 
۷۰ هزار چرخه و رسانایی ۱۰۰ برابری

دانشــمندان با ترکیب گرافن اکسید و پلیمر 
PEDOT، ابرخازن هــای جدیــدی ســاختند که 
رســانایی را ۱۰۰ برابر و ظرفیت ذخیره انرژی را 
۱۰ برابر افزایش داده اند. ایــن ابرخازن ها با دوام 
حیرت انگیز ۷۰ هزار چرخه شارژ/دشــارژ، آینده  
انرژی های تجدیدپذیر و خودروهای الکتریکی را 

متحول خواهند کرد. 
شیمیدانان دانشگاه کالیفرنیا )UCLA( با استفاده 
از گرافن اکسید، موفق به توسعه  روشی نوین برای 
افزایش رسانایی الکتریکی و سطح ذخیره انرژی در 
پلیمر PEDOT شده اند. این پیشرفت، امکان ساخت 
ابرخازن های پلاستیکی با ظرفیت ذخیره  فوق العاده 
و دوام بیش از ۷۰ هزار چرخه  شارژ/دشارژ را فراهم 
می کند و گامی بزرگ در مسیر توسعه  سیستم های 

ذخیره انرژی پایدار محسوب می شود.
PEDOT )پلیمری انعطاف پذیر و شفاف( که در 
ساخت صفحات لمسی، سلول های خورشیدی آلی و 
پنجره های هوشمند کاربرد دارد، به  دلیل سطح کم 
و رسانایی محدود در نسخه های تجاری، برای ذخیره 
انرژی مناسب نیست. محققان دانشگاه کالیفرنیا با 
افزودن گرافن اکسید و کلرید فریک به فرآیند تولید، 
نانوالیاف عمودی از PEDOT ایجاد کردند که سطح 

موثر آن را تا ۴ برابر افزایش می دهد.
در ایــن روش، بخار مونومرهــای EDOT روی 
لایه ای از گرافن اکسید و کلرید فریک رسوب داده 
می شود. واکنش شیمیایی موجب رشد نانوالیاف 
PEDOT به صورت عمودی )شبیه به چمنی فشرده( 
می شود که سطح تماس را به  شدت افزایش می دهد. 
 PEDOT این نانوالیاف با رسانایی ۱۰۰ برابر بیشتر از
تجاری، ظرفیت ذخیره انرژی را تا ۴۶۰۰ میلی فاراد 
بر سانتیمتر مربع )تقریباً ۱۰ برابر نمونه های قدیمی( 

ارتقا می دهند.
ماهر القاضی، سرپرست تیم تحقیقاتی گفت: 
رشد عمودی نانوالیاف، سطح موثر ماده را به طور 
چشمگیری افزایش می دهد. این یعنی ابرخازن هایی 
با ظرفیت ذخیره  بسیار بالاتر و عمری طولانی تر که 

نیازهای انرژی های تجدیدپذیر را پاسخ می دهند.
ریچارد کانر، اســتاد برجسته  شیمی دانشگاه 
کالیفرنیا می گویــد: دوام بیش از ۷۰ هزار چرخه  
شارژ/دشارژ و کارایی بالا، PEDOT مبتنی بر گرافن 
را بــه گزینه ای ایده آل برای صنعت انرژی ســبز 

تبدیل کرده است.
از کاربردهای این فناوری می توان به اســتفاده 
از آن در انرژی های تجدیدپذیر اشاره کرد. ساخت 
ابرخازن های با دوام بالا برای ذخیره ســازی انرژی 
بادی و خورشــیدی مصداق کاربرد در انرژی های 

تجدیدپذیر است.
این فناوری در الکترونیک انعطاف پذیر نیز کاربرد 
دارد. توسعه  دستگاه های پوشیدنی و صفحات لمسی 
نســل جدید از جمله کاربردهای این فناوری در 
بخش الکترونیک انعطاف پذیر است. با این فناوری 
می توان کارایی باتری هــا را در خودروهای برقی 

افزایش داد.

  ابتدای سال ۱4۰۷ اولین گاز فشار افزایی 
شده به بهره برداری میرسد

مدیر مهندسی و توسعه شرکت ملی نفت ایران 
از بهره برداری اولین گاز فشار افزایی شده در ابتدای 

سال ۱۴۰۷ خبر داد.
رضا دهقان مدیر مهندسی و توسعه شرکت ملی 
نفت ایران در نشست خبری طرح فشار افزایی میدان 
مشترک پارس جنوبی گفت: میدان گازی پارس 
جنوبی بزرگترین میدان جهان است و ۷۰ درصد 
گاز و ۴۰ درصد بنزین از این میدان تأمین می شود.

وی ادامه داد: از سه دهه گذشته برداشت از این 
میدان آغاز شــده اما طی این سه دهه افت فشار 
اتفاق افتاد که می تواند منجر به افت تولید نیز شود.

به گفته این مقام مسئول هم ایران و هم قطر 
مطالعات فشار افزایی آغاز شده و قطر در سال ۲۰۲۲ 

با شرکت سایپن عقد قرارداد کرد
دهقان اضافه کرد: ایران هم در ســال ۹۵ با دو 
شرکت برای طرح فشار افزایی عقد قرارداد کرد که 
این شرکت به دلیل خروج آمریکا از برجام در سال 
۹۷ در از این پروژه خارج شد اما مطالعات و نتایج 

پروژه بیرون آمده بود
وی ادامه داد: اما این پروژه منجر به تصمیمات 
حدی نشد و با توجه به نگرانی های موجود در سال 
۱۴۰۲ تصمیم گیری های در رابطه با این موضوع 
گرفته شــد تا طرح قابلیت اجرایی پیدا کند و به 

شرکت نفت و گاز پارس بازگردد.
این مقام مسئول اضافه کرد: کمیته طرح فشار 
افزایی و تولید و نگهداری پارس جنوبی تشکیل شد 
که تصمیماتی در آن مصوب می شد و در جریان 

اجرا قرار می گرفت.
مدیر مهندســی و توسعه شــرکت ملی نفت 
ایران اضافه کرد: اســفند سال گذشته امضا شد 
موافقت نامه فعالیت های مقدماتی فشارافزایی پارس 
جنوبی به ارزش ۴۰۰ میلیون دلار بود که به اشتباه 

قراردادهای ۲۰ میلیار دلاری اعلام شد.
به گفته وی ۷ قرار داد وجود دارد که در مجموع 
۱۷ میلیون دلار اســت که ۴ برابر کل پروژه های 
پارس جنوبی می شود که تا سال ۱۴۳۰ نزدیک به 

۷۸۰ میلیارد دلار درآمد برای ما دارد.
وی گفت: اولین گاز فشار افزایی شده در اوایل 

سال ۱۴۰۷ بهره برداری می شود.
این مقام مسئول اضافه کرد: در اوج پروژه ۱۷ 
هزار نفر به صورت مستقیم و ۵۰ هزار نفر به صورت 

غیر مستقیم مشغول به کار می شوند.

یکی از بخش هایی که در صنعت برق منجر به هدررفت انرژی می شود، شبکه توزیع 
اســت که علت اصلی آن فرسودگی تجهیزات این بخش، استفاده غیرمجاز، استخراج 

غیرمجاز رمزارز، انشعاب غیرمجاز و... است.
معاون دفتر مهندسی توزیع شرکت توانیر بیان کرد: بیشتر تلفات برق در شبکه های 
توزیع برق صورت می گیرد که علت آن پایین بودن ســطح ولتاژ و نزدیکی به نقطه 
مصرف است. به طور کلی تلفات انرژی در یک شبکه، تفاضل انرژی تحویلی به آن شبکه 
و انرژی اندازه گیری و فروخته شــده در خروجی های آن شــبکه است. با این تعریف، 
علاوه بر میزان انرژی که واقعاً تلف می شــود، آن میزان انرژی که به مصرف می رسد، 
ولی اندازه گیری نمی شود نیز به عنوان تلفات محسوب می شود. مهرداد صمدی افزود: 
درواقع تلفات به دو دســته فنی و غیرفنی تقسیم می شود که تلفات فنی یک مفهوم 
ذاتی در مباحث توزیع انرژی الکتریکی بوده و اجتناب ناپذیر است. این مؤلفه با اجرای 
صحیح شــبکه های برق و نگهداری مناسب قابل کنترل بوده و شبکه های برق کشور 
از این نظر در وضعیت مناســبی نسبت به متوسط جهانی قرار دارند. تلفات غیرفنی 
عمدتاً ناشی از استفاده های غیرمجاز از برق است. بدین معنی که انشعابات غیرقانونی 
و فاقد کنتور باعث می شوند که انرژی مصرف شده در چرخه اندازه گیری صحیح مورد 

ارزیابی قرار نگیرد و به عنوان تلفات محسوب شوند.
وی میزان تلفات برق در شــبکه توزیع را حدوداً ۹.۷ درصد دانست و تأکید کرد: 
بررسی ها نشان می دهد بیش از نیمی از آن مربوط به تلفات غیرفنی است. همچنین 
تلفات در شبکه های انتقال نیز حدود ۲/۵ درصد برآورد شده است. لازم به ذکر است 
آنچه در برخی مراجع به عنوان راندمان ۳۰ یا ۴۰ درصدی یا کمتر مطرح می شــود، 
عمدتاً اشاره به فرآیند تبدیل انرژی از سوخت های فسیلی به انرژی الکتریکی در نیروگاه 

دارد که ارتباطی به تلفات شبکه های انتقال و توزیع ندارد.
 

 مصرف ۱5۰۰ مگاوات برق در استخراج غیرمجاز رمزارزها
صمدی خاطرنشــان کرد: شــرکت های توزیع برق برنامه ها و اقدامات گسترده و 
مستمری برای شناسایی و مقابله با انواع استفاده های غیرمجاز از برق دارند که بخش 
قابل توجهی از توان عملیاتی آنها  صرف آن می شود. از جمله استخراج غیرمجاز رمزارزها 
که این روزها بسیار شیوع پیدا کرده است؛ برآورد می شود ۱۵۰۰ مگاوات از برق کشور 
را بــه خود اختصاص می دهد که برای تأمین آن نیاز به احداث نیروگاهی با ظرفیت 
۲۵۰۰ مگاوات اســت که لازم است جرم انگاری شود و شرکت توانیر طرح هایی برای 

امحا و جلوگیری از استفاده های غیرمجاز از برق آن دارد.

وی افزود: متأسفانه در بسیاری موارد، پس از جمع آوری برق های غیرمجاز، مجدداً 
افراد خاطی نسبت به تکرار این تخلف اقدام می کنند و به همین دلیل، تلفات غیرفنی 
شبکه وابستگی زیادی به معضلات اجتماعی و اقتصادی دارد که در کوتاه مدت قابل 

حذف کامل نیست.
 

 تبدیل بیش از ۶5۰۰ کیلومتر شبکه  مسی به کابل خودنگهدار
صمدی یکی از دلایل اصلی تلفات فنی را طولانی بودن خطوط به دلیل گستردگی 
بسیار زیاد شبکه های توزیع دانست و عنوان کرد: در بخش تلفات غیر فنی، دلیل اصلی، 
امکان دسترســی افراد به شــبکه های توزیع و استفاده غیرمجاز از برق است. یکی از 
راه های جلوگیری از استفاده غیرمجاز، محدود کردن امکان دسترسی به شبکه است 
و اصلاح قوانین شناســایی مقابله با برق های غیرمجاز، فرهنگ سازی در راستای عدم 
سوءاســتفاده، حمایت و همکاری دستگاه ها در این زمینه نیز از دیگر راه های کاهش 

تلفات غیرفنی محسوب می شود.
وی تصریح کرد: از ابتدای سال تاکنون، اقدامات مختلفی در این خصوص صورت 
گرفته که یکی از آنها محدود کردن دسترسی به شبکه است که برای این طرح اصلاح 
ســاختار شبکه در دســتورکار قرار گرفت که طرح تبدیل شبکه های مسی به کابل 
خودنگهدار به طور جدی در این رابطه پیگیری می شــود. در این طرح از ابتدای سال 
تاکنون بیش از ۶۵۰۰ کیلومتر این شبکه ها تبدیل شده و این روند تا پایان شبکه های 

مسی فاقد روکش ادامه خواهد داشت.

 تأثیر تلفات برق بر ناترازی ها
وی درخصوص تأثیر تلفات برق بر ناترازی ها بیان کرد: میزان تلفات بر ناترازی ها 
تأثیرگذار اســت و کاهــش آن موجب تعدیل ناترازی می شــود، اما میزان این تأثیر 
آنچنان  که تصور می شــود، زیاد نیست، زیرا تلفات فنی شبکه های توزیع برق کشور 
در شــرایط نرمال است و در چنین شرایطی، با اقدامات بسیار هزینه بر مانند تعویض 
ترانسفورماتورها با انواع بسیار کم تلفات، می توان تلفات فنی را کاهش داد. از آنجایی که 
تلفات ترانســفورماتورها بخش کوچکی از تلفات کل را شامل می شود، اثر این اقدام 
چندان قابل توجه نیست و در مقایسه با هزینه های سرسام آور آن ممکن است توجیه 

اقتصادی نداشته باشد.
صمدی درخصوص تلفات غیرفنی نیز خاطرنشــان کرد: از آنجایی که در بهترین 
حالــت، با جمع آوری یک برق غیرمجاز، به جای آن یک برق مجاز دارای کنتور نصب 
می شود، بازهم مصرف برق وجود خواهد داشت و در نگاه اول، کمکی به رفع ناترازی 
نمی کند، ولی از آنجایی که پس از اندازه گیری و صدور صورتحســاب، انتظار می رود 
میزان مصرف حد معقولی داشته و از مصرف بی رویه جلوگیری شود، در کاهش حجم 
کل مصــرف تأثیرگذار بوده و به تعدیل ناترازی کمک می کند. توضیح اینکه در دهه 
گذشــته حدود ۵ درصد کاهش تلفات )عمدتاً غیرفنی( محقق شده و باعث شده که 
بخشی از نیاز به احداث نیروگاه و خطوط انتقال کاهش و به صورت کلی، بخش کوچکی 
از ظرفیت نیروگاه ها و شبکه موجود برای رشد مصرف آزاد شود، اما به دلیل آنکه رشد 
مصرف، شتاب بیشتری از تمامی اقدامات از جمله کاهش تلفات انرژی داشته است، 

این ظرفیت تنها بخشی از رشد مصرف را پوشش داده است.
وی اســتفاده غیرمجاز از برق را شامل تمامی موارد »دستکاری در کنتور«، »اخذ 
انشعاب فاقد کنتور« و حتی »استفاده از برق در کاربری خارج از تعرفه واگذارشده« 
دانســت و افزود: دو مورد اول از مصادیق تلفات غیرفنی هستند که جمعاً حدود ۴.۳ 
درصد از انرژی تحویلی ســالانه به شــرکت های توزیع برق را تشکیل می دهند و در 
قالب طرح جهادی کاهش تلفات )۱۳۹۳ تا ۱۳۹۸( حدود ۵ درصد کاهش داشته اند.

 
 یکی از دلایل افزایش بی رویه بار اخذ انشعاب غیرمجاز از شبکه

وی عنوان کرد: اخذ انشعاب غیرمجاز از شبکه، علاوه  بر زیان های مالی و مخاطرات 
جانی، باعث افزایش بی رویه بار شبکه شده و با ایجاد ضعف ولتاژ برای سایر مشترکین 
مجاز برق، بارگذاری روی شــبکه و ترانســفورماتورها را از حالت نرمال خارج کرده و 

باعث خرابی و صدمات زیادی به تأسیسات شبکه برق می شود.

ماینرهای غیرمجاز ۱5۰۰ مگاوات برق را می بلعند

 وزیر نفت اعلام کرد: براساس توافق صورت گرفته، دانشگاه صنعت نفت زیرمجموعه وزارت نفت باقی خواهد ماند و ساختار سازمانی و آموزشی آن با هدف تربیت نیروی انسانی متخصص 
متناسب با نیاز صنعت نفت و ارتقاء بهره وری، باز طراحی و تقویت می شود.

محسن پاک نژاد خاطرنشان کرد: سازمان اداری و استخدامی کشور آخر تیر ماه امسال نامه ای به وزارت نفت ارسال و با استناد به ماده ۱۰۵ قانون برنامه هفتم پیشرفت، فعالیت دانشگاه 
صنعت نفت را موازی با وزارت علوم، تحقیقات و فناوری اعلام کرد و خواستار ساماندهی آن شد که این موضوع نگرانی هایی برای اساتید و دانشجویان عزیز این دانشگاه و خانواده بزرگ صنعت 

نفت ایجاد کرد.
وی با بیان اینکه به دنبال تأکید معاون اول رئیس جمهور مبنی بر حفظ و تقویت دانشگاه صنعت نفت در نشستی که به تازگی در شورای معاونان وزارت نفت برگزار شد، رایزنی هایی با سازمان 
امور اداری و اســتخدامی صورت گرفت که به نتایج مطلوبی رســید، گفت: خوشــحالم اعلام کنم بر اساس توافق صورت گرفته، دانشگاه صنعت نفت در زیرمجموعه وزارت نفت ابقاء و ساختار 

سازمانی و آموزشی آن با هدف تربیت نیروی انسانی متخصص متناسب با نیاز صنعت نفت و ارتقاء بهره وری، باز طراحی و تقویت می شود.

 دلایل اصلی ناترازی انرژی در ایران، پیامدهای آن و راهکارهای جبران این چالش را بررسی می کنیم.
 

 عوامل مؤثر بر ناترازی انرژی در ایران
  افزایش مصرف داخلی گاز: در دهه های اخیر، گاز طبیعی به منبع اصلی تأمین انرژی در بخش های خانگی، صنعتی و نیروگاهی 

تبدیل شده است. این وابستگی بیش از حد، فشار مضاعفی بر تولید وارد کرده است.
  افت تولید میادین گازی: بســیاری از میادین گازی ایران به دوره افت تولید رســیده اند و فناوری های پیشــرفته برای استحصال 

حداکثری یا توسعه میادین جدید به  اندازه کافی به  کار گرفته نشده اند.
  هدررفت انرژی در شبکه انتقال: تلفات قابل  توجه در خطوط انتقال و توزیع گاز، یکی دیگر از عوامل کاهش دسترسی به منابع 

گاز طبیعی است.
  وابســتگی به ســوخت گاز در نیروگاه ها: بیش از ۷۰ درصد نیروگاه های کشور به گاز طبیعی وابسته اند. با کاهش عرضه گاز، این 

نیروگاه ها به مصرف مازوت و سوخت های جایگزین روی آورده اند که آلودگی زیست محیطی شدیدی به همراه دارد.
 

 پیامدهای ناترازی انرژی
-  مصرف مازوت و آلودگی محیط  زیســت: کمبود گاز، نیروگاه ها را مجبور به اســتفاده از سوخت های جایگزین نظیر مازوت کرده 

است که انتشار گازهای گلخانه ای و آلودگی هوا را افزایش می دهد.

دانشگاه صنعت نفت 
برای وزارت نفت باقی 
خواهد ماند

 شرق شناس و ایران شناس برجسته معقتد است: معاهده جامع راهبردی ایران و 
روسیه به تقویت مشارکت های بین المللی دو کشور منجر می شود، اقتصادهای ملی 
را بهبود می بخشد و با بهره گیری از ظرفیت دیگر کشورهای بریکس، آنها را در خط 

مقدم راه حل های نوآورانه انرژی جهان قرار می دهد.
ولادیمیر ایوانوویچ بلوف »Vladimir I. BELOV« د در مســکو با اشاره به مذاکرات 
مسعود پزشکیان و ولادیمیر پوتین رؤسای جمهور ایران و روسیه در مسکو، از همکاری 

در حوزه انرژی به عنوان یکی از دستورکارهای مهم مناسبات دو کشور نام برد.
وی در ادامه، سخنان ولادیمیر پوتین رئیس جمهور روسیه درباره ساخت خط لوله 
گاز از روسیه به ایران را یادآور شد که گفته است: اگر از حجم تحویل احتمالی صحبت 
کنیم، معتقدیم که باید از حجم های کم تا دو میلیارد مترمکعب شــروع کنیم و در 

مجموع حجم تحویل گاز به ایران می تواند به ۵۵ میلیارد متر مکعب در سال برسد.
استاد گروه شرق شناسی و آفریقاشناسی دانشگاه دوستی ملل پاتریس لومومبا روسیه 
)رودن( یادآور شد: مسکو و تهران همچنین در زمینه نفت در حال همکاری و گفت وگو 
برای توسعه این مناسبات هستند؛ علاوه بر آن، پروژه مشترک ساخت دو واحد جدید 

نیروگاه اتمی بوشهر توسط روس اتم نیز در حال پیشرفت است.
بلوف با اشاره به بخش هایی از سخنان مسعود پزشکیان رئیس  جمهوری اسلامی ایران 

در سفر به مسکو گفت: پیش بینی می شود که انعقاد این معاهده حل و فصل مسائل 
در حوزه لجستیک، گمرک و انرژی را شتاب بخشد.این استاد روس خاطرنشان کرد: 
تهران و مسکو با امضای معاهده جامع راهبردی، علاقه متقابل خود را در ارتقای سطح 
روابط دوستانه بین دولتی به سطحی جدید و اعطای ماهیت جامع، بلندمدت،  راهبردی 
و متکــی به مبانی حقوقی اعلام کردند.وی ادامه داد: مهمترین جنبه روابط دوجانبه 
تهران و مســکو، همکاری تجاری و اقتصادی است که هماهنگی آن توسط یک نهاد 
ویژه - کمیسیون دائمی همکاری های تجاری و اقتصادی روسیه و ایران انجام می شود

بلوف اظهار داشت: توافق نامه هایی در بخش حمل و نقل - خودرو، ریلی، هوایی، 
دریایی و حمل و نقل چند وجهی و همچنین آموزش متخصصان، پیش از این زمینه 

همکاری های موفق اقتصادی و تجاری دو کشور را فراهم کرده است.
وی گفت: علاوه بر این، تهران و مسکو در معاهده جامع راهبردی خود، همکاری در 
توسعه کریدورهای حمل و نقل بین المللی، به ویژه کریدور شمال-جنوب، و همچنین 

در اجرای سیستم های حمل و نقل دیجیتال مدرن را تأیید کردند.
این شرق شناس روس گفت: در این معاهده همچنین به عظمت ایران به عنوان یک 
تمدن و فرهنگ خاص که در حکومت اسلامی تحت رهبری امام تجسم یافته است، 
تأکید شده اســت.وی افزود:  روسیه و ایران به عنوان کشورهای تمدنی دارای منافع 

مشترک متکی به پیوندهای عمیق تاریخی بین مردم دو کشور، نزدیکی فرهنگ ها و 
ارزش های معنوی و اخلاقی و تمایل به ترویج تشکیل نظم جهانی چندقطبی جدید، 

عادلانه و پایدار هستند.
این شرق شناس روس همچنین گفت: روسیه و ایران با انعقاد معاهده جامع راهبردی، 
آمادگی خود را برای یکپارچگی اقتصادی اوراســیا نشان دادند، مقوله ای که به شکل 

فزاینده ای در حال تبدیل به یک پروژه کلیدی ژئواستراتژیک است.
بلوف ادامه داد: این پروژه با هدف تضمین و دستیابی به حاکمیت تکنولوژیکی، مالی 
و فکری همه مشارکت کنندگان در این فرآیند جهانی و ایجاد یک سیستم اقتصادی 

جدید و امنیت همه جانبه بر روی زمین دنبال می شود.
ایران، روسیه، هند و چین، چارچوبی امیدوارکننده برای مشارکت راهبردی اوراسیا

این دکترای تاریخ معتقد است: ایران، روسیه، هند و چین – به عنوان چهار تمدن 
باســتانی اوراسیا - چارچوبی امیدوارکننده برای مشارکت راهبردی اوراسیا به عنوان 

مبنایی برای همکاری های جهانی جدید تشکیل می دهند.
بلوف خاطرنشان کرد:  پرداختن گسترده رسانه های روسیه به سفر رئیس جمهور 
پزشکیان و انعکاس ویژه آیین امضای قرارداد جامع مشارکت راهبردی، گواهی بر علاقه 

زیاد جامعه روسیه به ایران و نیز همچنین به این رویداد بود.

معاهده جامع، اقتصادهای ایران و روسیه را بهبود می بخشد

 -  اختلال در تولید صنایع و پتروشــیمی ها: بســیاری از صنایع به  دلیل کاهش فشار گاز با کاهش 
تولید و حتی توقف مواجه شده اند.

 - هزینه های اقتصادی بالا: واردات ســوخت های جایگزین یا سرمایه گذاری در پروژه های ناتمام بار 
سنگینی بر بودجه کشور وارد می کند.

 
 راهکارهای جبران ناترازی انرژی

۱. توسعه و بهینه سازی میادین گازی
 Gas Well Pressure( سرمایه گذاری در فناوری های پیشرفته استحصال: فشارافزایی چاه های گازی  -
Boosting( یکی از روش های مؤثر برای جبران ناترازی انرژی است. با کاهش فشار مخازن گازی به مرور 
 Wellhead در سطح چاه ها یا Compression Systems زمان، نرخ تولید گاز کاهش می یابد. استفاده از
Compressors می تواند فشار خروجی را افزایش داده و جریان گاز را به خطوط انتقال بازگرداند. این 

فرآیند به
)Enhanced Gas Recovery (EGR  کمک می کند و تولید از چاه های کم فشــار را بهینه می ســازد. 
علاوه بر این، این روش باعث بهبود Flow Assurance و کاهش نیاز به حفاری چاه های جدید می شود 

که در نهایت به جبران ناترازی تولید و مصرف گاز کمک می کند.
-  شــتاب در توسعه میادین جدید: میادین گازی مشترک نظیر پارس جنوبی نیازمند بهره برداری 

حداکثری هستند تا رقابت با کشورهای همسایه حفظ شود.
 ۲. طرح های بهینه سازی مصرف انرژی

 -  جمع آوری گازهای فلر )Flare Gas Recovery(: سالانه حجم قابل توجهی از گازهای همراه نفت 
به صورت فلر سوخته می شوند. با جمع آوری و استفاده از این گازها، نه تنها می توان نیاز داخلی را تأمین 

کرد، بلکه از آلودگی زیست محیطی نیز کاست.
 -  بهبود بهره وری در شــبکه انتقال و توزیع: کاهــش تلفات انرژی در خطوط انتقال گاز و اصلاح 

تجهیزات می تواند عرضه انرژی را پایدارتر کند.
 ۳. تنوع بخشی به منابع انرژی

 -  استفاده از انرژی های تجدیدپذیر: ایران با داشتن منابع گسترده باد و آفتاب، ظرفیت بالایی برای 
تولید انرژی های پاک دارد.

-  توربین های بادی: مناطق بادخیز ایران نظیر سیستان و بلوچستان، قابلیت تولید انرژی قابل توجهی 
دارند.

-  پنل های خورشــیدی: مناطق مرکزی و کویری کشــور بهترین شرایط برای توسعه نیروگاه های 
خورشیدی را دارند.

 -  اســتفاده از نیروگاه های ترکیبی: ترکیب انرژی گاز و تجدیدپذیر می تواند بار نیروگاه های گازی 
را کاهش دهد.

 ۴. مدیریت مصرف و فرهنگ سازی
-  آموزش و آگاه سازی عمومی: تشویق مردم به مصرف بهینه گاز در بخش خانگی و صنعتی نقش 

مؤثری در کاهش ناترازی دارد.
-  مشوق های دولتی برای بهینه سازی: ارائه تسهیلات برای نصب تجهیزات کم مصرف در بخش های 

صنعتی و خانگی می تواند مصرف انرژی را به صورت چشمگیری کاهش دهد.
 

 نقش جغرافیا و منابع ایران در حل ناترازی انرژی
ایران با در اختیار داشتن دومین ذخایر گاز طبیعی در جهان، ظرفیت قابل توجهی برای جبران ناترازی 
دارد. با این حال، اســتفاده بهینه از این منابع نیازمند برنامه ریزی و سرمایه گذاری است. علاوه بر این، 
شرایط جغرافیایی کشور، امکان بهره برداری گسترده از انرژی های تجدیدپذیر را فراهم می کند. ترکیب 

این منابع می تواند راه حلی پایدار و بلندمدت برای جبران ناترازی انرژی باشد.
ناترازی انرژی در ایران چالشــی پیچیده اما قابل حل است. با سرمایه گذاری در فناوری های نوین، 
بهینه سازی مصرف، تنوع بخشی به منابع انرژی و استفاده از ظرفیت های طبیعی کشور، می توان نه تنها 
این بحران را مدیریت کرد، بلکه به  ســوی توســعه پایدار انرژی گام برداشت. این مهم تنها با همکاری 

دولت، صنایع و مردم قابل تحقق خواهد بود.
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ایران زمین 

روی خوش قانون به کولبران و مرزنشینان

طبق گفته اســتاندار کردستان به »ایران«، مهم ترین امتیاز قانون تجارت 
مرزنشینان این است که در سال اول، کالاها با معافیت عوارض گمرکی وارد 
مناطق مرزی شــده و سالانه ۲۰ درصد به عوارض آن افزوده می شود. امری 
مهم که به اقتصاد شهرستان های مرزی، جانی دوباره بخشیده و منجر به بهبود 

معیشت مرزنشینان می شود.
در اجرای قانون تجارت مرزنشینان، سقف مجاز واردات کالا از طریق رویه 
ملوانی و کولبری به ترتیب سالانه حداکثر ۷  و ۳ درصد ارزش کل واردات کالا 
به کشور از کلیه رویه های تجاری درنظر گرفته شده که میزان و نحوه توزیع 
آن توســط کارگروه تعیین و ابلاغ می شود. ساکنان شهرستان های ۵ استان  
مرزی )آذربایجان غربی، سیســتان و بلوچستان، خراسان جنوبی، کردستان 
و کرمانشاه( با سابقه حداقل سه سال سکونت مستمر در شهرستان مرزی و 
با اولویت افراد دارای سابقه کولبری، سرپرستان خانوار فاقد شغل و ساکنان 
شهرســتان های دارای بازارچه مرزی، مشمول این قانون هستند. همچنین 
واردات کالا از طریــق رویه کولبری صرفاً در بازارچه های مرزی سردشــت، 
میرآباد پیرانشهر واقع در استان آذربایجان غربی؛ بانه، مریوان، سقز، سروآباد 
در اســتان کردستان؛ جوانرود، ثلاث باباجانی، پاوه و سرپل ذهاب در استان 
کرمانشــاه؛ زابل، هیرمند، زهک، هامون، نیمروز، میرجاوه، خاش، گلشــن، 
ســراوان، سیب و سوران، مهرستان، راسک و دشتیاری در استان سیستان و 
بلوچســتان و نهبندان، زیرکوه، درمیان و سربیشه در استان خراسان جنوبی 
انجام خواهد شد. در رویه ملوانی )ته لنجی( نیز مبادی ورودی کالا در بنادر 

استان های خوزستان، بوشهر و هرمزگان، تعیین شده تا در صورت فراهم بودن 
زیرساخت ها، مشمول رویه قانونی شوند. براین اساس، صرفاً بنادری که با تأیید 
کارگروه، شرایط و زیرساخت های لازم برای انجام تشریفات واردات کالا را دارا 
باشند، مجاز به پذیرش کالا برای ورود و ترخیص با استفاده از امتیازات قانون 

بوده و پهلوگیری شناور ها تنها در این بنادر امکانپذیر خواهد بود.

 بهبود فرآیند واردات کالا از مرز ها
»آرش زره تن لهونی« اســتاندار کردســتان به »ایــران« می گوید: طرح 
ساماندهی و نظارت بر تجارت مرزی )کولبری و ملوانی( و ایجاد اشتغال پایدار 
مرزنشــینان، سال ۱۳۹۹ با امضای ۶۵ نماینده تقدیم مجلس شده و پس از 
تلفیق نظرات نمایندگان و دولت و تصویب آن، در اسفند سال ۱۴۰۲ توسط 
رئیس جمهوری ابلاغ شــد. حال پس از گذشت یک سال، آیین نامه اجرایی 
ساماندهی کولبری با هدف بهبود فرآیند واردات کالا از مرز ها و ایجاد شرایط 

قانونی برای این فعالیت ها به استان های مرزنشین ابلاغ شده است.
طبق گفته استاندار کردستان، مهم ترین امتیاز قانون تجارت مرزنشینان این 
است که در سال اول کالاها با معافیت عوارض گمرکی به مناطق مرزی وارد 
شــده و سالانه ۲۰ درصد به عوارض آن افزوده می شود. در مجموع با اجرای 
این قانون در رویه های ملوانی وکولبری، چیزی حدود ۱۰ درصد واردات کالا 
به کشور، کالای معاف از عوارض گمرکی وارد کشور می شود. این موضوع به 
اقتصاد شهرستان های مرزی رونقی دوباره بخشیده و منجر به بهبود معیشت 

مهم ترین هدف 
این قانون، تقویت 
اقتصاد و معیشت 

شهرستان های 
مرزی است. کولبری 
پدیده ای است که از 
مشکلات اقتصادی 

مانند بیکاری و... 
نشأت گرفته و در 

نهایت کولبران برای 
گذران امور زندگی، 

تن به کارهای سخت 
و مشقت بار می دهند.

  پس از سال ها کش وقوس، بالاخره آیین نامه اجرایی ساماندهی و نظارت بر تجارت مرزی )کولبری و ملوانی( و ایجاد اشتغال پایدار مرزنشینان توسط معاون 
اول رئیس جمهوری به ۸ استان مرزی ابلاغ شد تا مرزنشینان به صورت قانونی، کالا هایی را با معافیت گمرکی وارد کشور کرده و از مزایای آن بهره مند شوند.

دریاچه بزنگان ثروت زیست محیطی در 
شهرستان سرخس است

سرپرست فرمانداری شهرستان سرخس گفت: 
دریاچه بزنگان به مثابه یک ثروت زیست محیطی در 
این شهرستان است که باید برای صیانت و حفاظت 

آن بیش از پیش تلاش کرد.
مجیــد بیگی در همایش روز جهانی تالاب در 
شهرستان سرخس، گفت: محیط زیست در حقیقت 
بستری برای آینده کشور و نسل های آینده است که 
در طول میلیاردها سال تشکیل و تامین شده و برای 

حفظ آن باید برنامه موثر و اجرایی داشته باشیم.
وی با اشاره به اینکه وجود دریاچه ملی بزنگان 
در سرخس فرصت منحصربه فردی است که باید از 
آن بهره برد، بیان کرد: حفاظت و صیانت از این اثر 
ملی طبیعی یکی از وظایف اصلی در حوزه محیط 

زیست است.
وی بیان کرد: هنر مدیریتی و شهروندی است که 
به حفظ سرمایه های محیط زیستی منجر می شود 
و در گام اول آموزش و اطلاع رسانی به مردم باید 

در برنامه کاری قرار گیرد.
سرپرست فرمانداری شهرستان سرخس بیان 
کرد: اجرای قوانین با در نظر گرفتن شرایط بومی 
هر منطقه یکی از راهبردهای اجرای موثر قوانین 

در جهت حفظ محیط زیست است.
فرماندار سرخس اظهار کرد: ۲۰۰ کیلومتر مرز 
مشترک با کشور ترکمنستان در شهرستان سرخس 
داریم که باید امنیت زیست مردم در حوزه محیط 

زیست در این منطقه تامین شود.
در پایان این آیین مسابقه دانش آموزی با موضوع 
حفاظت از تالاب ها برای آینده مشترک برگزار شد 
و در این قالب به ۲۰ دانش آموز جوایزی اهدا شد.

دریاچــه بزنگان تنهــا دریاچــه طبیعی و از 
معروف ترین دریاچه های خراسان رضوی است که 
در ۱۳۰ کیلومتری مشهد و ۷۰ کیلومتری سرخس 
بعد از »مزداوند« و در جنوب رشته کوه های »هزار 
مسجد« واقع شــده است و وسعت آن حدود ۸۰ 

هکتار است.
شهرستان سرخس با ۱۰۰ هزار نفر جمعیت، 
دارای ۲ شهر ســرخس و مزداوند و ۶۸ روستای 
دارای بیش از ۲۰ خانوار است که ۵۵ درصد جمعیت 

آن در روستاها سکونت دارند. 

 ثبت رویداد هوری رانی روستای سهیلی 
قشم در تقویم گردشگری کشور

 مدیــر ژئوپارک جهانی قشــم از ثبت رویداد 
هوری رانی روستای گردشگری سهیلی این جزیره 

در تقویم رویدادهای گردشگری کشور خبر داد.
سجاد اشگرف روز یکشــنبه در گفت و گو با 
خبرنگاران اظهار کــرد: هوری نوعی قایق چوبی 
کوچک با کف مسطح است که از تنه درخت ساخته 
می شود و توسط ساحل نشینان خلیج فارس برای 

ماهیگیری و صیادی به کار می رود.
وی ادامه داد: ظرفیت این قایق های چوبی بر 
اساس ابعاد کوچک و بزرگ به ترتیب حدود ۱۰۰ 

تا ۴۰۰ کیلوگرم است.
مدیر ژئوپارک جهانی قشم توضیح داد: همزمان 
با ثبت این رویداد در تقویم گردشگری کشور، آتوسا 
مومنی رییس مرکز مطالعات منطقه ای پاسداری از 
میراث فرهنگی ناملموس در آسیای غربی و مرکزی 
از ظرفیــت های میراث ناملموس ســهیلی برای 
استفاده از سرمایه های فرهنگی و تاریخی بازدید 
کرد.اشگرف اضافه کرد: روستای گردشگری سهیلی 
قشم امسال به عنوان روستای نمونه کشور در حوزه 
گردشگری سبز معرفی شد و از جاذبه های بی نظیر 
طبیعی از جمله ذخیرگاه زیست کره حرا و میراث 
ناملموس تاریخی و تمدنی بی شماری برخوردار 
است.وی گفت: فعالیت های مبتنی بر اقتصاد دریا 
پایه از قرن ها پیش در این روستا جریان داشته و 
همواره یکی از مهمترین مراکز تجارت و گردشگری 
دریایــی بوده و هم اکنون هم یکی از مقاصد مهم 

گردشگری دریایی در کشور به حساب می آید.
مدیر ژئوپارک جهانی قشم تصریح کرد: ثبت 
رویداد هوری رانی در تقویم گردشــگری کشــور 
نقش مهمی در آشنایی همگان با این میراث مهم 
زنده ساحل نشینان خلیج فارس دارد و در ارتقای 

صنعت سبز گردشگری جزیره موثر است.
وی اعلام کرد: همچنین رایزنی های لازم برای 
ثبت هوری رانی به عنوان میراث ناملموس تاریخی 
جزیره قشم در شبکه جهانی یونسکو نیز در حال 

انجام است.
روستای سهیلی دارای یک اسکله چند منظوره 
با تعداد ۹۰ فروند شــناور کوچک صیادی با ۲۷۰ 
نفر شاغل، ۱۳۰ فروند شناور قایق، آلاچیق در ۲ 
مدل دارای سوئیت و بدون سوئیت و یک فروند لنج 
گردشگری ویژه گردشگران با ۳۶۰ نفر شاغل است.

تعداد ۲۹ غرفه و فروشگاه صنایع دستی فعال در 
اسکله جنگل حرا با تعداد ۵۸ نفر فعالیت خدماتی 
اســت، این روســتا دارای ۱۸ واحد بوم گردی و 
اقامتگاه و رستوران محلی است که سال گذشته 

میزبان تقریبی ۴۰۰ هزار گردشگر بوده است.
با توجه به ایجاد اشتغال در این روستا حرکت 
جمعیتی معکوس بوده و از حالت مهاجرت از روستا 

تبدیل به روستای مهاجر پذیر شده است.
این روستای با دارا بودن نزدیک به ۲ هزار و ۳۰۰ 
نفر جمعیت )۵۵۰ خانوار( که هم اکنون تعداد ۹۴۰ 
نفر به صورت مستقیم اشتغال بکار دارند همگام با 
توسعه گردشگری توانسته سهم بسزایی در توسعه 
ابعاد مختلف گردشگری پایدار در جزیره قشم را 
پایه  گذاری کند.حفظ و حراست از میراث ناملموس 
برگزاری کلاس های آموزشی بوم گردی، نگهداری 
ترویج و توسعه جنگل های حرا )مانگرو( و نظایر 
آن تنها بخشی از فعالیت های این روستا در جهت 
توسعه پایدار گردشگری مسوولانه در سال های اخیر 

در جزیره قشم نگین خلیج فارس است.

مرزنشینان می شود. وی می افزاید: از دیگر امتیازات قانون تجارت مرزنشینان، 
ســپردن یک درصد واردات کشور به فعالان این حوزه است که امیدواریم با 
فراهم ســاختن زیرساخت های لازم، شــرایط ایجاد تحول در این بخش نیز 
فراهم شود. »آرش زره تن لهونی« ادامه می دهد: با تسهیل ورود قانونی کالا 
به شهرستان های مرزی، اقتصاد گردشگری در مناطق مرزی رونقی چشمگیر 
پیدا کرده و با بهبود وضعیت اقتصادی مرزنشینان، دیگر کسی مجبور به تن 

دادن به کولبری نخواهد شد.

 ارتقای معیشت مرزنشینان
اســتاندار کردستان در پاســخ به این ســؤال که آیا ابلاغ قانون تجارت 
مرزنشــینان، زمینه قانونی شــدن کولبری را فراهم خواهد کرد، می گوید: 
مهم ترین هدف این قانون، تقویت اقتصاد و معیشــت شهرستان های مرزی 
اســت. کولبری پدیده ای است که از مشــکلات اقتصادی مانند بیکاری و... 
نشــأت گرفته و در نهایت کولبران برای گذران امور زندگی، تن به کارهای 
سخت و مشقت بار می دهند. با بهبود و رونق اقتصاد و معیشت مناطق مرزی، 
دیگر کســی مجبور به حمل بارهای ســنگین در کوه ها و گذر از مسیرهای 
سخت گذر نخواهد بود. بنابراین قانون تجارت مرزنشینان به ارتقای وضعیت 
معیشتی مرزنشینان کمک شایانی کرده و طبق پیش بینی ها تا ۵ سال آینده 
دیگر هیچ کس نه به صورت خودخواسته و نه به اجبار، به سمت کولبری و 

انجام کارهای مشقت بار نخواهد رفت.
نماینده دولت در اســتان درباره مهیا بودن زیرســاخت ها جهت اجرای 
تشــریفات قانونی برای ترخیص کالاها در مناطق مرزی نیز تصریح می کند: 
طبق قانون، واردات کالا از طریق رویه کولبری تنها در شهرستان های مرزی 
بانه، مریوان، سقز و سروآباد انجام می شود. واردات کالا ابتدا در شهرستان های 
دارای بازارچه مرزی و گمرک مســتقر آغاز شــده و گام به گام و متناسب با 
زیرساخت های شهرستان های مشمول قانون، تدابیر لازم اتخاذ خواهد شد. 
همچنین به محض ابلاغ آیین نامه طرح ساماندهی و نظارت بر تجارت مرزی، 
جلســات اجرایی متعددی را در استانداری تشکیل داده و با مشخص کردن 
کارگروه ویژه، تلاش خواهیم کرد در کمترین زمان ممکن فرآیند اجرای این 
قانون را در اســتان مهیا کنیم؛ به این ترتیب، با اجرایی شدن این قانون در 
شهرستان های مرزی، مرزنشــینان استان کردستان از امتیازات ویژه جهت 

ارتقای معیشت و بهبود اقتصاد منطقه بهره مند خواهند شد.

 حذف بنادر سیستان و بلوچستان از واردات کالای ملوانی
استان سیستان و بلوچستان با وجود بهره مندی از ظرفیت بندر و ساحل، 
همچنان از امتیاز واردات کالای ملوانی )ته لنجی( محروم است. این رویه در 
آیین نامه اجرایی ساماندهی و نظارت بر تجارت مرزی نیز استمرار داشته و بنادر 
سیستان و بلوچستان از فهرست ملوانی حذف شده اند. »داوود شهرکی« معاون 
هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منطقه ای استانداری سیستان و بلوچستان 
با گلایه از محرومیت ملوانان سیســتان و بلوچستان از قانون کالای ملوانی 
به »ایران« می گوید: یکی از دستورات مؤکد دولت، افزودن بنادر سیستان و 
بلوچستان به قانون کالای ملوانی بود؛ اگر قرار است امتیازی به بنادر مرزی 
اختصاص پیدا کند، چرا باید بنادر سیستان و بلوچستان مستثنی شده و از 
لیست حذف شوند! وی می افزاید: اگر رویه ملوانی دارای اشکال قانونی است 
باید کلًا حذف شــود. این بی عدالتی اســت که برخی از مرزنشــینان از این 
امتیاز برخوردار بوده و همچنان ملوانان سیستان وبلوچســتان از این مزیت 
بی بهره باشــند! »داوود شــهرکی« این رویه را منبعث از نگاه تبعیض آمیز 
برخی از نهادها دانسته و خاطرنشان می کند: دولت چهاردهم با نگاه ویژه به 
اســتان سیستان وبلوچستان بر بهره مندی شهرهای ساحلی استان به کالای 
ته لنجی تأکید کرده است. معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منطقه ای 
اســتانداری سیستان و بلوچســتان درباره مزایای اجرای قانون ته لنجی در 
شهرهای ساحلی استان می گوید: ملوانان و خدمه کشتی های تجاری، باری و 
مسافری در استان های مرزی می توانند کالاهایی با معافیت عوارض گمرکی 
را وارد کشور کرده و از مزایای آن بهره مند شوند؛ این موضوع امتیازی ویژه 
برای آنها محســوب شده و زمینه ارتقای معیشت و بهبود اقتصاد منطقه را 

فراهم خواهد کرد.

 استاندار مرکزی گفت: با تلاش تولیدگران و حمایت های دولت این استان به دنبال 
شکستن رکورد صادرات غیرنفتی خود در تاریخ انقلاب تا پایان سال جاری است.

 مهدی زند وکیلی در آیین بهره برداری از طرح های صنعتی شهرســتان ساوه 
اظهار کرد: از ابتدای ســال جاری تا کنون یک میلیارد و ۳۰۰ میلیون دلار کالای 
غیر نفتی از این استان صادر شده و تلاش می شود این میزان تا پایان سال جاری 

به یک میلیارد و ۵۰۰ میلیون دلار برسد.
وی افزود: در صورت تحقق این برنامه رکورد جدیدی در صادرات غیر نفتی استان 
مرکزی در طول تاریخ انقلاب اسلامی بجا گذاشته نی شود که این مهم نشان از تنوع 

فعالیتی طرح های صنعتی و تولیدی در استان مرکزی است.
زندیه وکیلی خاطر نشان کرد: انتطار می رود که بانک ها نیز برای رفع مشکلات 
پیش پای تولید بیش از گذشــته اهتمام داشته باشند و با همکاری تنگاتنگ خود 
تحقق اهداف توسعه ای را تشریع دهند.استاندار استان مرکزی همچنین با اشاره به 

اینکه تولید برق مورد نیاز کشــور از جمله اهداف و برنامه های اولویت دارد استان 
مرکزی است گفت: دهه فجر امسال برنامه سه ساله تولید پنج هزار مگاوات برق از 

منابع تجدید پذیر درراین استان شروع شده است.
وی یادآور شــد: پیش از این طرح سعی شــده برخی زیرساخت ها و مطالعات 
اجرای این طرح در اســتان انجام شــود و بر اســاس نتایج بدســت آمده اســتان 
مرکزی در ســطح کشــور به علت زاویه تابش و شــدت و مقدار دما، بیشــترین 
 راندمــان تولیــد برق از پنل های خورشــیدی را دارد و این مســاله فرصتی برای

 استفاده از این مهم است.
وی افزود: تا پایان ســال نیز بزرگترین نیروگاه برق خورشــیدی کشور با ۱۰۰ 
مگاوات به بهره برداری می رســد.دهه فجر امسال ۲۶۶ طرح عمرانی و خدماتی با 

اعتباری بالغ بر ۲۵۵ هزار میلیارد ریال در شهرستان ساوه به بهره برداری رسید.
از ایــن تعداد، ۲۴۸ پروژه عمرانی و ۱۸ پروژه اقتصادی اســت که علاوه بر آن 
کنلگ زنی نیروگاه خورشیدی ۵۵۰ مگاواتی در زمینی به مساحت ۸۳۲ هکتار نیز 

پیش بینی شده است.

اســتاندار همدان گفت: بهره گیری از سیاســت گذاری های رهبر معظم انقلاب 
اســلامی، ازجمله اقتصاد مقاومتی علاوه بر برطرف کردن مشکلات، موجب رشد، 

شکوفایی و توسعه کشور می شود.
حمید ملانوری شمســی روز جمعه در سخنرانی پیش از خطبه های نماز جمعه 
شهر همدان در حسینه امام خمینی)ره( افزود: سیاست های اقتصاد مقاومتی که رهبر 
معظم انقلاب اسلامی ابلاغ کردند موجب بهره گیری از ظرفیت های داخلی کشور شده 
است.وی با گرامیداشت چهل و ششمین سالروز پیروزی انقلاب شکوهمند اسلامی 
گفت: انقلاب اسلامی با رهبری های فرزانه امام خمینی)ره( و همراهی مردم اتفاق 
افتاد؛ انقلابی مردمی، الهی و معنوی که اهداف آن جز آزادی، اســتقلال، حرمت، 

کرامت و عزت مردم نبود.
وی افــزود: مردم به خوبی این موضوع را درک کردند و با حضور، پشــتیبانی و 

همراهی امام خمینی)ره( پای کار بودند.
ملانوری شمسی تصریح کرد: اصل شکل گیری انقلاب اسلامی بر پایه اراده مردم 

برای تغییر وضع موجود و تحقق یک وعده بزرگ الهی بود.
وی تاکیدکرد: خداوند متعال در قرآن کریم می فرماید، سرنوشت هیچ قومی تغییر 
نمی کند مگر اینکه خودشان بخواهند و مردم آن زمان خواستند و تصمیم گرفتند 

سرنوشت خود را تغییر دهند و مردم سالاری دینی در کشور حاکم شد.
استاندار همدان با اشاره به اینکه در این سال ها شاهد پیشرفت های خوبی بودیم، 
ادامه داد: اســتقلال سیاســی، بزرگترین دســتاورد انقلاب اسلامی است و انقلاب 

شکوهمند اسلامی ما را از استعمار نجات دهد.
وی بیان کرد: پس از انقلاب، حکومت دینی در کشــور حاکم شــد و حالا آزاد و 
مستقلیم و دیگر مستعمره و تابع نیستیم.وی خاطرنشان کرد: امروز اقتدار نظامی 

و امنیتی جمهوری اسلامی ایران در منطقه و جهان زبانزد است و قدرت امنیتی و 
دفاعی ما به حدی اســت که به ادعای کارشناسان، حضور ما در تصمیم گیری های 

منطقه و جهان بسیار مشهود است.
استاندار همدان تاکید کرد: در حوزه اقتصادی از نخستین روزهای انقلاب تحریم و 
تهدید شدیم اما با سیاست گذاری رهبر معظم انقلاب اسلامی با وجود تحریم های ۴۵ 
ساله، کشور خود را حفظ کرده و در بسیاری از موضوعات رو به جلو حرکت کرده است.

ملانوری شمســی تصریح کرد: دشمنان ما به ظرفیت های داخلی کشور از جمله 
معادن، زمین های مستعد کشاورزی، آب و هوای مناسب و حوزه گردشگری چشم 

طمع دارند.
وی افزود: بهره گیری از اقتصاد مردمی، درون محور، دانش  بنیان و توانمندی های 

مردمی نقش مهمی در تحقق اهداف اقتصاد مقاومتی دارد.
ملانوری شمســی گفت: در صنایع دفاعی، موشکی پتروشیمی ها، در سلول های 

بنیادی، داروســازی، توسعه محصولات کشاورزی، دانش هسته ای و سایر موارد در 
رتبه های برتر دنیا قرار داریم.

وی اظهار کرد: عدالت اجتماعی و توســعه خدمات در کشور به صورت عادلانه 
توزیع شده است.

استاندار همدان گفت: در گام دوم انقلاب با تغییراتی که در سبک زندگی شکل 
گرفته و شــبکه ارتباطی جهانی که ایجاد شده و انتظارات جوانان تغییر کرده باید 

رویه ماهم تغییر کند.
وی ادامه داد: ما نباید فراموش کنیم که اساس امورات کشور بر پایه حضور مردم 

است و بزرگترین سرمایه ما نیروی انسانی و جوانان تحصیل کرده است.
استاندار همدان تاکید کرد: مردان و زنان ما در حوزه های مختلف دستاوردهای 
بزرگی را کســب کردند و به برکت نظام مقدس جمهوری اســلامی، در پزشــکی، 

مهندسی،  کشاورزی و موضوعات مختلف جوانان ما دارای تخصص هستند.
وی بیان کرد: بیانیه گام دوم انقلاب اسلامی تاکید بر بهره گیری از ظرفیت های 
مردمی به ویژه جوانان دارد و باید به آن ها میدان دهیم و اعتماد، اداره امورات کشور 

را به جوانان بسپاریم.
ملانوری شمســی گفت: ما به شدت معتقدیم سیاســت های اقتصاد مقاومتی و 
شــعارهای سال، ما را در مسیر رسیدن به اهداف و تحقق توسعه و پیشرفت کمک 

می کند و باید با تکیه بر داشته های داخلی به سمت پیشرفت حرکت کنیم.
وی تاکید کرد: استان همدان در حوزه کشاورزی ظرفیت بالایی دارد و با توجه 

به موقعیت جغرافیایی در بسیاری از موضوعات رتبه های خوبی در کشور دارد.
اســتاندار همدان گفت: ما در حوزه دانشــگاهی، گردشگری، خدماتی، استقرار 

واحدهای تولیدی و صنایع تبدیلی حرف هایی برای گفتن داریم.

معاون محیط زیست انسانی حفاظت محیط زیست آذربایجان غربی گفت: سنددار 
دار کردن تالاب های استان در راستای حفظ و نگهداری از تمامیت آنها در دست اقدام 

بوده و مراحل پایانی خود را می گذراند.
سعید موسوی در آیین گرامیداشت روز جهانی تالاب ها در تالاب بین المللی کانی 
برازان مهاباد اظهار کرد: بحث صدور اسناد تالاب ها در سطح کشور شروع شده و باتوجه 
به تهدیداتی برای تعرض به آنها، هم اکنون بیش از ۸۰ درصد امور سنددار کردن تالاب 

های استان ما به اتمام رسیده است.
وی اضافه کرد: ســازمان حفاظت محیط زیست متولی حفاظت از تالاب های کشور 
بوده و بر این اساس سند تمام تالاب های کشور به نام محیط زیست در دستور کار است.

معاون محیط زیســت انسانی حفاظت محیط زیســت آذربایجان غربی بیان کرد: 
خوشبختانه موضوع تامین حقابه تالاب ها نیز با هماهنگی امور آب برطرف و این سهمیه 
هر ســال به سمت تالاب سرازیر خواهد شد.موسوی افزود: باتوجه به وضعیت بارندگی 
منطقه اختصاص سهمیه آب تالاب با هدف حفظ حیات آن ضروری بوده و تعاملات لازم 

در همین ارتباط صورت گرفته است.
وی با اشاره به وضعیت تالاب های آذربایجان غربی نیز گفت: هم اکنون ذخیره آب 
مخزن تالاب کانی برازان پر و وضعیت مناسبی دارد و تلاش کنیم ذخیره سایر تالاب ها 

را نیز در حد مطلوب نگه داریم.
در پایان این مراســم از محیط بانان اداره حفاظت محیط زیست مهاباد و همچنین 

تعدادی از علاقمندان به محیط زیست این شهرستان قدردانی به عمل آمد.
کنوانســیون تالاب ها با هدف حفظ تالاب های جهان در ۱۳ بهمن ســال ۱۳۴۹ با 
حضور ۱۸ کشور جهان به میزبانی رامسر تاسیس شد و به همین خاطر به کنوانسیون 
رامسر نامیده می شود و با توجه به اهمیت تالاب ها ۱۶۹ کشور جهان به این معاهده 

بین المللی پیوستند.
این کنوانسیون با انگیزه مشارکت بین المللی و همکاری همه جانبه در مطالعه، بررسی، 
حفاظت و بهره وری عقلایی از تالاب های مهم و بخصوص تالاب هایی که اهمیت حیاتی 
برای پرندگان آبزی و کنار آبزی )بومی و مهاجر( دارند، منعقد شده و در طول فعالیت خود 
توانسته تحقیقات و مطالعات را از پرندگان به کلیه گیاهان و جانوران تالابی گسترش دهد.

خیز استان مرکزی برای شکستن رکورد صادرات غیرنفتی در تاریخ انقلاب 

سیاست های اقتصاد مقاومتی موجب توسعه کشور می شود

سنددار کردن تالاب های آذربایجان غربی در دست اقدام است
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کارتال نگران، ژســـــــــوس آسوده

    الهلال و پرسپولیس هر دو جمعه شب در لیگ داخلی به میدان رفتند با این تفاوت که الهلال با 4گل الاخدود را شکست داد اما 
پرسپولیس در اهواز مقابل فولاد تن به تساوی داد تا برعکس رقیب متمولش از صدر جدول فاصله بگیرد.

الهلال در کورس 
قهرمانی با الاتحاد 
رقابتی میلیمتری 
با زردوسیاه های 

جده را پیش گرفته 
و ادامه می دهد اما 
پرسپولیس فعلًا با 

فولاد بر سر رده 
سومی رقابت می کند.

در حالی که رضا غندی پور پدیده ۱۸ساله فوتبال کشورمان 
در اردوی تیم ملی جوانان برای رقابت های جام ملت های زیر ۲۰ 
سال آسیا حضور دارد، شایعاتی پیرامون انتقال این بازیکن به 
مقصدهای مختلف شکل گرفته است. از باشگاه های مطرح ایرانی 
گرفته تا گزینه های خارجی، همه و همه تیم های در دسترس 
رضــا غندی پور برای جدایی از ملوان در پنجره نقل وانتقالاتی 
پیش رو هستند و یکی از ۵۰بازیکن جوان برتر فوتبال جهان از 
نگاه مجله ورلدساکر، باید پس از حواشی ایجاد شده هفته های 
اخیر مقصد نهایی خود را انتخاب کند. برخی صفحه ها در فضای 

مجازی، خبر از علاقه باشگاه اینتراخت فرانکفورت به جذب رضا غندی پور داده بودند اما تاکنون در رسانه های آلمانی، گزارشی 
مبنی بر درخواست باشگاه اینتراخت فرانکفورت برای جذب این ستاره جوان فوتبال ایران منتشر نشده است.

جدیدترین مشتری غندی پور، تیم احمد نوراللهی یعنی باشگاه الوحده امارات است. رسانه »سدد« امارات خبر داده که باشگاه 
الوحده به دنبال جذب این بازیکن اســت. در گزارش این رســانه آمده که الوحده برای جذب رضا غندی پور، مهاجم ۱۹ساله 
ایرانی وارد مذاکره شده است و باشگاه الوحده، قصد به خدمت گرفتن ستاره قرضی پیکان در تیم ملوان را دارد. معمولاً، انتقال 
بازیکنان مستعد جوان ایرانی به کشورهای حوزه خلیج فارس، چندان موفقیت آمیز نبوده و انتقال مهدی قایدی به شباب الاهلی 
امارات، آخرین نمونه از این انتقال های اشتباه است و امیدواریم که رضا غندی پور، با توجه به استعداد و کیفیت بالایی که تا 

اینجا از خود نشان داده، انتخاب های درستی در ادامه مسیر حرفه ای خود داشته باشد.

با بازگشت میزبانی به تیم های ایرانی، بعد از وقفه ای دو ماهه، 
استقلال در آخرین رقابت مرحله گروهی لیگ نخبگان آسیا فردا 
در اســتادیوم آزادی مقابل حریف قدیمی خود الشرطه عراق به 
میــدان می رود. تیم پلیس عراق که این روزها همه آن را با نام 
جدید الشرطه می شناسند، رقیبی آشنا برای تیم های ایرانی است 
و تا به امروز ۹ بار مقابل نمایندگان کشــورمان به میدان رفته 
است که البته در این میان بیشترین تقابل را در میان تیم های 
ایرانی با اســتقلال داشته است. الشرطه که اوضاعی بحرانی در 
آسیا دارد، تنها با ۲ امتیاز در رده دوازدهم جدول لیگ نخبگان 

آسیا جا خوش کرده و عملًا شانسی برای صعود به مرحله حذفی این رقابت ها ندارد.
در مقابل اما اســتقلال با شــرایطی بهتر نســبت به حریف عراقی در رده هشــتم جدول قرار دارد و برای بقا در آسیا به ۳ 
امتیاز حساس این بازی نیاز دارد. البته به رغم شرایط برتر آبی پوشان در جدول لیگ نخبگان آسیا اما تاریخچه تقابل این دو 
تیم نشــان می دهد که کفه ترازو به ســمت هیچ تیمی ســنگین نیست و با ۲ برد، ۲ باخت و ۲ تساوی شرایط این دو تیم در 
رویارویی های اخیر برابر بوده است.استقلال در اولین تقابل خود به رغم بریس زنده یاد غلامحسین مظلومی موفق به برد این 
تیم نشده و در نهایت ۳ برد ۲ شکست را پذیرفته است. دومین تقابل این دو تیم هم با برد ۲ بر صفر عراقی ها همراه بوده اما 
دو رقابت دیگر اســتقلال و الشــرطه با تساوی یک بر یک به پایان رسیده که ارسلان مطهری و مدافع حریف با گل به خودی 

در این تساوی سهم داشته اند. 

سهراب به دنبال حفظ رکوردها مقصد بعدی غندی پور کجاست؟

 تــداوم روند بدون برد کایســری در 
حضور کریمی

در هفته بیســت و دوم رقابت های سوپرلیگ 
ترکیه، تیم کایسری اسپور که در هفته های اخیر 
عملکرد خوبی نداشته، مقابل میهمان خود ترابوزان 
اسپور به تساوی بدون گل رسید. در این مسابقه، 
علی کریمی ۷۱ دقیقه برای کایســری اسپور به 
میدان رفت و ســیدمجید حسینی برای تیمش 

بازی نکرد.
 مجید حسینی پس از رهایی از مصدومیت، هنوز 
نتوانسته در این فصل به عنوان بازیکن ثابت برای 
تیمش به میدان برود و فقط در سوپرلیگ ترکیه، دو 
دقیقه به عنوان بازیکن تعویضی در ترکیب کایسری 
اسپور حاضر شده است. علی کریمی نیز شانزدهمین 
حضور خود در این فصل را سپری کرد. کایسری 
اســپور با ۱۷ امتیاز در جایگاه شانزدهم لیگ ۱۹ 
تیمی ترکیه قرار گرفته و با شرایط فعلی، به سطح 

دوم فوتبال ترکیه سقوط می کند.

  اعلام زمان قرعه کشی جام ملت های 
فوتسال بانوان

مراسم قرعه کشی سومین دوره جام ملت های 
فوتسال بانوان آســیا روز پنجشنبه ۶ فوریه )۱۸ 
بهمن( از ساعت۱۵ به وقت محلی به صورت آنلاین 
در چین برگزار می شــود. این رقابت ها از ۷ تا ۱۸ 
می )۱۷ تا ۲۸ اردیبهشت ۱۴۰۴( در قالب ۳گروه 
۴تیمی به میزبانی چین برگزار می شود و تیم ملی 
فوتسال کشورمان در سید یک قرار دارد. سه تیم 
برتر جام ملت های آسیا به همراه فیلیپین )میزبان( 
به رقابت های جام جهانی فوتســال بانوان صعود 
خواهند کرد. ایران در آخرین دوره مسابقات در سال 

۲۰۱۸، موفق به کسب عنوان قهرمانی شده بود.

  قرار نیست خداداد مربیگری کند
بعد از حضور خداداد عزیزی به عنوان سرپرست 
در تیم تراکتور شایعاتی پیرامون حضور او در اتاق 
فکر کادرفنی هم شــنیده شــد اما حالا دراگان 
اســکوچیچ آب پاکی را روی دست حاشیه سازان 
می ریزد: »او قرار نیست کار مربیگری انجام بدهد، 
اما به عنوان یک اسم بزرگ که به باشگاه ما آمده، 
مطمئنم که می تواند کمک های زیادی کند. باید 
از تلاش های یونس باهنر تشــکر کنم، هر کسی 
در هر جایگاهی که در این باشــگاه باشد، با همه 
توان زحمت می کشد.« خداداد عزیزی زمانی که 
دراگان اســکوچیچ سرمربی تیم ملی بود بارها در 
مصاحبه های مختلف از این مربی حمایت کرد و 
زمانی که شایعات کنار گذاشتن او از تیم ملی مطرح 
شــده بود، یکی از حامیان این مربی کروات بود و 
حالا این دو در سمت های مختلف در تیم تراکتور 

حضور خواهند داشت.
 

  خداحافظی جاسم کرار از فوتبال
جاسم کرار، هافبک اسبق تیم های صنعت نفت 
آبادان، تراکتور و استقلال که از خارجی های خوب 
فوتبال ایران در دهه اخیر بود، با انتشار یک پست 
اینستاگرامی از فوتبال خداحافظی کرد: »به خودم 
قول داده بودم هنگام خداحافظی از ورزشــگاه ها 
اشک نریزم و دل شکسته نباشم زیرا امید، جواهر 
زندگی من بود. امروز اما رسماً خداحافظی خودم 
را اعلام می کنم و امیدوارم فرزندم که عشقش به 
فوتبال را نشان داده، به رشد نام عراق در مسابقات 
بین المللی کمک کند. از کشورم و مردم سرزمینم 
تشــکر می کنم. از پدر، مادر، خانواده، دوستان و 
عوامل ورزشگاه تشکر می کنم. از تمام کسانی که 
در دوران بازی حامی من بودند، ممنونم. از زمین 
بــازی هم خداحافظی می کنم؛ منتظر دور جدید 

حضور من باشید.« 

  جواب منفی باشگاه ترک
یکی از بازیکنان مدنظر کارتال »کریســتوفر 
لونگوی« مهاجم تیم »گازیانتپ« بود که باشگاه 
پرســپولیس هم برای جذب او اقدام کرده بود. در 
همین حال »علی بوداک« خبرنگار ترکیه ای خبر 
داد که باشگاه »گازیانتپ« با درخواست پرسپولیس 
مخالفت کرده تا حضور »لونگوی« در جمع شاگردان 

کارتال منتفی شود.

  چینی معروف داور بازی سه شنبه
کنفدراســیون فوتبال آسیا برای قضاوت بازی 
سه شنبه شب الهلال - پرسپولیس مانینگ داور 
چینــی را انتخاب کرده اســت. مانینگ در لیگ 
نخبگان ایــن فصل، بازی اســتقلال و الاهلی را 
قضاوت کرد که اعلام پنالتی به سود تیم عربستانی و 
همچنین اخراج محمدحسین اسلامی مورد اعتراض 

نماینده ایران قرار گرفت.

  واکنش کنعانی  به نیمکت نشینی
نیمکت نشینی محمدحســین کنعانی زادگان 
یکــی از اتفاقات جالب پرســپولیس در دو بازی  
اخیر محسوب می شــود. مدافع میانی ملی پوش 
پرسپولیس مقابل تراکتور و فولاد اصلاً بازی نکرد 
چرا که در دیدار مقابل ذوب آهن دچار اشتباهات 
عجیبی شــد. با این حال او کــه نمی خواهد وارد 
داستان های تازه شود با انتشار عکس جالبی از خود 
در فضای مجازی با اشاره غیرمستقیم به ماجرای 
نیمکت نشینی اش، نوشت: »وقت هیچ حرفی رو 
نداریم. فقط حمایت تا روز آخر. هممون کنار هم 
هستیم. با وجود شما هواداران هر کاری ممکنه.«

 

پیشنهاد ۳/5 میلیون 
دلاری به والتر ماتزاری

سردار دورسون تنها خرید زمســتانی پرسپولیس قاعدتاً باید در بازی با الهلال 
پرستاره به کمک سرخ ها بیاید. از همین جهت سردار بدون اینکه رنگ و روی تهران 
دودگرفته را ببیند مستقیماً به ریاض رفته تا بعد از دو سه روز تمرین با پرسپولیس زیر 
نظر مربی سابقش به میدان برود. به نظر می رسد کارتال اعتقاد ویژه ای به این مهاجم 

دارد و احتمالاً ترکیب خط حمله پرسپولیس با حضور سردار بهم خواهد ریخت.
پیش بینی می شود سردار یکی از دو مهاجم نوک اصلی پرسپولیس مقابل الهلال 
در ترکیب اصلی باشــد اما اینکه جای عیســی را بگیرد یا علیپور را  اصلًا مشخص 
نیســت. علیپور را با وجود فرازونشیب هایی که داشته آمار بسیار بهتری نسبت به 
عیسی در گلزنی دارد اما در بازی مقابل فولاد هم پنالتی خراب کرد و هم نمایش 
خوبی نداشت. عیسی هم که زیر نظر کریم باقری شرایط متفاوتی پیدا کرد در کل 
نیم فصل اول ســایه ای از خود بوده اما مقابل فولاد گل مهمی به ثمر رساند و اصلًا 

معلوم نیست کارتال کدام یک از این دو مهاجم را نیمکت نشین کند.
با این وجود آنچه در مورد ســردار دورسون باید قابل توجه باشد میزان آمادگی 

اوست چرا که به احتمال زیاد او تنها با سه جلسه تمرین با پرسپولیس در ارنج اصلی 
قرار خواهد گرفت و اگر آماده نباشد شرایط را سخت تر خواهد کرد.

نکته اینجاست که سردار در فصل جاری اصلًا شرایط خوبی نداشته و نسبت به 

لوکاس ژوائو آمار بهتری ندارد. این مهاجم ترک - آلمانی در حالی آلانیااســپور را 
ترک کرد که در کل نیم فصل اول فقط در دو بازی سوپرلیگ و دو بازی جام حذفی 
فیکس بوده و ۷ بازی کامل در ســوپرلیگ روی نیمکت نشسته و یک مصدومیت 
هم در ماه قبل پشــت سر گذاشته است. اتفاقاً آخرین بازی کامل سردار مربوط به 
جام حذفی است که دو ماه قبل مقابل فاتیح اسپور در زمین بود. در مجموع سردار 
دورســون این فصل در ۱۵بازی آلانیااسپور ۵۳۴دقیقه در زمین بوده که هیچ گلی 
نزده و هیچ پاس گلی هم نداده است. جالب اینکه لوکاس ژوائو هم در پرسپولیس 
۱۵بازی انجام داد و فقط ۷دقیقه بیشتر از سردار در زمین بوده)۵۴۱دقیقه( که در 

این زمان یک گل زد و سه پاس گل داد.
با چنین آمار و شــرایطی از این فصل ســردار دورســون هواداران پرسپولیس 
تنها باید امیدوار باشــند او به لحاظ پتانســیل گلزنی و جا افتادن در ترکیب تیم 
 جدیدش شــرایط بهتری داشــته باشد وگرنه این باشــگاه دوباره صدها هزار دلار

 را دور ریخته است.

پیتسو موسیمانه قراردادش را به دلیل پرداخت نشدن مطالباتش ار استقلال فسخ 
کرد و از این تیم جدا شد.

 شــب سه شنبه، در خبری شک آور پیتسو موسیمانه قراردادش را به صورت یک 
طرفه با اســتقلال فســخ کرد و از ایم تیم جدا شد. این اتفاق اولین بار نیست که در 
فوتبال ایران رخ می دهد و با وجود هشــدارهایی که موســیمانه به استقلال داده بود 
باشگاه موفق نشد مطالبات او را به موقع پرداخت کند و بار دیگر یک سرمربی خارجی 

به دلیل مشکلات مالی و مدیریتی از فوتبال ایران جدا شد.

 جدایی موسیمانه را می توان از دو جهت مورد بررسی قرارداد ؛
مشکلات مالی و مدیریتی

اول از همه هر فرد خارجی که به ایران می  آید یک بند جدایی ناپذیر در قراردادش 
دارد؛ پولم را ندهید یک طرفه فسخ می کنم! موسیمانه با استفاده از بندی در قرارداد خود 

که در صورت عدم پرداخت حقوق به مدت دو ماه اجازه فسخ یکطرفه می دهد، قراردادش 
را فسخ کرد. مدیران باشگاه استقلال در این مورد غفلت کردند. وکیل موسیمانه چند 
روز پیش به مســئولان استقلال مهلت داده بود تا مطالبات وی را پرداخت کنند. اما 
تعطیلی رسمی کشور و عدم امکان انتقال پول به امارات، فرصتی برای موسیمانه ایجاد 
کرد تا بدون توجه به قول های غیررسمی، قراردادش را فسخ کند. پس از فسخ قرارداد، 
علی تاجرنیا از هولدینگ استقلال اعلام کرد که دیگر تمایلی به همکاری با موسیمانه 
ندارند. او همچنین وعده داد که این فسخ هیچ بار مالی برای استقلال نخواهد داشت، 
اما هواداران نگران هستند که این وعده مشابه داستان استراماچونی باشد که مشکلات 

مالی زیادی برای باشگاه به همراه داشت.

 همیشه پای یک ایجنت در میان است!
در این میان گفته می شود تمام بلاهایی که موسیمانه سر استقلال آورد در پشت 

پرده توســط ایجنتی با لقب »دکتر« اداره می شود. پیتسو موسیمانه از همان ابتدا با 
دلالی ایرانی مواجه شــد که خود را »دکتر« می نامید و او را به سمت فسخ قرارداد با 
استقلال سوق می داد. این دلال ۱۰۰ هزار دلار بابت واسطه گری در قرارداد موسیمانه 

دریافت کرده بود.
 بعدها، این فرد شروع به نفوذ در تیم کرد و بازیکنانی که خود با آن ها قرارداد داشت 
را به اســتقلال معرفی کرد. او حتی لیست خرید موسیمانه را تغییر داد و از بازیکنان 
خواست از طریق او به تیم بیایند. پس از تغییر مدیریت باشگاه، لیست خرید موسیمانه 
توسط مدیران وتو شد و دلال که متوجه شده بود نفوذش کم شده، به موسیمانه راه 
فســخ قرارداد را نشان داد. او از موسیمانه خواسته بود که با مدیران استقلال برخورد 
خوبی داشته باشد و سپس در همان روز قراردادش را فسخ کند. در نهایت، موسیمانه 
پس از جلســه ای دوســتانه با مدیران، قراردادش را فسخ کرده و به گشت و گذار در 

پاساژهای نهران پرداخت.

  مهدی رحمتی بهتر از احمدرضا عابدزاده!
دروازه بان تیم شمس آذر درباره سیدمهدی رحمتی که سرمربی او در این تیم است اظهار نظر ویژه ای انجام داده است.در یکی از مسابقات هفته هجدهم لیگ برتر که در ورزشگاه سردار آزادگان شهر قزوین برگزار شد دیدار تیم های شمس آذر قزوین و سپاهان 
اصفهان با تســاوی یک - یک به پایان رسید.کارشناســان معتقدند رحمتی توانســته شــمس آذر را به شرایط مطلوبی برساند. محسن فروزان دروازه بان شمس آذر که او هم در نیم فصل از ذوب آهن به این تیم پیوست با کارشناسان موافق است اما در تعریف از 
سرمربی خودش اظهار نظر ویژه ای را انجام داده است.فروزان درباره رحمتی گفته است: »کار با سیدمهدی رحمتی لذت بخش و سخت است. ایشان بهترین دروازه بان ۳۰ سال اخیر ایران بودند و از ایشان یاد می گیرم و از تجربیات مهدی رحمتی استفاده می کنم.«

جمله فروزان با این مضمون که رحمتی بهترین دروازه بان ۳۰ سال اخیر ایران است جمله جالب و مناقشه برانگیزی به نظر می رسد. طبق نظر ادعای فروزان رحمتی حتی از ستاره ای به نام احمدرضا عابدزاده هم دروازه بان بهتری بوده است.

دورسون، ژوائو دوم می شود؟

دلال ها؛ برنده ی همیشگی جنگ با باشگاه

الهلال در کورس قهرمانی با الاتحاد رقابتی میلیمتری با زردوســیاه های جده را پیش گرفته و ادامه می دهد اما پرســپولیس 
فعلًا با فولاد بر سر رده سومی رقابت می کند و برای پایین کشیدن سپاهان و تراکتور نیاز به کمی شانس و البته قدرت و ثبات 

بیشتری دارد.
پرسپولیس خیلی زود به ریاض رفت تا در محیط و اتمسفر این شهر در شرایطی آرام تر و البته مناسب تر تمرین کرده و آماده 
مصاف هفتم در لیگ نخبگان شود. با وجود این مهم ترین تفاوت دو تیم غیر از شرایط شان در لیگ داخلی و البته جدول همین 

لیگ نخبگان قطعاً اسکوادی است که می تواند شرایط را برای سرخ ها سخت کند.
اســکواد الهلال در این فصل پر شــده از ســتاره های گرانقیمت بین المللــی که البته با توجه به حضــور در لیگ نخبگان 
محدودیتــی بــرای حضــور در ترکیب اصلی ندارنــد. جالب اینکــه از یک ماه قبل مدام می شــنیدیم الهلال بــرای بازی با 
 پرســپولیس چنــد بازیکن مهمش را به خاطــر مصدومیت در اختیار نخواهد داشــت اما حالا تعداد مصدومان پرســپولیس 
بیشــتر از رقیب پرمهره خود شــده و این می تواند مهم ترین و جدی ترین چالش و نگرانی کارتال در دومین مسابقه ای باشد که 

پرسپولیس را هدایت می کند.
وحید امیری، اوســتون اورونوف و میلاد ســرلک سه بازیکن مهم پرسپولیس به خاطر تداوم دوران مصدومیت خود اصلًا به 
عربســتان نرفتند و شــرایط ایوب العملود و امید عالیشــاه که با تیم راهی ریاض شدند هنوز مشخص نیست. در واقع حتی اگر 

عالیشاه و ایوب به بازی سه شنبه شب برسند باز هم پرسپولیس مصدومان بیشتری نسبت به الهلال 
دارد یا در خوشبینانه ترین حالت تعداد نفرات غایب برابر خواهد بود.

در اردوی الهــلال از مصدومیت علی البلیهی مدافع میانی ملی پوش و جنجالی این تیم صحبت 
می شود که بازی جمعه شب تیمش را از دست داد اما شاید برای دیدار مقابل پرسپولیس در دسترس 
باشد. در غیاب بلیهی، ژرژ ژسوس سرمربی برجسته پرتغالی الهلال از حسام تمبکتی در کنار کالیدو 
کولیبالی مدافع سنگالی سابق چلسی و ناپولی استفاده کرد اما تمبکتی هم بازیکن کم تجربه ای نیست 

و در یازده بازی لیگ داخلی و چهار مسابقه از لیگ نخبگان به میدان رفته است.
دیگــر مصــدوم الهــلال رنان لــودی مدافع چپ ۲۶ ســاله برزیلــی و ســابق اتلتیکومادرید 
اســت کــه در این فصــل تا اینجــای کار در ۲۶ بــازی که به میــدان رفتــه ۴گل زده و ۷پاس 
 گل داده اســت. لــودی در بــازی جمعه شــب الهــلال غایــب بــود. لــودی در جریــان بازی

 هفته قبل تیمش مقابل القادسیه مصدوم و در دقیقه۳۸ از زمین بیرون رفته بود اما از آخرین وضعیت 
او خبر دقیقی در دسترس نیست.

در غیاب لودی، جمعه شب مطعب الحربی مدافع ۲۴ساله عربستانی در پست دفاع چپ تیمش به 
میدان رفت و اگر مقابل پرسپولیس هم او در ترکیب باشد حتماً به سود کارتال و شاگردانش خواهد بود.

اما بدون شک مهم ترین غایب الهلال الکساندر میتروویچ مهاجم نامدار و گرانقیمت صربستانی شان 
خواهد بود که در بازی های اخیر مقابل نمایندگان ایران نساجی و استقلال چندین بار موفق به گلزنی 
شــد. گفته می شود بهترین گلزن تاریخ تیم ملی صربستان قطعاً به بازی مقابل پرسپولیس نخواهد 
رســید اما ژســوس خیال راحتی در خط حمله دارد چرا که از مارکوس لئوناردوی برزیلی جای او 
اســتفاده خواهد کرد که چیزی کمتر از رقیب صربش ندارد. مهاجم سابق بنفیکا که جمعه شب دو 
گل از چهار گل تیمش مقابل الاخدود را به ثمر رساند فصلی فوق العاده را پشت سر می گذارد و در 
۲۵بازی در تمام رقابت ها ۱۹گل زده و یک پاس گل داده و با میتروویچ که در ۲۴بازی ۲۰گل زده 

و سه پاس گل داده رقابت سختی دارد.

  ژسوس به خاطر رقابت با الاتحاد کوتاه می آید؟
رقابــت میلیمتری الهــلال و الاتحاد در شــروع نیم فصل دوم و صدرنشــینی این تیم در لیگ 
نخبگان شــاید به سود پرســپولیس تمام شــود اما همه چیز به تصمیم ژرژ ژسوس بستگی دارد. 
با وجود غیبت میتروویچ و نرســیدن احتمالی البلیهی و لودی، الهلال ســتاره های تعیین کننده ای 
مثل ژوائو کانســلو در دفاع راســت، روبن نوس و ســاوینکوویچ میلیچ در مرکز زمین، مالکوم در 
 پســت۱۰ و البته سالم الدوساری به عنوان وینگر چپ دارد و البته از مارکوس لئونادرو و کایو سزار

 تازه وارد هم بهره می برد. 
با داشــتن چنین ســتاره هایی باید دید ژسوس مقابل پرسپولیس کوتاه می آید و به برخی از این 
بازیکنان استراحت می دهد یا در خانه با تمام قوا بازی می کند. الهلال شنبه آینده باید مقابل ضمک 

در لیگ داخلی بازی کند و شاید سرمربی این تیم به برخی نفراتش استراحت دهد.

   نیمار رفت کایو سزار آمد و گل زد
در شرایطی که پرسپولیس به سختی لوکاس ژوائو را کنار گذاشت تا سردار دورسون را به خدمت 
بگیرد، الهلال هم تکاپوی چندانی در نقل وانتقالات زمستانی نداشت اما یک برزیلی نامدار اما اخیراً 
ناکارآمد را کنار گذاشت و یک استعداد ۲۰ساله برزیلی را به خدمت گرفت. در شرایطی که نیمار به 
خانه اولش سانتوس برگشت الهلال به جای او کایو سزار وینگر ویتوریا گیمارش را جذب کرد. جالب 
اینکه این بازیکن در همان بازی نخســت خود، جمعه شــب در ترکیب اصلی به عنوان وینگر راست 
به میدان رفت و یکی از گل های الهلال را به ثمر رســاند. ســزار که سابقه گلزنی مقابل اسپورتینگ 
لیسبون را در کارنامه دارد در ۳۴بازی این فصل پرتغال، ۵گل زد و ۸پاس گل داد و همین دو هفته 

قبل با قیمت ۹میلیون یورو به الهلال پیوست.

خاطرات خوش هواداران استقلال با استراماچونی و حال خوب این تیم در دوران مربیگری مرد ایتالیایی -گرچه بی سرانجام بود و استرا به دلایلی مبهم از استقلال رفت- سبب شده 
مدیران کنونی باشگاه استقلال نیز برای انتخاب جانشین موسیمانه دست روی گزینه های این کشور بگذارند. به طور قطع باشگاه استقلال قادر نیست مربیان درجه یک فوتبال ایتالیا را 
در این برهه به خدمت بگیرد چراکه هم قیمت آنها بالاتر از تصورات آنها است و هم اینکه وقتی مربیان سطح یک فوتبال ایتالیا از باشگاه های اروپایی پیشنهاد داشته باشند، راضی به کار 
در فوتبال ایران نخواهند بود مگر اینکه اعداد و ارقام افسانه ای پیشنهاد شود که اکنون در توان فوتبال ایران و باشگاه استقلال نیست. به هرحال اما والتر ماتزاری که این روزها صحبت از 
جذب او از سوی باشگاه استقلال می شود، به عنوان یک سرمربی مقبول و دارای تجربیات کافی که حتی سابقه سرمربیگری در اینترمیلان را مانند استراماچونی در کارنامه دارد، مورد 
توجه مدیران استقلال قرار گرفته و مذاکراتی جدی و سفت و سخت میان دو طرف انجام شده است. باشگاه استقلال برای اینکه ماتزاری را برای حضور در تیم خود وسوسه کند، برای 
دو فصل ونیم حضور این مربی پیشنهادی ۳ونیم میلیون دلاری داده است تا این مربی با جدیت و علاقه بیشتری پیشنهاد رسیده از ایران را مورد بررسی قرار دهد. قطعاً چنین رقمی 

برای یک گزینه همچون او که سوابق مربیگری مطلوبی در ایتالیا دارد و البته جزو مربیان سطح یک این کشور محسوب نمی شود اما قطعاً یک مربی درجه دوی ایتالیایی خواهد بود.
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  محمد رضا کریمی  -  وزارت صنعت، معدن و تجارت در راستای ناترازی انرژی و مشکلات ایجاد شده برای صنعتگران و تولیدکنندگان طرح چهار ماهه 
جبرانی تولید را ارائه کرده است.

هوشمندی دیگر 
افشار به انتخاب 

مارال بنی آدم 
به عنوان همسر 

شهید صیادشیرازی 
برمی گردد. افشار با 
استفاده از بنی آدم 

موانع شرعی 
جهت سکانس های 

خانوادگی فیلم 
را برداشته و بر 

واقع گرایی داستان 
افزوده است.

طرح ۴ ماهه جبرانی تولید وزارت صمت برای صنعتگران

  عکس نوشت

رمان »هناسه« نوشته راضیه بهرامی راد بررسی می شود.
 نشست »پاورقی« به نقد و بررسی کتاب »هناسه« 
اختصاص یافته که روز یکشنبه، ۱۴ بهمن از ساعت ۱۵ 

در سالن اوستای حوزه هنری برگزار خواهد شد.
این نشست با حضور راضیه بهرامی راد، نویسنده و محمد 

قاسمی پور، کارشناس همراه خواهد بود.
 در معرفی ناشر از رمان »هناسه« آمده است:  این رمان 
بر اساس یک داستان واقعی با نگاهی به زندگی یک خانواده 
عراقی و ظلم رژیم بعث عراق به کردنشینان و اهالی حلبچه 

نوشته شده است. داستان کتاب در حلبچه، کوهستان های 
کردســتان، شکارگاه پرور سمنان و شهر سمنان اتفاق 
می افتد.بهرامی راد در این رمان زندگی خانواده ای از اهالی 
حلبچه را در ســال ۱۳۵۳ به تصویر می کشد که بر اثر 
حمله رژیم بعث به ایران مهاجرت می کنند و پدر به عنوان 

محیط بان در ایران مشغول به کار می شود.

نگاهی به رمان »هناسه«
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»برادر من تویی« در بوته نقد
نشســت نقد و بررسی کتاب »برادر من تویی« 

نوشته داوود امیریان برگزار می شود.
  این نشست از ساعت ۱۵ دوشنبه، پانزدهم بهمن 
با حضور مجید قیصری، احسان رضایی و نویسنده 

کتاب در سرای اهل قلم برگزار می شود.
در معرفی کتاب »برادر من تویی« آمده است: 
»این کتاب زندگینامه داستانی حضرت عباس)ع( 
است که با قلمی روان و نثری دلچسب می کوشد تا 
زوایای گوناگونی از زندگی و زمانه این مرد بزرگ را 

از دوران کودکی تا شهادت روایت کند.
از لحظاتی که هم پای امیرالمؤمنین)ع( کوچه های 
کوفه را برای کمک به یتیمان و نیازمندان می پیمود 
تا زمانی که در رکاب حضرت ابا عبدالله الحسین)ع( 

درس عشق و معرفت را به عالم می آموخت.
نویسنده کتاب، داوود امیریان، در این اثر تلاش 
می کنــد تا در عیــن وفاداری بــه منابع تاریخی، 

زندگی نامه داستانی جذابی خلق کند.«
علاقه مندان برای حضور در این نشست می توانند 
در زمان تعیین شده به نشانی تهران، خیابان انقلاب 
اسلامی، خیابان برادران مظفر جنوبی، کوچه خواجه 
نصیر، ساختمان ســرای اهل قلم، طبقه همکف 

مراجعه کنند.

  برپایی »شب بهروز غریب پور«
بزرگداشــت بهروز غریب پور، کارگردان تئاتر و 
سینما در قالب هشتصد و نهمین شب از شب های 

بخارا، در خانه هنرمندان ایران برگزار می شود.
 این شب، از سلسله شب های بخارا، غروب جمعه 
۱۹ بهمن ۱۴۰۳، مقارن با بیست و پنجمین سالگرد 
تاسیس خانه هنرمندان ایران و با سخنرانی فریدون 
صدیقی، حسین پاکدل، سیف الله صمدیان، مریم 

سعادت و علی دهباشی  برگزار می شود.
بهروز غریب پور نویسنده، کارگردان تئاتر و سینما 
و استاد نمایش عروسکی و نخستین مدیرعامل خانه 
هنرمندان ایران است.او دانش آموخته کارشناسی 
رشــته هنرهای نمایشی از دانشکده هنرهای زیبا 
است و در آکادمی هنرهای دراماتیک رم تحصیل 
کرده و دارای نشــان درجه یک هنری است. وی از 
۱۳۴۶ تاکنون بیش از ۵۰ نمایش و اپرای عروسکی 
را طراحی و کارگردانی کرده و نویســنده و مترجم 
بیش از ۲۰ اثر بوده است.غریب پور در مقاطع محتلف 
چهار دهه اخیر، رئیس مرکز آموزش تئاتر و تئاتر 
عروسکی کانون پرورش فکری کودکان نوجوانان، 
مشــاور فرهنگی شهردار تهران، بنیان گذار و مدیر 
فرهنگسرای بهمن، عضو شورای برنامه ریزی ستاد 
شــهر ســالم، مدیر کانون نمایش های عروسکی 
مرکز هنرهای نمایشی، عضو مرکز بین المللی تئاتر 
عروسکی یونیما، رئیس شورای تشکیلات عروسکی 

WAP پراگ بوده است.
»شــب بهروز غریب پور« ساعت ۱۸ جمعه ۱۹ 
بهمن ۱۴۰۳ در ســالن استاد جلیل شهناز خانه 

هنرمندان ایران برگزار خواهد شد. 

 عضویت در مراکز کانون پرورش فکری 
برای 2 روز رایگان شد

عضویت در مراکز فرهنگی هنری کانون پرورش 
فکــری کودکان و نوجوانان به مناســبت چهل و 
ششمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی، در روزهای 

۲۰ و ۲۱ بهمن ۱۴۰۳ رایگان انجام می شود.
 این اقدام کانون با هدف گســترش دسترسی 
به فعالیت هــای فرهنگی، ادبــی و هنری، ترویج 
کتاب خوانی و خلاقیت در میان کودکان و نوجوانان 

انجام شده است.
علاقه مندان برای ثبت نام و کسب اطلاعات بیشتر 
می توانند به نزدیک ترین مرکز کانون پرورش فکری 
کودکان و نوجوانان در محل سکونت خود مراجعه 
کنند. نشانی و شماره تماس مراکز کانون در سراسر 
کشور که اکنون شمار آن ها از عدد ۱۰۴۰ فراتر رفته 
است در گزینه مراکز و سامانه های پرتال اینترنتی 
کانون به نشانی kpf.ir قابل مشاهده و دسترسی است.

کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان با بیش 
از نیم قرن سابقه، همواره به عنوان یکی از نهادهای 
پیشــرو در حوزه فرهنگ و هنر کودک و نوجوان 
شناخته شده است و با اجرای چنین برنامه هایی، 
رسالت خود را در جهت پرورش نسل آینده کشور 
بیش از پیش دنبال می کند.بنابراعلام روابط عمومی 
و امور بین الملــل کانون برنامه های کانون پرورش 
فکری به عنوان مســئول کمیته کودک و نوجوان 
ستاد دهه فجر هم زمان با چهل وششمین سالگرد 
پیروزی انقلاب اسلامی در سراسر کشور و با شعار 

»ایران من رویای در قله« در حال برگزاری است. 

 رکورد تازۀ سفر ایرانی ها به ترکیه
ترکیه در ســال ۲۰۲۴، میزبان ۵۲.۶ میلیون 
گردشــگر بین المللی بود که به ترتیب شهروندان 
روسیه، آلمان، بریتانیا، ایران و بلغارستان بیشترین 
سفر را به این کشــور داشتند و در این بین، سفر 
ایرانی ها با ۳۰ درصد بیشترین رشد را در میان این 
بازارها تجربه کرده است. بر اساس داده های رسمی 
منتشــر شده از سوی موسسه آمار ترکیه، در سال 
۲۰۲۴ در مجموع ۵۲.۶ میلیون گردشگر وارد خاک 
ترکیه شدند که حدود ۷ درصد نسبت به سال قبل 
رشد داشته و درآمد رکوردشکن ۶۱.۱ میلیارد دلار 

را نصیب این کشور کرده است.

  
اینفوگرافیک 

پس از بررسی های 
سازمان هواشناسی 
کشور مشخص شد 

که میزان بارش 
های سال جاری تا 

تاریخ نهم بهمن 
۱4۰۳، در دوره بلند 

مدت، کاهشی به 
میزان 5۱.۱درصد 

داشته است. بخشی 
از تغییرات میزان 

بارش نسبت به 
سال گذشته در این 
اینفوگرافیک آمده 

است.

  

تجدید میثاق 
هیات دولت با 

 آرمان های
 امام راحل

  

حضور اعضای 
هیات دولت در 
مراسم تجدید 

میثاق با شهیدان 
باهنر ، رجایی، 

 بهشتی و
 یاران آنها

 ناترازی انرژی در چند سال اخیر که نشات گرفته از بی توجهی به توسعه زیرساخت های انرژی، 
وجود زیرساخت های فرسوده،  سیاست های ناکارآمد یارانه    ای و مدیریت نامناسب منابع انرژی 
در چندســال گذشته بوده است، امروز خسارت های جبران ناپذیری را به تولید در حوزه های 
مختلفی صنعتی از جمله پتروشیمی، فولادی، مس، آلومینیوم، مس و سایر صنایع وارد کرده است.

قطعی برق و گاز هر سال نسبت به سال قبل شدت می گیرد و در این میان تولیدکنندگان 
بیشترین ضررکنندگان در این بین هستند این ناترازی نه تنها باعث تعطیلی تعدادی از کارخانه 
های خرد و نیمه فعال شــدن کارگران شده است بلکه در کاهش صادرات و ارزآوری نیز تاثیر 
گذاشته است.در همین راستا طرح ۴ ماهه جبرانی تولید از سوی وزارت صنعت، معدن و تجارت 
برای تولیدکنندگان تهیه شــده است؛ ابراهیم شیخ معاون صنایع عمومی وزارت صمت درباره 

جزئیات این طرح به خبرنگار ایرنا می  گوید: این بسته در راستای جبران کاهش تولید است.
وی ادامه می دهد: طبق این بسته تامین مداوم گاز و برق از ابتدای اسفندماه تا پایان خردادماه 

صورت می گیرد و تولیدکنندگان می توانند اقدام به جبران در تولید کنند.
معاون صنایع عمومی وزارت صنعت، معدن و تجارت با اشاره به حمایت ها و سیاست های 
تشــویقی از تولیدکنندگان و صنعتگران می گوید: بر اســاس این طرح، تنفس حداقل ۶ ماهه 
تعهدات مالی نظیر پرداخت چک های ســر رسید شده برای واحد های تولید به سازمان های 
مالیاتی، برق و بیمه و سایر نهادها میسر شده است.وی بیان می کند: ایجاد مسیر سبز گمرکی 
با حداقل تشریفات جهت ترخیص اجزا و قطعات واحدهای تولیدی توسط گمرک، لزوم تحقق 
تامین ارز ثبت سفارش های مواد اولیه و اجزا و قطعات واحدهای تولیدی از جمله این موارد است.

شیخ به بازنگری و افزایش سهیمه بندی گازوئیل واحدهای تولیدی مطابق با برنامه تولید 
۱۴۰۴ پرداخته و می گوید: سهمیه بیشتری از طریق سامانه سدف برای درخواست کنندگان 
در استان های مختلف در نظر گرفته شده است.به گفته وی، تامین نیاز ارزی و ریالی واحدهای 
متقاضی خرید دیزل ژنوراتور، تولید حداکثری مواد اولیه در زنجیره تولید توسط صنایع مادر) 
پتروشــیمی، فولادی، مس، آلومینیوم و ...( از جمله موارد مهم حمایتی در بسته جبران تولید 
است.معاون صنایع عمومی وزارت صنعت، معدن و تجارت از پرداخت های متناسب دستمزد به 
کارگران خبر داده و می گوید: کارفرمایان در کارگاه ها و بنگاه های تولید جهت فعالیت مستمر 
واحدها در روزهای تعطیل و عادی دستمزدهای خوبی به نیروی انسانی پرداخت می کنند که 
انگیزه تولید داشته باشند.وی عنوان می کند: تولید مستمر و فعال کردن حداکثر ظرفیت تولید 
تا سه شیفت کاری توسط واحدهای تولیدی در چهار ماه فراهم شده است و از تولیدکنندگان 
حمایت می شود.در کنار بسته های حمایتی، راهکارهایی از سوی کارشناسان برای ناترازی انرژی 
در نظر گرفته شده است ضمن اینکه صنعتگران ملزم به ایجاد نیروگاه های خورشیدی و تامین 
بخشــی از برق و گاز مورد نیاز خود شــده اند.در همین راستا استفاده از فناوری های نوین در 
صنعت، سرمایه گذاری های گسترده برای نوسازی صنایع، تولید انرژی از نیروگاه های خورشیدی 

و بادی می تواند به کاهش ناترازی انرژی در کوتاه مدت کمک شایانی کند.

 رئیس کارگاه مکانیک پالایشگاه نهم مجتمع گاز پارس جنوبی گفت: با توان و دانش 
نیروهــای متخصص و کارآمد، بیش از ۷۰ درصد انواع قطعات و تجهیزات راهبردی در 
داخل کارگاه مرکزی پالایشگاه نهم پارس جنوبی با موفقیت طراحی و ساخته شده است.

 احمد آرین مهر با اشــاره به دستاوردهای ارزشــمند این مجموعه افزود: کارکنان و 
متخصصان کارگاه مرکزی پالایشــگاه نهم پارس جنوبی با انجام کامل فرآیند تعمیرات 
دستگاه های ثابت شامل انواع ولو و safety valve و انواع مبدل و دستگاه های دوار شامل 
انواع پمپ و کمپرسور و همچنین ساخت قطعات و تجهیزات کلیدی، گامی مهم برای 

رهایی از وابستگی به کشورهای خارجی برداشته اند.
وی با اشاره به توان بالای کارکنان کارگاه مکانیک پالایشگاه نهم برای ساخت انواع 

قطعات و تجهیزات یدکی، تصریح کرد: بیش از ۷۰ درصد انواع قطعات یدکی در داخل 
کارگاه پالایشگاه نهم ساخته شده و ۳۰ درصد دیگر قطعات و تجهیزات مورد نیاز مجموعه 
نیز با مشارکت سازندگان داخلی و دانش بنیان ها تهیه می شود و اکنون به استفاده ۱۰۰ 

درصدی از کالاهای ایرانی دست یافته ایم.
وی به ضرورت برون سپاری و تأمین ۳۰ درصدی قطعات بیرون از این کارگاه اشاره کرد 
و گفت: با توجه به شرایط محیطی و عدم دسترسی به برخی امکانات پیشرفته و نوین و 
فرآیندهای ریخته گری و انواع پوشش دهی سطحی در کارگاه، تأمین ۳۰ درصد از کالاها 
در این مجموعه برون ســپاری شده و امید داریم با نصب تجهیزات و دیگر دستگاه های 

مورد نیاز به توان ۱۰۰ درصدی در ساخت قطعات برسیم.

آرین مهر افزود: عملیات طراحی و ســاخت داخــل گیربکس کاهنده دور پمپ های 
TEG با موفقیت در این کارگاه پایان یافته و در هفته های آینده نخستین دستگاه نصب 

و مانیتور می شود.
وی اظهار داشــت: عملیات ساخت پل، نصب و راه اندازی کرین سقفی ۴ تن از دیگر 
دستاوردهای مهم متخصصان و کارکنان کارگاه پالایشگاه نهم است، کسب این افتخار 
ارزشــمند و ســاخت دســتگاه کرین به صورت ۱۰۰ درصدی از سوی متخصصان این 
مجموعه به ثبت رسیده است.به گفته رئیس کارگاه مکانیک پالایشگاه نهم مجتمع گاز 
پارس جنوبی، عملیات ساخت انواع تیپ فلر نیز به صورت ۱۰۰ درصدی از سوی کارکنان 

این کارگاه به ثمر نشسته است.

 اســتاندار خوزستان راه نجات اقتصاد استان را حمایت از بخش خصوصی دانست و 
گفت: از حضور سرمایه گذاران بخش خصوصی در استان استقبال می کنیم.

 ICC سید محمدرضا موالی زاده چهارشنبه شب در نشست مشترک هیات کمیته ایرانی
با اعضای شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی خوزستان، ضمن تشکر از فعالان 
اقتصادی استان در شرایط موجود بیان کرد: بزرگترین اقتصاد دولتی در خوزستان وجود 

دارد و باید تلاش کرد تا بخش خصوصی در این شرایط به تولید و فعالیت بپردازد.
وی با اشــاره به حمایت از بخش خصوصی با هدف توسعه اقتصادی در استان افزود: 

بزرگ بودن بخش دولتی باعث شده است تا عرصه بر بخش خصوصی تنگ شود.
موالی زاده ادامه داد: استان خوزستان در بیش از یکصد سال اخیر در ماموریت تولید 
نفت، گندم و محصولات فلزی مانند فولاد و محصولات پتروشیمی به خوبی عمل کرده و 
این راه همچنان ادامه دارد.استاندار خوزستان گفت: از مهمترین فرصت های سرمایه گذاری 

در بخش های پایین دستی صنعت نفت در آبادان، خرمشهر و ماهشهر است، همچنین 
به دنبال احداث فاز دوم منطقه ویژه پتروشیمی در ماهشهر هستیم که امیدواریم پس از 

دریافت مجوز زیست محیطی این طرح با اشتغالزایی ۵۰ هزار نفر اجرا شود.
وی با اشاره به اهمیت گردشگری فقرزدا، تاریخی و گردشگری سلامت در استان بیان 
کرد: خوزستان پتانسیل بالایی در حوزه گردشگری داشته و با توجه به همجواری با کشور 
عراق می توان از این ظرفیت به خوبی بهره برد.استاندار خوزستان گفت: این ظرفیت در 
استان وجود دارد که دیپلماسی گردشگری از طریق خوزستان با کشورهای حوزه خلیج 
فارس شکل بگیرد.موالی زاده گفت: منطقه آزاد اروند یک فرصت سرمایه گذاری خوب در 
استان است و همچنین جزیره مینو می تواند به عنوان یک منطقه گردشگری مورد توجه 
قرار گیرد.وی اضافه کرد: بستر لازم برای توسعه صنایع تبدیلی، کشت چوب، پنل های 
خورشیدی، خودروهای هیبریدی و شیلات در استان فراهم است و باید از طریق توجه به 

بخش خصوصی این اقدام انجام شود.موالی زاده با بیان اینکه همکاری با کشور عراق باید 
به صورت جدی دنبال شود گفت: در همین راستا چندی پیش بحث خواهرخواندگی با 
استان بصره را داشتیم و همچنین به دنبال مذاکراتی با استان العماره عراق هستیم.وی 
طرح راه آهن شلمچه - بصره را اتفاقی مهم در زمینه صادرات تبادلات تجاری دانست و 
ادامه داد: در سفر ریاست جمهوری، اعتبار لازم برای این طرح در نظر گرفته شده تا این 
تکمیل و مورد اســتفاده قرار گیرد.استاندار خوزستان در ادامه بر احیای رودخانه کارون 
تاکید کرد و گفت: از این موضوع استقبال کرده و از هر کسی که بخواهد در این زمینه 
سرمایه گذاری کند، استقبال می کنیم چرا که ساماندهی و لایروبی این رودخانه باعث نشاط 
اجتماعی در مرکز اهواز خواهد شد.وی به طرح ۵۵۰ هزار هکتاری کشاورزی در استان 
خوزستان و اجرای ۲۴۸ هزار هکتار از این طرح اشاره و اظهار کرد: ۲۵۲ هزار هکتار از 
این طرح باقی مانده که تکمیل آن موجب اشتغالزایی و اثرات اقتصادی مثبت خواهد شد.

 نیروگاه خورشیدی با ظرفیت ۱۰ مگاوات با دستور رییس جمهوری و با حضور استاندار 
آذربایجان غربی در مجتمع پتروشیمی مهاباد به بهره برداری رسید.

آیین افتتاح نیروگاه خورشیدی با ظرفیت ۱۰ مگاوات روز چهارشنبه با دستور رییس 
جمهوری به صورت ویدیو کنفرانس و با حضور »رضا رحمانی «استاندار آذربایجان غربی 

در مجتمع پتروشیمی مهاباد برگزار شد.
اســتاندار آذربایجان غربی در این آیین گفت: هم اکنون با همت بخش خصوصی در 
آذربایجان غربی و در قالب چندین پروژه نیروگاه خورشیدی با ظرفیت ۴۵۰ مگاوات در 

دست احداث است که پیش بینی می شود تا پایان سال ۱۴۰۵ به بهره برداری برسند.

رضا رحمانی افزود: هم اکنون تقاضاهای زیادی در آذربایجان غربی در زمینه احداث 
نیروگاه خورشیدی وجود دارد اما بسیاری از آنان با مشکل زیرساخت و انتقال روبرو هستند 
اگر وزارت نیرو با سرمایه گذاری لازم بتواند موانع را رفع کند، استان در این زمینه دارای 
پتانسیل های زیادی است.وی اظهار کرد: امروز همزمان با افتتاح این نیروگاه ۱۰ مگاواتی، 

عملیات احداث نیروگاه خورشیدی با ظرفیت ۶۲ مگاوات در استان شروع شده است.
استاندار آذربایجان غربی در خصوص پروژه های حوزه آبرسانی نیز گفت: پنج مجتمع 
آبرسانی روستایی از اعتبارات محرومیت زدایی قرارگاه امام حسن )ع( در شهرستان های 
سردشت، پیرانشهر، شاهین دژ، میاندوآب، بوکان، شوط و چایپاره به دلیل نبود اعتبارات 

به حالت نیمه کاره قرار دارند.
وی افزود: اگر ۴۰۰ تا ۵۰۰ میلیارد تومان اعتبار به این طرح ها تزریق شــود، بخش 
عمده آنان به بهره برداری می رســد و قبل از شروع فصل تابستان اهالی ۳۰۰ روستا در 

قالب این پنج مجتمع از آب سالم و بهداشتی برخوردار خواهند شد.
 اســتاندار آذربایجان غربی و رییس ســازمان صدا و سیما در سفر یک روزه خود به 
مهاباد ضمن حضور در همایش پرچمداران دین و اندیشه، ارتقای پخش اچ دی صدا و 
سیمای مرکز مهاباد و نیروگاه برق خورشیدی ۱۰ مگاواتی در مجتمع پتروشیمی مهاباد 

را نیز افتتاح کرد.

هفته نامه تخصصی صنایع پتروشیمی 
صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

 دکتر مریم رباط 
قائم مقام مدیر مسئول : ابوالفضل حمیدی 

زیر نظر شورای سیاست گذاری 
سردبیر : عرفان حمیدی 

چاپ : انتشارات آمو 
گستره توزیع : سراسری 
تلفن : ۴۹۱۰۵۱۱۱-۰۲۱

info@petrochemicalind.ir : ایمیل
نشانی : تهران ، بلوار مرزداران ، خیابان ایثار  

انتهای کوچه مالک، پلاک ۶۱

7۰ درصد تجهیزات پالایشگاه نهم پارس جنوبی بومی سازی شد

 راه نجات اقتصاد استان حمایت از بخش خصوصی است

نیروگاه خورشیدی ۱۰ مگاواتی در مهاباد به بهره برداری رسید


